
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

»سیمون کاوونی«، وزیر امور خارجه ایرلند در حالی امروز به 
تهران سفر و با رئیس  جمهوری ایران دیدار می کند که این مقام 
اروپایی در بیانیه ای ایرلند را جزو طرفداران برجام برشــمرده و 
اعلام کرده که این کشــور مشتاق است در نقش خود به عنوان 
تســهیل کننده اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت در تأیید 
برجام، گفت وگوهای نزدیک با همه بازیگران را حفظ کرده و همه 
طرف ها را به رعایت کامل توافق ترغیب کند. پیش از این ایرلند 
کرسی خود در شورای امنیت را در اول ژانویه ۲۰۲۱ )۱۲ دی( 
به عنوان عضو منتخب برای مدت دو سال در دست گرفت. این 
سفر چند روز پس از آن انجام می شود که این کشور اعلام کرد 
سفارت خود را در تهران بازگشایی می کند. ایرلند سفارت خود 

را به دلیل کاهش بودجه تعطیل کرده بود.
حضور »کاوونی« در تهران در شرایطی انجام می شود که ایران 
پیش از این دعوت اتحادیه اروپا برای شرکت در جلسه ای با حضور 
امریکا جهت گفت وگو درباره توافق هسته ای برجام را رد کرده 
بــود. با این وجود وزیر امور خارجه ایران خبر داده بزودی طرح 
اقدام ســازنده و دقیق ایران را درباره برجام از طریق کانال های 

دیپلماتیک ارائه خواهد کرد.
پیش از اعلام آمادگی ایران برای طراحی یک اقدام ابتکاری 
جهت گره گشایی از وضعیت برجام، امریکا در کنار آلمان، بریتانیا 
و فرانسه طرح تصویب قطعنامه ای علیه ایران در شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را متوقف کردند که با اســتقبال 
وزارت خارجه ایران مواجه شــد. همزمان با این رویداد بود که 
منابع اروپایی اعلام کردند تهران نشانه های مثبتی را درباره آغاز 
گفت وگوهای غیررسمی پیرامون برنامه هسته ای اش فرستاده 
است. خبرگزاری رویترز در همین چارچوب خبر داده است که 
احتمالاً مذاکرات اعضای برجام با حضور نماینده امریکا تا عید 

نوروز آغاز شود.
در همین چارچوب »میخائیل اولیانوف«، نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی ضمن اشاره به پایان نشست شورای حکام 
و عقب نشینی اروپا از قطعنامه انتقادی علیه ایران، بر لزوم استفاده 
از شرایط ایجاد شده برای تمرکز بر مسیر سیاسی به منظور احیای 
برجام تأکید کرد. اولیانوف در این خصوص افزود: »نشست شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی به پایان رسید. توانستیم از 
رویارویی و تشــدید تنش جلوگیری کنیم. راســتی آزمایی در 
ایران ادامه خواهد یافت.« وی در ادامه تأکید کرد: »اکنون وقت 
تمرکز بر مسیر سیاسی برای احیای برجام است. برای این منظور 
مشاوره های غیررسمی در قالب همه اعضای برجام و امریکا نیاز 
اســت.« او پیشتر هم گفته بود که مسکو خواستار برگزاری هر 
چه سریع تر نشستی برای بازگشت امریکا به توافق هسته ای و 

بازگشت ایران به تعهداتش تحت برجام شد.
تلاش ها برای تسهیل مسیر دیپلماسی میان ایران و امریکا 
در حالــی جریان دارد که »جو بایدن«، رئیس  جمهوری امریکا 
در نامه ای به کنگره اطلاع داد فرمان اجرایی »وضعیت اضطراری 
ملی« درباره ایران را که برای نخستین بار در ماه مارس ۱۹۹۵ 
میلادی توسط بیل کلینتون رئیس جمهوری وقت صادر شد، 
از ۱۵ ماه مارس ۲۰۲۱ به مدت یک ســال دیگر تمدید کرده 
اســت. همه رؤســای جمهوری امریکا از سال ۱۹۹۵ تا الان به 
طور سالانه فرمان اجرایی ۱۲۹۵۷ علیه ایران را تمدید کرده اند. 
بیل کلینتون، رئیس  جمهوری وقت امریکا، در ســال ۱۹۹۵ با 
ادعای حمایت ایران از تروریسم، تضعیف فرآیند صلح خاورمیانه 
و تلاش برای دســتیابی به سلاح های کشتار جمعی، »وضعیت 

اضطراری ملی« اعلام کرد.
کاظم غریب آبادی، ســفیر ایران در وین، صدور بیانیه اخیر 
ســه کشور اروپایی را دادن فرصتی به دیپلماسی دانست. او در 
مورد بیانیه سه کشور اروپایی درباره دلیل توقف فرآیند قطعنامه 
در شورای حکام، گفت: »سه کشور در واقع، به خودشان فرصت 
دیگری داده اند تا در پرتو بی اقدامی و عدم پایبندی به تعهدات شان 
تحت برجام از یکسو و عدم تخریب فضای دیپلماسی و همکاری 
ایران و آژانس از سوی دیگر، به تکالیف خود عمل کنند.« غریب 
آبادی افزود: »توقف فرآیند قطعنامه، نتیجه دیپلماسی و مقاومت 
فعال و همچنین پیشرفت های چشمگیر در حوزه هسته ای در 
پرتو قانون اخیر مجلس شورای اسلامی است. از این رو، به بانیان 
هر قطعنامه ای علیه ایران در هر مرحله و زمانی هشدار می دهیم 
اگر بخواهید مجدداً به مسیر تقابل روی بیاورید، جمهوری اسلامی 
ایران آماده اســت واکنش و پاسخ محکمی، بویژه در حوزه فنی 

هسته ای، به آن بدهد.«
نماینده دائم کشــورمان درخصوص ارتباط سفر هیأت فنی 
آژانس در ماه آوریل نیز گفت: »اروپایی ها و رسانه هایشان مایلند 
این موضوع را به امتیازی برای خودشان در فرآیند توقف قطعنامه 
تلقــی کنند. اگر آنها مایلند از این موضوع به عنوان  یک راهکار 
حفظ آبرو در توجیه توقف فرآیند قطعنامه استفاده کنند، مربوط 
به خودشــان است اما باید تأکید کنم هیچ ترتیبات جدیدی با 
آژانس، بعد از تفاهم مشترک اخیر در تهران، انجام نشده است. 
همان گونه که در نشست شورای حکام هم گفتم، تعاملات دو 
طرف در حوزه پادمان، موضوع جدیدی نیست و در تداوم روابط 

موجود است.«
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مختصات افزایش حقوق کارمندان برای 1400
نمایندگان در جلسه دیروز هم نسبت به سلیقه ای اداره شدن مجلس اعتراض کردند

دیروز مجلس در دهمین روز رسیدگی به لایحه بودجه سال ۱4۰۰ به سراغ حقوق 
کارمندان رفت. نمایندگان در جلسه نوبت دوم دیروز، حداقل حقوق کارکنان دولت، 
در سال ۱4۰۰ را مبلغ ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تعیین کردند. آنان همچنین با 
افزایش ۲۵ درصدی حقوق ها در ســال آینده مشروط بر اینکه نسبت به سال ۹۹ از 

سقف حداکثر ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تجاوز نکند، موافقت کردند.
جلسات این روزهای مجلس اما، همچنان پر از حاشیه و بحث های نمایندگان در 
مورد بودجه ۱4۰۰ و البته نحوه رسیدگی به آن است. دیروز چند نفر از نمایندگان در 
جریان رسیدگی به بخش هزینه ای لایحه بودجه سال ۱4۰۰، از روند بررسی پیشنهادات 
نمایندگان در صحن مجلس انتقاد کردند و به سلیقه ای اداره شدن مجلس معترض 
شدند. عباس گودرزی نماینده بروجرد در تذکری گفت: مجلس نباید سلیقه ای اداره 
شود بهتر است در جلســه غیرعلنی تفاهمی میان همکاران و اعضای هیأت رئیسه 
برقرار شود تا از به وجود آمدن اختلاف جلوگیری به عمل آید. نقدی که دوستان چند 
روز گذشته نسبت به کل مجلس داشتند را قبول نداریم و باید اختلافات حل شود. 
سیدسلمان ذاکر نیز در تذکری دیگر با استناد به ماده ۲۲ آیین نامه داخلی، بیان کرد: 
برخی دوســتان هنگام رأی گیری در برخی رأی گیری ها شرکت نمی کنند که هیأت 
رئیسه که مدیریت جلسه را برعهده دارد باید به نمایندگان در این رابطه تذکر دهد. 
قاضی زاده هاشمی نایب رئیس مجلس که ریاست جلسه را برعهده داشت، در پاسخ 
به تذکر گودرزی گفت: براســاس ماده ۱۹۶ آیین نامه داخلی مجلس اخطار و تذکر 
پس از رأی گیری درباره موضوع رأی گیری پذیرفته نمی شود و مصوبات مجلس قابل 
اصلاح و تغییر نیســت. مجلس یازدهم مجلس خوب و صمیمی و یکدستی است و 
اختلاف نظری وجود ندارد و بحث کارشناسی درباره موضوعات طبیعی است. علی رغم 
اینکه بررسی بودجه طولانی است اما هر زمان که نمایندگان اصرار به طرح اخطار یا 

پیشنهاد داشتند به آنها اجازه داده شد.
دیــروز اما نمایندگان وقتی که بند مربوط به افزایش حقوق ها در ســال آینده را 
در دستور کار داشتند و با پیشنهاد محمدعلی محسنی بندپی روبه رو شدند، باز هم 
بحث فریاد اعتراض شان بلند شد. بندپی در پیشنهادش گفت: متأسفانه در حال حاضر 
نخبگان در حال خروج از کشور هستند که باید جلوی آن را بگیریم. امروز ارزش پول 
ملی افت کرده و حقوق های اســاتید و نخبگان بعد از ۲۰ سال به بالای ۲۰ میلیون 
رسیده اما حقوق آنها به نرخ دلار زیر هزار دلار است حال اینکه در کشورهای همسایه 
به اعضای هیأت علمی و نخبگان رشته های پزشکی حقوق بین ۱۰ تا ۱۵ هزار دلار 
می دهند. او پیشــنهاد داد که این بند که در آن آمده حقوق هیچ کسی بیشتر از ۲۵ 
میلیون نباشد حذف شود تا در این صورت انگیزه های مالی را برای ماندن نخبگان در 
کشور افزایش دهیم. این پیشنهاد با موافقت پورمحمدی که به عنوان نماینده دولت در 

جلسه دیروز مجلس حاضر بود، همراه شد. او گفت: اگر پیشنهاد آقای محسنی بندپی 
رد شود نخبگان آسیب می بینند، قضات باید برای معیشت سهام خرید و فروش کرده 
و خلبانان هم در کشورهای خلیج فارس دنبال شغل باشند و نیروهای نظامی عالی 
رتبه باید ســرافکنده باشند پس این عدالت و مساوات نیست؛ این مساوات بر اساس 
شــکم بیان می شود که مورد انتقاد بزرگان بوده است. پس نباید علامتی بدهیم که 
بگویند مسئولان جمهوری اسلامی در دولت و مجلس به جای فربه کردن و تقویت 

مغز فقط به شکم توجه می کنند.
همیــن اظهارات کافی بود تــا یکی از نمایندگان اعتراض خود را اعلام کند. علی 
خضریان نماینده تهران با استناد به ماده ۷۵ آیین نامه در تذکری گفت: نماینده دولت 
با هتک حرمت به مجلس می گوید که نمایندگان در مجلس با شکمشــان تصمیم 

می گیرند و او با عقلش صحبت می کند. 
لازم است اینجا چند نمونه از تصمیمات به ظاهر عقلانی دولت را عرض  کنم تا مردم 
و نمایندگان تصمیم بگیرند و بدانند در این کشور چه اتفاقاتی در حال رخ دادن است 
و عده ای چه حقوق هایی دریافت می کنند و تصمیم مجلس برای ممانعت از افزایش 
ضرایــب حقوق ها و ایجاد عدالت در این موضوع به چه دلیل اســت. خضریان گفت 
که این افزایش حقوق به شکل ضریبی به این معنی است که ۲۵ درصد به این 4۰ 
میلیون حقوق ها اضافه شود و ۱۰ میلیون تومان به این حقوق های 4۰ و ۵۰ میلیونی 
اضافه شود، در شرایطی که به حقوق یک کارگر یک میلیون تومان اضافه شود و این 
موجب شکاف طبقاتی بیشتر خواهد شد پس از نمایندگان خواهش می کنم با رأی 

خود مانع شکاف طبقاتی بیشتر شوند.
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی رئیس جلسه در پاسخ به این تذکر گفت: نماینده 
دولت در یادداشــت مکتوبی به هیأت رئیســه توضیح داده که منظورش این بود که 
مجلس علاوه بر شکم مردم به مغز نخبگان نیز توجه کند. البته در نهایت نمایندگان 

با این پیشنهاد مخالفت کردند.
موضوع مورد بحث دیگر هم اینترنت بود که همچنان خبرساز است. مجتبی توانگر 
در جریان پیشنهاد اصلاحی خود در زمان بررسی بند »ی« تبصره ۶ ماده واحده لایحه 
بودجه در ســخنانی اظهارات چند روز اخیر وزیر ارتباطات را جوسازی علیه مجلس 
خواند و گفت چرا باید مصوباتی را مطرح کنیم که بعداً عده ای مخالف مجلس انقلابی 
موضعگیری کنند، متن این مصوبه را ملاحظه کنید، ما آمده ایم ۱۰ درصد حق السهم 
شــرکت های اپراتوری را به شــرکت مخابرات بدهیم، چرا فرمان رهبری در موضوع 
شبکه ملی اطلاعات را به یک شعار تقلیل می دهیم. الیاس نادران اما در پاسخ به این 
تذکر پشــت تریبون آمد و گفت: ما ذره ای در مصوبات صحن دخالت نکرده و آن را 
تغییر ندادیم بلکه براساس مأموریتی که به ما داده شده است آن را شفاف تر کرده ایم.

سفر برجامی وزیر خارجه ایرلند 
به تهران

دراقتصاد ایران، فرصت های بســیاری از دســت رفته اســت. درکنار 
فرصت هایی که از دســت رفته، تصمیمات نادرســت نیز آثار زیادی به 
همراه داشته است. به عبارت دیگر درسال های اخیر و مانند ادوار گذشته، 
فرصت هایــی برای اقتصاد ایران برای اتخاذ یک تصمیم یا پرهیز از اتخاذ 
تصمیم دیگری، وجود داشته و از دست دادن این فرصت ها آثار و تبعات 

منفی برای اقتصاد کشور به همراه داشته است.
 البته کارشناسان تنها براساس عوامل اقتصادی و تخصصی شرایط را 
تحلیــل می کنند و بالطبع از عوامل غیراقتصادی که بر تصمیمات برنامه 

ریزان تأثیر داشته است، اطلاع ندارند.
فرصت سوزی ها در دهه های گذشته به کرات رخ داده است، اما برای 
یافتن مصداق های عینی و معاصرتر، رخدادهای ســه سال اخیررا مورد 
بررسی قرار می دهم. از زمان خروج امریکا از برجام در سال ۱۳۹۷، چند 
اتفاق و تصمیم مهم دراقتصاد ایران اتخاذ شد که آثار زیادی به همراه داشت. 
در اوایل سال ۱۳۹۷، تک نرخی شدن ارز اتفاق افتاد که اگر دراین دوره 

انجام نمی شد، شاید شرایط بهتری را تجربه می کردیم.
درسال گذشته نیز دو فرصت بزرگ را از دست دادیم که یکی کاهش 
نرخ سود بانکی و دیگری تشویق سرمایه گذاران برای ورود به بازار سرمایه 
بود. اگر در ابتدای سال ۱۳۹8 مانع از کاهش نرخ بهره در بازار بین بانکی 
می شدیم که توانایی آن نیز وجود داشت، به طور قطع درسال جاری شرایط 

بهتری بخصوص در تورم داشتیم.
 درسال گذشته نرخ بهره در بازار بین بانکی تا حدود 8 درصد کاهش 
یافت و درهمین فاصله شــبکه بانکی پول زیادی خلق کردند به طوری 
که یک درصد به ضریب تکاثری پول افزوده شــد. البته بانک مرکزی به 
کاهش نرخ ذخیره قانونی بانک ها به عنوان یکی از عوامل این اتفاق اشاره 
می کند که ســخن درستی است، اما کاهش نرخ ذخیره قانونی که البته 
می توانســت انجام نشــود؛ تنها یکی از دلایل رشد نقدینگی و خلق پول 

است و مهم ترین علت آن کاهش نرخ بهره بود.
بدین ترتیب هم پول بیشتری خلق شد و هم سرعت گردش پول افزایش 
یافت و باعث شد تا درسال جاری با نرخ تورم بالایی روبه رو شویم، درحالی 

که هیچ یک ازپیش بینی ها چنین تورمی را انتظار نداشت.
درخصوص تحولات بازار سرمایه نیز، اتفاق مشابهی افتاد. اگر دراوایل 
سال جاری با ابزارهای کنترلی و نظارتی از رشد شدید شاخص جلوگیری 
می شــد، امروز با روند نزولی و کاهش اعتماد سهامداران مواجه نبودیم و 
دولت می توانســت از فرصت و ظرفیت های بزرگ بازار سرمایه استفاده 
کند. البته درهر دو بخش تلاش شد که این تصمیمات اصلاح و فرصت ها 
بازیابی شود، درحوزه بانکی سعی شد تا نرخ بهره تعدیل شود و در بازار 
سرمایه نیزسیاستگذاران تلاش کردند که روند بازار را به شرایط طبیعی 
خود بازگردانند، اما باید گفت، این اتفاقات تأثیر خود را دراقتصاد گذاشته 
اســت. با این حال همچون دوره های قبل، مداخلات دستوری دراقتصاد 

ادامه دارد و تصمیماتی که اتخاذ می شود، برگشت ناپذیرند.
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 خبر
 تلاش دولت برای افزایش حقوق 7 درصدی ها

مصوبه اخیر کمیسیون تلفیق بودجه برای افزایش پلکانی معکوس کارمندان 
دولت نشان می دهد، این اقدام در جهت کاهش تبعیض از حقوق  خواهد بود، اما 
تنها ۷ درصد حقوق بالا دریافت می کنند که دولت تلاش می کند تا همان ۲۵ 

درصد برای آنها اعمال شود.
 همه ساله دولت در قالب لایحه بودجه ساله پیشنهاد افزایش حقوق کارمندان 
را متناسب با نرخ تورم و درآمدها پیشنهاد می دهد که برای سال آینده ۲۵ درصد 

مد نظر قرار گرفت.
در سال های اخیر پدیده شوم و ناهنجار حقوق های نجومی یا نامتعارف یکی از 
دغدغه ها و چالش میان افکار عمومی و حتی کارمندان شده است. هر کارمندی 
خود را با کارمند دستگاهی که حقوق بالاتری می دهد، قیاس می کند و مطالبه 
افزایش حقوق دارد. علاوه بر این مسئله تورم افسارگسیخته سالهای اخیر ناگزیر 
دولت را به سمتی برده که چاره ای جزء افزایش حقو ق  نمی بیند، البته که می توان 

راهکارهای دیگری نیز برای این مسئله ارائه کرد.
از همین رو مسئله افزایش ۵۰ درصد امتیازات شغلی که تا سال گذشته به 
اندک دســتگاه هایی که درآمد اختصاصی داشتند، محدود بود، فراگیر شد. این 
امتیازات در نهایت باعث افزایش حقوق کارمندان می شود، هرچند گفته شده از 
محل صرفه جویی و بدون بار مالی جدید باشد، اما سال آینده هزینه عائله دولت 
را بالا می برد، به چالشی جدی در مدیریت دخل و خرج تبدیل شده است.گفته 
می شود نسبت حداکثر حقوق به حداقل حقوق در بخش دولتی در ایران ۲۱ است. 
بنابراین عده ای از نمایندگان مجلس برای زدودن انگاره تبعیض ناروا میان کارمندان 
دولت که از طرفی روی کارآمدی،  بهره وری و رضایت مندی تاثیر به سزایی دارد، 
به دنبال کاهش فاصله حقوق از طریق افزایش پلکانی معکوس هســتند، یعنی 
آنکه هرچه حقوق بالاتر می رود، ضریب افزایش کاهش می یابد. این شیوه یکی 
از اقدامات کم کردن شکاف میان حقوق میان کارمندان است.این پیشنهاد علی 
الحساب توسط یکی از نمایندگان مجلس به کمیسیون تلفیق بودجه ۱4۰۰ ارائه 
و توسط اعضا تصویب شده و باید از خوان صحن مجلس نیز گذر کند تا تبدیل 
به قانون شود.در پیش گرفتن افزایش پلکانی معکوس آیا می توان نظر کارمندان 
و نمایندگان مجلس و دولت را جلب کند یا خیر؟ برای پاسخ به این مسئله نظرات 
برخی از مسئولان و نمایندگان را مرور می کنیم.احسان خاندوزی پیشنهاد دهنده 
مدل گفته شده، آن را خواسته حداقلی مردم از مجلس می داند و که این شکاف ها 
کاهش پیدا کند و می گوید: این پیام را به جامعه بدهیم بیشترین درصد افزایش 

حقوق نصیب پایین ترین طبقات می شود.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی رویکرد علمــی را از اولویت های این 
وزارتخانه برشمرد و گفت: مصداق این امر، انجمن های علمی کتابخانه های 
عمومی کشور است که بیش از هزار نفر از متخصصان حوزه علمی کتابخانه 

در این محفل حضور دارند و پشتوانه جریان های علمی هستند.
به گزارش وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، ســیدعباس صالحی در 
آییــن افتتاح کتابخانه مرکزی یزد با اشــاره به اینکــه یزد یکی از کانون 
های فرهنگ مکتوب ایران اســلامی اســت، اظهار داشت: امروز شاهدیم 
 که در آســتانه بهار طبیعت، بهار اندیشــه نیز در این شهرســتان شکوفه 
زده و ثمــرات آن بیش از پیش بر این محیط و این منطقه پرتو افشــانی 

خواهد کرد.
وی اظهار داشــت: یک نگاه علمی کمک می کند که موقعیت فعلی را 
بهتر بشناسیم و با آینده نگری و آینده نگاری، فعالیت ها را به پیش ببریم.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی ادامه داد: اینکه کتابخانه از یک مرکز 
قرائت خانه و امانت کتاب به یک باشــگاه فرهنگی مبتنی بر کتاب تبدیل 

شود از دیگر رویکردهای ما است که با این نگاه اتفاقات مهمی هم در برنامه 
کتابخانه ها و هم معماری کتابخانه ها اتفاق افتاده است.

صالحی یادآور شد: در برنامه های روزانه، هفتگی، ماهانه و سالانه حدود 
۳۰۰ هزار برنامه با همین نگاه اجرا شده و شاید بیش از 4 میلیون نفر در 

این باشگاه اجتماعی کتابخانه ای حضور داشتند.
وی گفت: در کنار باشگاه حقیقی، باشگاه مجازی نیز فرصت جدیدی بوده 
که امسال در شرایط کرونا فرصت جدی تری برای فعالیت پیدا کرده است.
تــلاش شــد:  یــادآور  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ   وزیــر 

 ما این است که کتابخانه را به یک محیط اجتماعی و یک فضای اجتماعی 
سازی تبدیل کنیم.

وی بــا بیان اینکه توجه ویژه به کودک و نوجــوان در کتابخانه ها نیز 
بســیار حائز اهمیت اســت گفت: در این راستا جریان بخش کتاب کودک 
و نوجوان توســعه یافته و بیش از یک میلیون نفر عضو کودک و نوجوان 

در کتابخانه ها داریم.
گفتنی است، کتابخانه مرکزی یزد پس از ۲۵ سال امروز با حضور اسحاق 

جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در شهر یزد افتتاح شد.

دســتورالعمل هماهنگــی مدیریــت و 
مســوولیت پذیری ســفرهای نوروزی در 
شرایط کرونا، روز پنجشنبه در جلسه روسای 
کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا 
به ریاست حجت الاسلام و المسلمین دکتر 

حسن روحانی رئیس جمهور بررسی شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، در 
چارچوب این دستورالعمل که توسط قرارگاه 
عملیاتی و با مشارکت کمیته های ستاد ملی 
مقابله با کرونا تدوین شده، پیش بینی شده 
که تمامی ترددها و ســفرها به شهرهای با 

وضعیت قرمز و نارنجی ممنوع است.
کمیته بهداشتی و درمانی نیز موظف شد 
اقدامات لازم را بــرای بازنگری در پروتکل 
های بهداشــتی مرتبط با سفر، اقامتگاه ها، 
مراکز تفریحی و محیط های کســب و کار 
و نظــارت دقیق بر روند اجرای این پروتکل 

ها، انجام دهد. 
قــرارگاه عملیاتی و کمیتــه امنیتی و 
اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا نیز موظف 
شــدند بر تغییر وضعیت احتمالی استان ها 
در خلال سفرهای استانی و هماهنگی میان 
دستگاه ها از جمله نیروی انتظامی، وزارت 
میــراث فرهنگی و راه  و شهرســازی برای 
کنتــرل تردد افراد با تســت مثبت کرونا و 
برخورد با خاطیان عدم رعایت پروتکل های 
بهداشــتی، اقدامــات لازم را با نهایت دقت 

انجام دهند.
رئیس جمهور در همین ارتباط با اشاره به 
تجارب به دست آمده طی یکسال اخیر و در 
عین حال دومین نوروزی که کشور گرفتار 
پاندمی کووید ۱۹ است، گفت: با بهره گیری 

از ایــن تجربیات و همچنین رعایت دقیق و 
جدی پروتکلها و پیش گرفتن زندگی سازگار 
با کرونا میتوان تعطیلات مرتبط با نوروز را با 

اجرای پروتکل ها  برگزار کرد.
دکتــر روحانی تاکید کرد: اگرچه توصیه 
جــدی متخصصــان، فعالان و مســوولان 
بهداشتی کشــور عدم رفت و آمد غیرضرور 
بویژه برای افراد خطرپذیر اســت و بسیاری 
نگرانی ها  که در خصوص شــیوع بیماری با 
توجه به رفت و آمدهای نوروزی وجود دارد 
اما می توان با اتکا بر مسوولیت پذیری جامعه 
و مردم و حساسیت هایی که نسبت به حفظ 
سلامت وجود دارد، امیدوار بود که با رعایت 
دستورالعمل ها، امکان تردد در ایام نوروز به 

شهرهای با وضعیت آبی و زرد فراهم شود.
 رئیس جمهور از کمیته تبلیغات خواست 
با همــکاری قرارگاه و کمیته بهداشــتی و 
درمانی طی یک برنامه ریزی تبلیغی، اطلاع 
رســانی و آگاهی بخشــی، تمامی جزئیات 
دستورالعمل مرتبط با ایام نوروز  اطلاع رسانی 
و آموزش داده شــود تــا مردم به هیچ وجه 
نسبت به وضعیت های مختلف در مورد اجازه 
و یا ممنوعیت تردد به شهرهای با وضعیت 
های چهارگانه دچار ابهام نشــوند و بتوانند 

به طور دقیق برای خود برنامه ریزی کنند.
دکتر روحانی بــه این کمیته همچنین 
ماموریــت داد با همکاری صدا و ســیما و 
وزارتخانه های ارتباطات و ارشاد و بکارگیری 

تمامی ظرفیت های رسانه ای کشور، امکان 
پخش برنامه های نشاط آور متناسب با ایام 
شادی و تعطیلات نوروزی از جمله نمایش 
فیلم ها، اکران های متناســب سینمایی و 

کنسرت های آنلاین را فراهم کند.
رئیس جمهور با اشاره به بررسی های به 
عمل آمده از وضعیت های مختلف در جامعه 
تصریح کرد: مقاومت، صبر و تحمل مردم در 
یکسال گذشته در برابر فشار شدید اقتصادی 
در دوره تحریمها و شــیوع کرونا،  ستودنی 

است و باید قدردان چنین مردمی باشیم.
دکتر روحانی گفت: میزان فشاری که بر 
مردم وجود دارد از ســوی مسوولان و دولت 
قابل درک اســت و تمامی تلاش دولت این 

اســت که در عین حفظ سلامت بتواند در 
شــرایط جنگ تحمیلی اقتصادی عوارض 
اجتماعی و اقتصادی کرونا را نیز کنترل کند 
و همواره تلاش داشته که کمترین عوارض 
متوجه زندگی مردم شود و تمامی اقداماتی 
که در ایــن عرصه انجام گرفتــه، با قدرت 

تداوم می یابد.
رئیس جمهــور افزود: تمامی دســتگاه 
ها در دولت و ســایر قــوا باید با هماهنگی 
و اقدامات منســجمی کــه انجام می دهند 
موجبات کاهش فشــارهای حاشیه ای و یا 
غیرمرتبط شوند و اجازه ندهند که درگیریهای 
 جناحی و یا ســلایق خاص افــراد، عوارض

 ناخواسته جنگ اقتصادی و کرونا  بر مردم 
را تشدید کند.

دکتــر روحانی در ادامــه پس از گزارش 
کمیته اقتصادی در خصوص مصوبه ســتاد 
ملی مقابله با کرونا در مورد ارائه سه خدمت 
عمومی با بیشترین تقاضای مردمی در بستر 
ســکوی دولت همراه، و معرفــی وزارت راه 
و شهرســازی و سازمان تامین اجتماعی به 
عنوان پیشروترین دستگاه ها در اجرای این 
مصوبه،دستگاه های مسوول را موظف کرد 
نسبت به پیوســتن به سکوی دولت همراه 
و اجرای مصوبه ســتاد کرونا تســریع کنند 
و کارگــروه های مختلــف در این خصوص 
ماموریت یافتند بر حسن اجرای این مصوبه 

نظارت و اقدامات اجرایی را انجام دهند.
رئیس جمهور تأکید کرد که باید به دقت 
وضعیت و شــرایط جدید بیماری مربوط به 
ویروس جهش یافتــه کرونا را رصد کرده و 

مداخله مناسب را انجام داد.

بررسی دستورالعمل هماهنگی مدیریت و مسوولیت پذیری سفرهای نوروزی

رویکرد علمی، اولویت اقدامات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است

رییس مرکز ملی فرش ایران اعلام کرد: در مجموعه 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت ۱۲ برنامه و 4۰ پروژه 
در حوزه هنر صنعت فرش دستباف برنامه ریزی شده 
اســت که تمامی این برنامه ها و پروژه ها با محوریت 
بخش خصوصی انجام می شود.به گزارش شاتا، فرح ناز 
رافع در نشست هم اندیشی ذینفعان فرش دستباف با 
معاون اول رئیس جمهور که با حضور وزیر صنعت، معدن 
و تجارت برگزار شد، با بیان این مطلب، افزود: بیش از 
۱۲ قانون مستقیم در حوزه فرش دستباف داریم و در 
برنامه ششم توســعه به وظایف مرکز ملی فرش ایران 
در حــوزه های رصد، تولی گری، نظارت و برنامه ریزی 

اشاره شده است.

رقابت  ارتقاء  بــرای  برنامه ریزی   ضرورت 
پذیری و صادرات فرش دستباف

وی همچنین بر ضــرورت برنامه ریزی برای ارتقاء 
رقابت پذیری و صادرات هنر فرش دستباف در بازارهای 

جهانی و کشورهای هدف، تصریح کرد.

 تشکیل ســتاد راهبری فرش دستباف در 
مرکز ملی فرش ایران

رافع در ادامه به تشکیل ستاد راهبری فرش دستباف 
در مرکــز ملی فرش ایران اشــاره کرد و گفت: در این 
ستاد 8 نفر از نمایندگان بخش خصوصی، اتحادیه های 
مختلف صادر کنندگان، تولیدکنندگان و فروشــندگان 

فرش دستباف حضور دارند.

 فعالیت بیش از ۴۸ هزار تشکل، اتحادیه و 
صنف در حوزه هنر صنعت فرش دستباف

وی فعالیت بیش از 48 هزار تشکل، اتحادیه و صنف 
در حوزه هنر صنعت فرش دســتباف را ظرفیت حائز 

اهمیتی برای ارتقا و توسعه در این حوزه عنوان کرد.

 خانه های فرش در کشورهای هدف صادراتی 
راه اندازی می شوند

رئیس مرکز ملی فرش ایران در ادامه سخنان خود 
توسعه بازار، ترویج و ارتقاء کیفیت فرش دستباف را از 
اولویت های وزارت صمت عنوان کرد و افزود: پنج پروژه 

ذیل این اولویت تعریف شده است که در این راستا ایجاد 
خانه های فرش در کشورهای هدف صادراتی را دنبال می 
کنیم.رافع در این خصوص اضافه کرد: خانه های فرش 
متکی به بخش خصوصی خواهند بود و در قانون ششم 
توســعه نیز راه اندازی این خانه ها ابلاغ شده است که 
شیوه نامه های آن تدوین و مورد تایید سازمان توسعه 

تجارت ایران نیز قرار گرفته است.

 ضرورت تعامل دستگاه های ذیربط در تامین 
مواد اولیه فرش دستباف

وی همچنیــن در بخش دیگری از ســخنان خود، 
بهبود و ارتقاء زنجیره فرش دستباف در زنجیره تامین 
مواد اولیه را نیازمند همکاری دســتگاه های مرتبط از 
جمله جهادکشــاورزی، معاونت علمی فناوری ریاست 
جمهوری، بانک مرکزی و دیگر دســتگاه ها دانست و 
گفت: در خصوص تامین مواد اولیه مانند نخ ابریشم و 

پشم باید کار بیشتری انجام شود.

 ضرورت همکاری شهرداری ها در جمع آوری 
پشم گوسفندان ذبح شده در کشتارگاه ها

رئیس مرکز ملی فرش ایران همچنین با بیان اینکه 
در زمینه پشم گوسفند ظرفیتهای خوبی در کشور برای 
تامین مواد اولیه فرش داریم، اضافه کرد: با تعامل وزارت 
کشور و سازمان شهرداری ها و دهیاری ها قبل از ذبح 

گوسفند در کشتارگاهها باید پشم آنها برای تامین مواد 
اولیه چیده و جمع آوری گردد.

 فعالیت بیش از دو میلیون نفر در هنر صنعت 
فرش دستبافت

رافــع با تاکید بر ضرورت هــای این موضوع گفت: 
اکنون در مواردی مجبوریم پشم با کیفیت وارد کشور 
کنیم، چراکه بیــش از دو میلیون نفر در عرصه فرش 
دستبافت مشغول به کار هستند که باید توجه داشت 
اگر کیفیت پاییــن بیاید این افراد و خانواده های آن ها 

متضرر می شوند.

 ایجاد زیســت بوم فناوری در حوزه فرش 
دستباف

وی با تاکید بر این نکته که مزیت های صادراتی هنر 
صنعت فرش دستباف بسیار بالا می باشد ، گفت : مجوز 
ها به صورت الکترونیکی صادر می شود و در این زمینه 
تســهیل های لازم انجام شده است، همچنین زیست 
بوم فناوری در حوزه فرش دســتباف راه اندازی شده و 
استارت آپها ساماندهی شده اند تا بتوانیم زنجیره فرش 

دستباف را از پشم تا رنگ تکمیل نماییم.

 ضرورت ارایه تسهیلات مناسب برای ارتقای 
هنر صنعت فرش دستباف

رئیس مرکز ملی فرش ایران همچنین بر توجه بیشتر 
صندوق ها و دســتگاه های مرتبط با تسهیلات از جمله 
صندوق کارآفرینی امید، مشــاغل خانگی وزارت کار و 
تســهیلات کارا برای کمک به ارتقاء بهتر هنر صنعت 

فرش دستباف تاکید کرد.

 اشتغالزایی برای 2۰ هزار نفر با تکمیل و راه 
اندازی۱7 طرح در حوزه فرش

رافــع در این خصوص اضافه کرد: ۱۷ طرح نیازمند 
تســهیلات داریم که با تکمیل آنها برای ۲۰ هزار نفر 
در حوزه فرش دستباف شغل پایدار ایجاد خواهد شد.

 درخواســت تخصیص ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
برای بیمه ۳۳۳ هزار نفر قالیباف در سال ۱۴۰۰

وی با اعلام اینکه امسال ۲۶۱ هزار و ۶4 نفر قالیباف 
بیمه تامین اجتماعی شده است، تصریح کرد: درخواست 
برای ۲۰ درصد افزایش بیمه شدگان در سال ۱4۰۰ به 
تعداد ۳۱۳ هزار نفر با تخصیص مبلغ تقریباً یک هزار 

و ۵۰۰ میلیارد تومان انجام شده است.

 ارائه بیمه درمــان تکمیلی قالیبافان برای 
اولین بار در دولت تدبیر و امید

رئیس مرکز ملی فرش ایران همچنین بیان کرد: برای 
اولیــن بار در دولت تدبیر و امید، بیمه درمان تکمیلی 
برای قالیبافان ارائه شده است که در یک هفته ۲۳ هزار 

نفر برای دریافت این بیمه ثبت نام کرده اند.
رافــع در پایــان همچنیــن بر هدایــت تحصیلی 
دانش آمــوزان و دانشــجویان به ســمت هنر صنعت 
فرش دســتباف و ارائه ی زیرساخت های لازم و تجهیز 
آموزشگاه ها و دانشگاه های این حوزه تاکید کرد.گفتنی 
است در این جلسه علاوه بر اسحاق جهانگیری »معاون 
اول رییس جمهــور« و علیرضا رزم حســینی »وزیر 
صمت«، محمد امید» معاون توسعه روستایی و مناطق 
محروم ریاست جمهوری« و محمد شریعتمداری »وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی« نیز حضور داشتند.فعالان 
حوزه فرش دستباف در این نشست مهمترین مسایل و 
دغدغه های خود در حوزه های تولید، صادرات، بیمه، 

مالیات، تامین مواد اولیه و... را مطرح کردند.

فرصتی برای اشتغال با حداقل ها 
طی این چند ســال، در خیلی از زمینه ها گفت وگو کردیم، اما شاهدم که 
بسیاري از شما عزیزان، تمایل دارید در مشاغلی سرمایه گذاری کنید که هم 
نو باشد، هم مطمئن باشد و هم بتواند سود قابل  قبولی داشته باشد. پس از 
بررسی های زیاد با وزارتخانه ها، شرکت ها و موسسات، به این نتیجه رسیدیم 

که فهرســتی از این فعالیت ها تهیه کنیم و شما را در جریان قرار دهیم.
به عنوان مثال برای تولید برق، وزارت نیرو هم زمین و امکانات می دهد، 
هم برق تولیدشــده را از شــما می خرد و شــما به تنهایی یا با چند نفر از 

دوستانتان می توانید یک مولد کوچک باشید.
دانشجویان نخبه دانشــگاه صنعتی شریف توانستند طرح های کوچک و 
بزرگ صنعتی را طراحی کنند، مدل سازی کنند و به مرحله اجرا برسانند و 
با داشتن ۲۰، ۳۰ میلیون تومان می توانند این طرح ها را به شما یاد بدهند، 
برایتان نصب و راه اندازی کنند و فروش محصول شما را هم بر عهده بگیرند.

اگر شــما به کارگاه های آموزشی طلا و جواهرسازی علاقه مندید، به شما 
آموزش های لازم را می دهند و محصولات شــما را خریداری می کنند.

حتی اگر به ساخت وساز علاقه مند هستید، در مقابل سند منگوله دار ملکی 
که به نام شــما می شود، قراردادی نوشته می شود و یا از شما براي همکاري 

دعوت به عمل می آید، یا ســود مقطعی به شما خواهند.
بــرای کســانی که تحصیــلات عالی ندارنــد ولی تجربــه کاری دارند، 
دانشــگاه های معتبر آمریکا و کانادا بر اســاس تجارب و سال های کاری تان، 

از شــما امتحان می گیرند و به شما مدارک علمی و آکادمیک می دهند.
شــاید بخواهید نمایندگی یک شــرکت معتبر را در ایران داشته باشید. 
موسساتی هســتند که می توانند این نمایندگی ها را در قالب چارچوبی، در 
اختیارتان قرار دهند. در جدولی که مشاهده می کنید، شماره های هر کدام از 
موارد را می توانید به سامانه ۱۰۰۰4۰۰۰4۰۰ اطلاع دهید، سازمان مربوطه 
به شــما زنگ خواهد زد، دعوت خواهد کرد و شما را با جزئیات این طرح ها 
آشــنا خواهند کرد؛ یا حتی وقتی شما یک مورد را انتخاب و کلیک کردید، 

بلافاصله توضیحات آن ایده و طرح، مقابل شــما ظاهر می شود. 
بعضی ها اصلا ســرمایه و پول ندارند و می خواهند وارد عرصه کسب وکار 
شــوند. دوره حمل ونقــل، خدمات بازرگانی، بیمه و ... بــدون دریافت وجه، 
آموزش داده می شــوند و مجوز کد بیمه یا کــد حمل ونقل و بازگانی را در 

اختیارتان خواهند گذاشت.
حتی اگر می خواهید خدمات آموزشــی بدهید، می خواهید ســمینار یا 
دوره های آموزشــی برگزار کنید، همه این کارها را برایتان انجام و آموزش 

می دهند و شــما را در این مسیر، حمایت و پشتیبانی می کنند.
اگر به فعالیت در بورس و بازار سرمایه علاقه مندید، نمی توانید بدون هیچ 
ریســکی این کار را بیاموزید و وارد این کار شوید. با انواع خدمات بازرگانی 

و نحوه کارکردن در آنها آشنا می شوید.
ممکن اســت فراگیری و انجام و تولید صنایع پایین دستی پتروشیمی که 
بیش از ۷۰ هزار فرصت شغلی ایجاد می کند، آسان باشد، اما به دلیل اینکه 

به شــما نیاموخته اند، در فروش این محصولات مشکل دارید.
ما توانســته ایم این مســائل را از پیش پای شــما برداریم که شما نگران 

فروش محصولاتتان نباشید.
چگونــه با اینترنت، فروشــگاه های زنجیره ای درســت کنیم؟ در صنایع 

دستی چه کار کنیم؟
واحدهای کوچک تولیدی ایجاد کنیم. موسسات ثبتی، خدماتی، حقوقی 
ایجاد کنید. محصولات غذایی تولید کنید که برای نخســتین بار باشــد که 

تولید مي شود.
حتــی برای گرفتن وام و تحصیلات مالی هم می توانیم به متقاضیان این 
خدمت را ارائه کنیم. شــما را با کشاورزی مدرن آشنا کنیم. تجارت جهانی 
بیاموزید و بتوانید با ســرمایه دیگران، بدون ریسک، وارد تجارت شوید؛ در 
هر زمان و مکانی و با هر میزان پولی  مي توانید به عنوان یک تاجر بین المللی 
شناخته شوید. در مورد طرح های کشاورزی که در چند شماره قبل، مختصری 
صحبت کردم؛ افرادی پیدا شــده اند که می خواهند تولید این درخت را در 

ایران عهده دار شــوند و دیگر از خارج از کشور وارد نکنند.
امیدوارم این طرح که برای نخســتین بار در مجلات و مطبوعات کشــور 
دارد مطرح می شــود، بتواند ســرآغازی باشــد که ما در هر شماره چندین 
فرصت شغلی و کارهای موردعلاقه تان را به صورت تضمینی به شما بیاموزیم.

گمان می کنم این توضیحات برای مقدمه کافی باشد؛ از شما دعوت می کنم 
تا این جریان را مشــاهده کنید و به سایت بنیاد جهانگیری مراجعه کنید.

تدوین 1۲ برنامه و 40 پروژه برای هنر صنعت فرش دستباف در وزارت صمت

 
 

رئیس سازمان بورس خبر داد، سود سهام عدالت برای 
عملکرد سال ۹8 قبل از عید به صورت متمرکز به حساب 
مشمولان سهام عدالت واریز می شود.محمدعلی دهقان 
دهنوی امروز در گفتگوی زنده با برنامه شبکه خبر در مورد 
واریز سود سهام عدالت در سال جاری گفت: سود عملکرد 
سال ۹8 شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت، ۲۰۰ هزار 
تومان بوده است، البته سود محقق شده بیش از این رقم 
بوده، اما ســال قابل تقسیم برای سهام عدالت ۲۰۰ هزار 
تومان است که امسال سعی می کنیم به صورت متمرکز 
این سود را به حساب مشمولان دارنده سهام عدالت واریز 
کنیم.وی تأکید کرد: تلاش بر این اســت که قبل از عید 

۱4۰۰ سود سهام عدالت به حساب مشمولان واریز شود، 
البته بســتگی به این دارد که چه میزان از سود تقسیم 
شده شرکت های سرمایه پذیر دریافت و تجمیع شود و به 
هر حال هر میزان از سود که دریافت شود، قبل از عید به 
حساب مشمولان واریز می شود و باقیمانده سود بعد از عید 
۱4۰۰ به حساب شان واریز خواهد شد.وی این را هم گفت: 
بخشــی از اطلاعات سهام عدالت نزد سازمان خصوصی 
سازی و بخشی نزد شرکت سپرده گذاری مرکزی و تسویه 
وجوه اســت که این اطلاعات را تجمیع می کنیم و سود 
امسال را به صورت متمرکز واریز می کنیم، اما از سال آینده 
سود عملکرد سال ۹۹ برای سهامداران روش مستقیم به 

پرتفوی آنها تعلق می گیرد و برای سهامداران سرمایه گذاری 
استانی، به حساب شرکت استانی واریز خواهد شد.دهقان 
دهنوی همچنین تأکید کرد: طبق قوانین بورس این سود 
به کسانی تعلق می گیرد که چه در روش مدیریت مستقیم 
و یا روش مدیریت غیرمستقیم سهام خود را نگه داشته 
باشند، چون ممکن است برخی از دارندگان سهام عدالت 
در روش مســتقیم ۳۰ یا ۶۰ درصد سهام خود را قبل از 
مجامع فروخته باشند که در نتیجه سود تخصیص یافته، 
به دارندگان جدید آن ســهام اختصاص می یابد و یا در 
مورد کسانی که در روش غیرمستقیم، سهام شرکت های 
سرمایه گذاری استانی را داشته اند، به شرط این که دارنده 

آن سهام باشند و قبل از مجامع آن را نفروخته باشند، این 
سود به حساب شان واریز خواهد شد.رئیس سازمان بورس 
همچنین با بیان این که سرمایه گذاری باید در بورس با 
نگاه بلندمدت و از محل پس اندازهایی که نیاز فوری به آن 
وجود ندارد انجام شود گفت: گرچه شاخص بورس نوسان 
زیادی داشته اما بازارهای رقیب مانند طلا، ارز و مسکن 
هم شاهد نوساناتی بوده است، اما به هر حال کسانی که 
سرمایه گذاری درازمدت در بورس انجام می دهند در دراز 
مدت به ســود می رسند. ممکن است البته کسانی بیش 
از میانگین ریزش شاخص زیان دیده باشند که به خاطر 

انتخاب پرتفوی نامناسب در خرید سهام بوده است.

واریز سود سهام عدالت قبل از نوروز
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/12/18

شماره : 1042

معاون اول رییس جمهور از بانک مرکزی 
و بانک های عامل که در طرح مقاوم ســازی 
و بازســازی واحد های مســکونی روستایی 
مشــارکت داشــته اند، قدردانی کــرد و با 
تأکید بر ضرورت اســتمرار اینگونه طرح ها 
گفــت: اختصاص 4۰ هــزار میلیارد تومان 
برای بهسازی و بازسازی واحد های مسکونی 
روســتایی توسط نظام بانکی کاری بزرگ و 

ماندگار در کشورخواهد بود.
دکتر اسحاق جهانگیری در آیین تجلیل 
از عملکرد شبکه بانکی کشور در طرح ویژه 
بهسازی و بازســازی مناطق سانحه دیده با 
اشــاره به برخی کم لطفــی ها و بی مهری 
ها درباره بانک های عامل اظهار داشت: کار 
کردن برای مردم کشــور به قدری شیرین 
و لذت بخش اســت که نباید زخم زبان ها 
کمتری تأثیری در روحیه افرادی که عاشق 

خدمت هستند ایجاد کند.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
اقتصاد ایران به شدت به عملکرد نظام بانکی 
کشور متکی است، تصریح کرد: نظام بانکی 
در همه بخش های اقتصادی کشور از جمله 
بخش صنعت، کشاورزی، خدمات و مسکن 
نقش موثری دارد و هیچ طرح کوچک و بزرگ 
صنعتی در کشــور نیست که نظام بانکی در 
اجرای آن کمک نکرده باشد از این رو با در 
نظر گرفتن جایگاه پراهمیت نظام بانکی، باید 
همواره به دیده احترام نسبت به مدیران بانکی 

کشور نگاه کنیم.
دکتر جهانگیری در ادامه با بیان اینکه به 
دلیل شرایط اقلیمی و زمین شناسی، ایران 
همواره در معرض بحران های شناخته شده 
نظیر زلزله، خشکسالی و سیل و بحران های 
ناشناخته نظیر کرونا اســت، اظهار داشت: 
همانگونه که وجود منابع نفت و گاز و معادن 
مختلف در کشور نتیجه فعل و انفعالات زمین 
در طول میلیون ها سال است، در عین حال 
گســل های زلزله خیز و بحران هایی نظیر 
خشکسالی نیز از جمله اتفاقات اجتناب ناپذیر 
اســت که باید نسبت به آنها شناخت داشته 
باشیم و تلاش کنیم آثار و عوارض این پدیده 

ها و بحران ها را به حداقل برسانیم.
معاون اول رییــس جمهور ادامه داد: در 
بروز بحــران ها و حوادث معمولاً آســیب 
پذیرترین افراد جامعه خانواده ها و اقشــار 
ضعیفی هستند که در مناطق کم تر توسعه 
یافته کشور سکونت دارند و معمولاً بیشترین 

آسیب ها را متحمل می شوند.
دکتر جهانگیری با یادآوری زلزله استان 
کرمانشــاه و آسیب به واحدهای مسکونی و 
خانه های اقشار آســیب پذیر در این زلزله 
گفت: در این حادثه اقشار ضعیف که نتوانسته 
بودند خانه های خود را مقاوم سازی کنند، 
دچار خســارات و آسیب های جدی شدند 
که بخشی از این خانوارها تمام خانه هایشان 
تخریب شد و عده ای نیز زیر آوار جان خود 

را از دست دادند.
معاون اول رییــس جمهور ادامه داد: در 
جریان وقوع سیل سال گذشته نیز مناطقی 
از کشور که دولت موفق نشده بود آنطور که 
باید اقدامات پیشگیرانه نظیر سیل بند ایجاد 
کند، آســیب های جدی دیدند و در جریان 
وقوع بارش های شدید و بی سابقه، زندگی 

مردم در برخی مناطق دچار تخریب و آسیب 
شد و کشاورزی و اقتصاد آنها لطمه دید.

دکتر جهانگیری با یادآوری اینکه از ۱۵ 
ســال پیش در دولت آقای خاتمی موضوع 
مقاوم سازی خانه های روستایی در دستور 
کار بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار گرفت، 
اظهار داشت: آقای تابش رییس بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی همواره در دولت های مختلف 
پیشــنهاداتی برای تصدی وزارتخانه داشته 
اســت اما روحیه خدمت در ایشان به گونه 
ای اســت که در جایــگاه فعلی خود یعنی 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی احساس رضایت 
بیشــتری دارد زیرا در این کسوت می تواند 
به ضعیف ترین اقشار جامعه خدمت کند و 
در این مدت نیز با همین روحیه موفق شده 
است مسئولین کشور و نظام بانکی را پای کار 

مقاوم سازی مسکن روستایی بیاورد.
معاون اول رییس جمهــور افزود: بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی طی یک دوره موفق 
شد از پنج میلیون و ۷۰۰ هزار واحد مسکونی 
که ۹۳ درصد این واحدها از استحکام خوبی 
برخوردار نبودند بخش زیادی را مقاوم سازی 
کند و این واحدها امروز به بیش از دو میلیون 

واحد رسیده است.
دکتر جهانگیری با اشــاره به بازدیدهای 
خود از مناطق زلزله زده اظهار داشــت: در 
این بازدیدها شــاهد آن بودم که واحدهای 
مسکونی مقاوم ســازی شده در زلزله های 
بعدی آسیب ندیده بودند چرا که از مصالح 
ســاختمانی اســتاندارد و طراحی و نقشه 
مناســب برای مقاوم ســازی و ساخت آنها 
استفاده شــده بود که در نتیجه اجرای این 
طــرح ها، از جان و مال مردم در زلزله های 

بعدی حفاظت شده بود.
معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اینکه 
در زمینه بازسازی مناطق آسیب دیده کاری 
کارستان در کشور انجام شده است تصریح 
کرد: یکی از ظلم ها به مدیریت کشــور این 
اســت که نمی گذارند ارزش کارهای بزرگ 
انجام شــده به اطلاع مردم رسانده شود. در 
زلزله آبان ســال ۱۳۹8 در کرمانشاه تعداد 
زیادی شهر و روســتا تحت تأثیر این زلزله 

قرار گرفت و حدود ۱4۰ هزار واحد مسکونی 
یا آسیب دید و یا به طور کامل تخریب شد 
که ظرف دو سال با کمک خود مردم، دولت، 
اعتبارات نظام بانکی و نظام اجرایی طراحی 

شده، این واحدها بازسازی شدند.
دکتر جهانگیری همچنین با اشــاره به 
وقوع سیل سال ۱۳۹8 و درگیری ۲۰ استان 
کشور با این سیل اظهار داشت: برخی استان 
ها نظیر گلستان، لرستان و خوزستان آسیب 
های بیشتری در جریان وقوع سیل متحمل 
شدند اما با سازمان دهی و مدیریت مناسب 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گام های موثری 
در زمینه جبران این خسارات برداشته شد و 
این بنیاد با اتکا به تجربه و دانش مدیریتی 
خود طراحی خوبــی را انجام داد و امروز با 
افتخار اعلام می کند که کل واحدهای آسیب 
دیده ناشی از سیل بازسازی و تعمیر شده اند.

معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 
سخنان تعدادی از مدیران عامل بانک ها در 
خصوص اقدامات صورت گرفته برای بازسازی 
و مقاوم سازی واحدهای مسکونی روستایی 
افزود: در سخنان مدیران بانک ها و همچنین 
رییس کل بانک مرکزی احســاس رضایت 
درونی به چشــم می خورد و مشخص است 
که این مدیران از اینکه تســهیلات را برای 
کمک به خانوارهای آســیب دیده پرداخت 
کرده اند احساس خرسندی و رضایت دارند.

دکتر جهانگیری طرح مسکن محرومین 
را از کارهای ابتکاری بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی برشمرد و گفت: این طرح با کمک 
دولــت و نظام بانکی در روســتاها به انجام 
رســیده اســت و تاکنون بیش از ۵۰ هزار 
واحد مســکن محرومین از تعداد ۱۲۰ هزار 
واحد مســکونی تعهد شده، تکمیل و زمینه 
برخــورداری محروم ترین اقشــار جامعه از 

سرپناهی مطمئن را فراهم کرده است.
معــاون اول رییس جمهور بــا تأکید بر 
اهمیــت کمک به تأمین ســرپناه مطمئن 
برای اقشار ضعیف و محروم جامعه گفت: این 
حداقل کار در جهت تحقق عدالت و اجرای 
آرمان های امام خمینی )ره( و شهدا است.

دکتر جهانگیــری افزود: البته باید توجه 

داشته باشیم که تســهیلات بانکی در واقع 
منابع سپرده گزاران در بانک است که بانک 
های عامل باید از بازپرداخت این تسهیلات 
اطمینان داشــته باشند و در این راستا لازم 
است استانداران و فرمانداران کشور به نظام 
بانکی کمــک کنند که حتمــاً بازپرداخت 

تسهیلات به موقع انجام شود.
معاون اول رییس جمهور یکی از اقدامات 
لازم برای مقابله با حوادث غیرمترقبه را مقاوم 
ســازی واحدهای مسکونی دانست و گفت: 
اقدام مهم دیگر ایجاد صندوق بیمه حوادث 
است که البته هفته گذشته در جلسه هیئت 
دولت به تصویب رســید و سرمایه اولیه نیز 

برای این صندوق تعیین شد.
دکتــر جهانگیری در ادامه به زلزله اخیر 
در منطقه سی سخت در استان کهگیلویه و 
بویر احمد نیز اشاره و تصریح کرد: متأسفانه 
این حادثه در فصل زمستان رخ داد و مردم 
دچار آسیب شدند البته دولت به سرعت منابع 
مالی لازم را مشــخص کرد و بانکهای عامل 
دستورالعمل های پرداخت تسهیلات را صادر 
کردند و رییس جمهور نیز دستور داده است 
که بازسازی واحدهای مسکونی سی سخت 
تا آخر تیرماه انجام شــود که با توانمندی و 
تجربه ای که بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 

دارد، امری شدنی است.
معاون اول رییس جمهور در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به عملکرد بسیار خوب 
نظام بانکی در جریان شیوع کرونا افزود: در 
ایام نخست شــیوع این بیماری تعدادی از 
مدیران و کارکنان بانک های عامل جان خود 
را بر اثر کرونا از دست دادند که به روح همه 
آنها درود می فرستیم و به خانواده هایشان 
تســلیت مجدد می گوییم.دکتر جهانگیری 
افزود: ابتدای سال جاری که جلسه ای برای 
تأمین منابع مالی برای مقابله با کرونا برگزار 
شــده بود، پیشنهاد دکتر همتی رییس کل 
بانک مرکزی پیشنهادی بسیار ارزشمند بود 
که از محل سپرده بانک ها نزد بانک مرکزی 
۷۵ هزار میلیارد تومان اختصاص داده شــد 
که کمک بزرگی برای دولت بود.معاون اول 
رییس جمهور افزود: کار مهم بانک های عامل 

در دوران شــیوع کرونا این بود که برخلاف 
رویــه ها و روال موجود برای مراجعه ضامن 
و ارائه اســناد و مدارک هویتی، بیش از ۲۰ 
میلیون خانــوار بدون حتی یک بار مراجعه 
توانستند تسهیلات از بانک ها دریافت کنند. 
اینگونه موارد نشــان می دهد که در دل هر 
تهدید یک فرصت نهفته اســت و مشخص 
شد که نظام بانکی قادر است بدون مراجعه 
حضوری متقاضیان، به آنها تسهیلات بدهد.

دکتر جهانگیری همچنین با اشــاره به 
عملکرد مثبت نظام بانکی کشور برای تحقق 
جهش تولید خاطرنشان کرد: رشد اقتصادی 
در شش ماهه نخست سال جاری مثبت شد 
و حتماً یکــی از بخش های موثر در تحقق 
مثبت شدن رشد اقتصادی کشور، اقدامات 

نظام بانکی بوده است.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
آمار کارگاه های صنعتی کشور نیز نشان می 
دهد که رشد تولید و فروش محصولات این 
واحدها در ۹ ماهه نخســت سال از وضعیت 
خوبی برخوردار بوده است که این امر نیز با 

کمک نظام بانکی محقق شده است.
دکتر جهانگیری تصریح کرد: در ســایر 
بخش ها نیز شــاهد رشد مثبت هستیم اما 
عده ای که هنوز یک خانه برای خود نساخته 
اند و هنوز مدیریت یک پروژه را نتوانسته اند 
انجام دهند، کل نظام مدیریتی کشور و دولت 
را زیر سوال می برند و می گویند که دولت 

کارآمد نیست.
معاون اول رییس جمهــور ادامه داد: در 
شــرایط تحریم فراهم کــردن این حجم از 
منابع و اجرای پروژه های متعدد در کشــور 
جزو موارد استثنایی است. سال ۹۹ یکی از 
سخت ترین سال های پس از انقلاب اسلامی 
و حتی تاریخ کشــور است اما با وجود همه 
فشارها، اقتصاد کشور سر پا مانده و امیدواریم 
شاهد از بین رفتن سختیها و روزهای خوش 

برای مردم کشور باشیم.
در این جلســه رییس کل بانک مرکزی 
با بیان اینکه علی رغم فشــارهای تحریم و 
مشکلات ناشی از کرونا، نظام بانکی عملکرد 
خوبی را در جهت کمک به اقشــار مختلف 
مردم داشــته اســت گفت: بانک ها علاوه 
بر کمک به اقشــار مختلف مردم، در ســال 
جــاری یکپارچــه در خدمت تحقق جهش 

تولید بوده اند.
دکتر همتی افزود: نظام بانکی در ده ماهه 
اخیر یک میلیون و 4۰۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت کرده است که واقعاً رقم 
بزرگی اســت و از این میزان ۳۰ درصد در 
بخــش صنعت بوده و بخــش مهمی نیز به 
طرح ویژه بهسازی و بازسازی مناطق سانحه 
دیده اختصاص یافته است.رییس بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی هم در این نشست گزارشی از 
وضعیت روستاهای کشور و اقدامات صورت 
گرفته برای بهســازی و بازسازی واحدهای 
مسکونی روستایی آســیب دیده ارائه کرد.

در این مراســم با حضور معاون اول رییس 
جمهور لوح تقدیر از ســوی بنیاد مســکن 
انقلاب اســلامی به تعدادی از مدیران بانک 
مرکزی و مدیران عامل بانک های مشارکت 
کننده در طرح ویژه بهســازی و بازســازی 

مناطق سانحه دیده اعطا شد.

 
 

 
 

اشتباه بسیار بزرگی که آموزش و پرورش مرتکب می شود
هــر آدم خردمندی، به روشــنی می داند که تحولِ اجتماعی، اساســش 
آموزش و پرورش اســت. آن چیزی که باعث شــده بشــر از غارنشینی طی 
چند هزارســال به این همه تمدن و امکانات دســت پیدا کند، تنها قابلیتِ 
فراگیری و آموزش پذیری انسان است. هر نسلی توانسته تجربیات خود را به 
نســل بعدی منتقل کند. منِ فرزند، اجبار نداشتم که تجربه پدرم را دوباره 
تکرار کنم. در وقت صرفه جویی کرده ام. کتابخانه های ما، افکار و اندیشه های 
انسان های بزرگِ ما، منابعِ عظیمی از پیشرفت و موفقیت را فراهم می سازند. 
بدونِ تردید، هر ملتِ موفقی بیشترین سرمایه ممکن را در آموزش و پرورش 
صرف می کند. بچه های کوچکی که شاید ما آنها را خیلی هم جدی نگیریم، 
آینده این کشــور را اداره خواهند کرد. من و شــما هــم روزی نوزادی نوپا 
بودیم که به ســختی حروف الفبا را بیان می کردیم. ولی با بازی و شــادی و 
معلمان هوشــمند و خردمند و مهربان و افراد دلسوز، یاد گرفتیم که چطور 

بیاموزیم. بیشتر 
اما متاســفانه، خودِ آموزش به خودیِ خود، پاسخگو نیست، بلکه ممکن 
است مضر هم باشد. چه آموزش می دهید؟ در یک قسمت از شهر ممکن است 
به چند بچه بااســتعداد، جیب بری و تقلب و دزدی و فرار از دســت قانون را 
یاد دهند. آموزش است ولی به دردبخور نیست. دوم، آموزش باید موثر باشد. 
صرفِ اینکه من در کلاسی شرکت کنم و مدرکی بگیرم و بیرون بروم، مهم 
نیســت. قرار است با مدرکم چه کار کنم؟ آیا معلم، استاد، مربی توانسته آن 
مطالــب را به مــن منتقل کند؟ آیا در من موثر بود؟ آیا من یاد گرفتم؟ این 
هم شرطی است. کلاس هایی موفق هستند که استادان و مربیان و معلمان، 
مطالب را به گونه ای می گویند که در ذهن و روحِ شــاگردان می نشیند. ولی 
این هم کافی نیســت. مربیِ جیب برها و دزدها، وقتی خیلی خوب بلد باشد 
که درسش را انتقال دهد، جیب برهای بهتری تربیت خواهد کرد: دزد، چون 
بــا چراغ آید، گزیده تر برد کالا! پس فقط موثر بودن و اینکه چقدر قشــنگ 
شــاگردان یاد بگیرند، لازم هست ولی کافی نیست. ما شرط سومی داریم و 
این اســت که این آموزش ها به دردبخور و ســازنده و درمانگر و پیش گیرنده 
باشــند. فرض کنید مادر جوانی را آموزش دهیم که چطور در زمانِ بارداری 
مراقبِ خودش باشــد که بچه اش علیل نشود، که چطور بچه را سالم به دنیا 
آورد، کــه چطور تغذیه کند و بعد آموزشــش دهیم که بچه را بزرگ کند و 
به او شــیر دهد و بزرگش کند. اما در مورد روح و روانِ آن بچه چی؟ اینکه 
روحیه مادر چگونه باید باشد، رفتار پدر با مادر چگونه باید باشد، و همین طور 
تا وقتی که وارد مدرسه می شود. صرفا اینکه من لیسانس دارم یا فوق دیپلم 
یا فوق لیســانس، شرطِ لازم هست ولی ممکن است کافی نباشد برای اینکه 
من معلمِ خوبی باشم. آموزش و پرورش می بایست نخست مطالبی را آموزش 
دهد که به درد بخورد. اول روی این موضوع باید حساسیت به خرج دهد. از 
مصائب اجتماعی و مشکلات فردی و شخصی پیشگیری کند و بعد، حالا که 
اینها برآورده شــد، این را چگونه منتقل کنیم که آن فرد یاد بگیرد در تمام 
وجودش برود و بازدهی آموزشــش بالا برود. وگرنه، وقت و پولِ خودمان را 
حرام کرده ایم. من گهگاه از خودم می پرسم: حافظ ها کجا هستند؟ سعدی ها 
و مولوی ها و زکریاها و شــیخ حســن خرقانی ها کجا هستند؟ اگر فقط اینها 
برای یک نســلی بوده اند، ما الان هشــتاد میلیون هستیم. شاید در آن موقع 
کلِ جمعیت ایران، هشــت میلیون بیشــتر نبوده. چطور از دلِ آن جمعیت 
قلیل، آنقدر نابغه و مستعد درخشیده؟ پس حالا به مراتب باید بیشتر داشته 
باشیم. چنان که در ابتدای قرن بیستم، ما یک آلبرت اینشتین داشتیم و الان 
دست کم ۱۵۰ تا ۲۰۰ نابغه شبیه به او داریم. برای اینکه آنها را کشف کرده اند 
و میدان برایشــان فراهم کرده و پرورششــان داده اند و درست راهبری شان 
کرده اند. اگر ملتی ۵ تا آلبرت اینشــتین داشته باشد، تحول ایجاد می کند؛ 
و طبق حســابِ احتمالات و منحنیِ توزیع نرمال، باید الان صدها سعدی و 

هزاران حافظ و مولانا از ۷۰۰ ســال پیش به بعد داشته باشیم.
چرا نداریم؟ این نیســت که ملتِ ما سعدی ها و حافظ ها و مولاناهایشان 
از بین رفته باشد. ما از یک دردِ بزرگ رنج می بریم که من امیدوارم در این 
مقاله کوتاه، برای شــما مســئول آموزش و پرورش و مدرسه و دبیرستان و 
دانشــگاه، این مســئله را باز کنم و امیدوارم بتوانم به طور موثری بگویم که 
شــما را ترغیب کند که چشــم هایمان را بشــوییم و جور دیگر نگاه کنیم و 
مســئولیت خودمان را بپذیریم و کمک کنیم تا در هر جایگاهی که هستیم، 
سرنوشــتِ خودمان، فرزندانمان، جوانانمان و کشورمان را تغیر دهیم. و این 

کاری اســت که من و شما می توانیم انجام دهیم.
این همه جوانی که عاطل و باطل می گردند و سردرگم و پریشان و مضطرب 
هســتند، این آمار طلاق، این آمارِ جرائم )که توجیهشان این است که شهر 
شلوغ شــده و آمار خودبه خود بالا می رود( برای چیست؟ خب درست است 
که شهر شلوغ شده و این اتفاقات رخ می دهد، ولی ما چه آموزش می دهیم؟ 
ما چطور نیروهایمان را پرورش می دهیم؟ وظیفه ما چیســت؟ خیلی وظیفه 
ســنگینی اســت. هر چند که متاســفانه درآمد و پرداخت به این قسمت، و 
ســرمایه گذاری در این قسمت چندان زیاد نیست. باید این روند عوض شود 
و من و شــما باید ترتیب این کار را بدهیم. یک روز مصاحبه ای با مهندس 

ســونی می کردند و از او پرسیدند چه پیامی برای مردم دنیا دارید؟
 ایشــان گفت من پیامی برای آموزش و پرورش جهان دارم )شــاید این 

مصاحبه برای ۶۰ سال پیش بوده باشد(. 
پیامم برای آموزش و پرورشِ دنیاســت و آن پیام این اســت که آموزش 
و پرورشِ دنیا، یک اشــتباه بزرگ می کند. خبرنگار پرسید آن اشتباه بزرگ 
چیست؟ و ایشان پاسخ داد: »آموزش و پرورش دنیا، به بچه های ما چیزهایی 
را آموزش می دهد که ما بلدیم!« خبرنگار با تعجب پرسید: »پس چه چیزی 
باید به بچه هایمان یاد بدهیم؟« و ایشــان هوشــمندانه پاســخ داد: »ما به 

فرزندانمان باید چیزهایی را یاد بدهیم که بلد نیســتیم. 
یادشــان بدهیم چطور چیزهایی را که ما بلد نیستیم، یاد بگیرند.« ما به 
بچه هایمــان »آموختن« را باید یــاد بدهیم. همان نیرویی که پدرانِ ما را از 
غارها بیرون کشــید و به این صنعت و تمدن و رفاه رســاند، آن نیرو را باید 
پرورش دهیم. متاســفانه بلای بزرگی بر سر آموزش و پرورش جهان آمده. 

البته برخی کشــورها یا تغییرش داده اند و یا در حال تغییر هستند.
 امیدوارم کشــورِ ما هم این کار را بکند. با شــروع انقلاب صنعتی، برای 
اینکه تولیدْ انبوه شود، ارزان شود و در دسترس قرار بگیرد، روشی را به نام 
»روش اســتاندارد« ابداع کردند. یــک متر و معیاری تعریف کردند و گفتند 
بر اســاسِ اینها اگر ما پیچی می سازیم، این پیچ چند تا مشخصه دارد؛ یکی 
قطرش، یکی ارتفاعش، پای پیچ مهره اش را تعریف کردند و به همین جهت 
در هرجــای دنیا اگــر پیچ یا مهره بخواهید، به راحتــی پیدا خواهید کرد. و 
چون در کارخانجات و صنایع، به انســان هایی بــا تخصص های خاصی نیاز 
بود، مدارس و آموزشــگاه ها درست شدند و کارخانه هایی درست کردند که 
انســان های مورد نیازشان را بیرون دهند و نام این کارخانه ها، کودکستان و 
دبستان و آموزشگاه و دبیرستان و هنرستان و دانشکده و قس علیهذا است. 

یک اشتباهِ بزرگ در اینجا دارد رخ می دهد.
 انســانی که وارد این کارخانه ها می شود، پر از توانایی و امکانات است. ما 
به خاطر اینکه او را در زمینه خاصی متخصص کنیم، مجبوریم بقیه را حذف 
کنیم و بتراشــیم. درس هایی را باید بیاموزد که دوست ندارد. در رشته هایی 
باید فعالیت کند که علاقه مند نیست. ممکن است بپرسید که چاره چیست؟ 
من مهم تر از چاره، سوال را می دانم. سوال بکنیم. ما در مدارسمان به بچه ها 
چــه یاد می دهیــم؟ یاد می دهیم که نمره ۲۰ بیاورنــد. اگر ۱۹/۹۹ بیاورد، 

احساس شکست می کنند. 

چرا درگاه های ارائه دهنده رمزارز مسدود می شوند؟

برای اولین بار در استان بیمه آتش سوزی نخیلات انجام می شود

فراخوان اعلام نظر برای سند سیاست های صنعتی، معدنی و تجاری

در حالیکه پیش از این شــرکت شاپرک به پرداخت یارها اعلام کرد که 
درگاه های الکترونیکی که رمزارز ارائه می کنند، مســدود خواهند شد، یک 
کارشناس رمزارزها معتقد است که این امر بدین منظور است تا صرافی های 
الکترونیک فعال در زمینه رمزارزها تعطیل شوند و خرید و فروش رمزارزها به 
سمت صرافی های مجاز بانک مرکزی که سایر ارزها را نیز معامله می کنند، 
حرکت کند.در پی اعلام مســئولان بانک مرکزی مبنی بر اینکه طبق قانون 
شورای عالی مبارزه با پولشویی و مصوبه هیئت دولت در سال ۱۳۹8« مبادله 
رمزارزها مانند بیت کوین در ایران »ممنوع است، در این راستا مرکز ملی فضای 
مجازی هم اعلام کرد که سایت های خریدوفروش بیت  کوین مجوز ندارند.  

بنابراین، مبادله رمز ارزها تنها برای اســتخراج رســمی رمز ارز در جهت 
واردات بلامانع اما معامله این نوع ارز بین افراد ممنوع است.  پس از طرح این 
موضوعات، شرکت شاپرک در نامه ای به پرداخت یاران و پذیرندگان پشتیبانی 
شده در نظام پرداخت کشور اعلام کرد که نسبت به قطع خدمات پرداخت 
الکترونیک به پذیرندگان پشتیبانی شده که کالا یا خدمات مغایر با قوانین 
جمهوری اسلامی ایران و الزامات بانک مرکزی ارائه می کنند )مانند و نه محدود 
به فروش رمز ارز، فروش VPN، سایت های شرط بندی و قمار و...( اقدام کنند. 

 در این زمینه، علیرضا شامخی یک کارشناس رمز ارزها در گفت وگو با ایسنا 
اظهار کرد: قیمت بیت کوین نسبت به سایر بازارهای مالی همیشه نوسانی 
بوده و طبیعی است که بازار بعد از یک مسیری طولانی خود را اصلاح کند.

 جذابیت رمز ارزها برای مردم
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری در رمز ارزها بسیار برای مردم جذاب شده 
و حجم این بازار طی ۵ ماه گذشته به بالای هزار میلیارد دلار رسیده است، 
گفت: خدمات بانک های بزرگ دنیا مبنی بر خرید و فروش رمزارز و  افزایش 
سهم بازارهای مشتقات رمز ارزها نوید این را می دهد که شرکت های بزرگ 
و سرمایه گذاران بانکی در حال ورود به این بازار هستند که این امر گردش 
مالی این صنعت را بالا می برد و انتظار افزایش قیمت آن را نیز زیاد می کند.

شــامخی با تاکید براینکه پیش بینی اینکه بــازار در چه محدوده ای به 
ثبات می رســد اکنون مقداری سخت اســت، افزود: بیت کوین یک نمونه 
از بازار رمز ارزهاســت که ورود پول به آن زیاد و به صورت گســترده مورد 
اســتقبال قرار گرفته اســت و انــواع مختلف و زیادی رمــز ارز وجود دارد. 
 اســتفاده از رمزارز بــرای خرید و فروش کالا در کشــور ممنوع و در مورد

 صرافی ها نیز تا به حال مجوزی برای آن ها صادر نشده است.

 ابهامات مسدود شدن درگاه های ارائه دهنده رمز ارز
این کارشناس رمزارزها ادامه داد: نامه شرکت شاپرک برای مسدود شدن 
درگاه های ارائه دهنده رمز ارزها ابهام زاست زیرا، رمز ارزها را جزو کسب وکارهای 
غیر مجاز و خلاف قوانین جمهوری اسلامی ایران مطرح کرده درحالیکه فعلا 
قوانین به این موضوع اشاره نکرده است. برای صرافی های الکترونیک رمزارزها 
مجوزی صادر نشده است اما غیر مجاز هم نیستند که در کنار فعالیت های 

قمار و شرط بندی آورده شده است.
وی با بیان اینکه صرافی های الکترونیک برای خرید و فروش رمزارز مجوز 
ندارد، گفت: این نامه بدین منظور است تا صرافی های الکترونیک فعال در زمینه 
رمزارزها را تعطیل کنند و خرید و فروش رمز ارزها را به سمت صرافی های مجاز 
بانک مرکزی که سایر ارزها را نیز معامله می کنند، ببرند که این امر تاثیری 
بر فعالان حرفه ای رمز ارزها نمی گذارد زیرا، این افراد معمولا از صرافی های 
داخلی برای خرید و فروش استفاده نمی کنند و تنها مردم عادی باید از طریق 

صرافی های مجاز بانک مرکزی به خرید و فروش رمزارز بپردازند.

هم زمان با آغاز گرده افشــانی درخت خرما، دوره بیمه پذیری نخیلات 
استان آغاز شد.

معاون خدمات بیمه ای بانک کشاورزی در تشریح این خبر بیان کرد: طبق 
روال همه ســاله دوره بیمه پذیری نخیلات از ابتدای اسفند ماه آغاز شده و 

معمولا تا پایان اردیبهشت ماه ادامه دارد .
غلامعلی حسینی پناه افزود: با عنایت به اینکه بیمه محصول خرما عوامل 
خطر مختلفی را زیر پوشش خود دارد و همه ساله بنا به شرایط اقلیمی و آب 

و هوایی استان بوشهر خسارت های جبران ناپذیری به کشاورزان هم استانی 
وارد می شــود لذا از همه بهره برداران و خصوصا نخلداران درخواست کرده 
در جهت بیمه محصول خود از ابتدای دوره اقدام نموده، چرا که خطراتی که 
اتفاق می افتد با توجه به پیشرفت مراحل رشدی محصول متفاوت است. مانند 
دوران گل دهی و گرده افشــانی که در اسفند و نیمه اول فروردین ماه است 
در صورت وقوع باران باعث عدم تلقیح و عارضه »سیس« در میوه می شود 
لذا بیمه گذارانی که تا ۱۵ فروردین بیمه نامه دریافت نکرده باشند مشمول 

این خسارت می شوند. وی ادامه داد: برای اولین بار در استان نخیلات نیز زیر 
پوشش بیمه آتش سوزی قرار می گیرند. موضوعی که همه ساله در استان اتفاق 
می افتد و خسارت های سنگینی را به این قشر کشاورزان تحمیل می کند. 
معاون خدمات بیمه ای بانک کشاورزی تصریح کرد: با توجه به عملکرد 
خوب صندوق بیمه در حمایت از کشاورزان هم استانی و ذهنیت مثبت همه 
بهره برداران در ســال زراعی جاری نیز امیدواریم شــاهد استقبال کم نظیر 

نخلداران عزیز باشیم. 

معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن وتجارت 
اعلام کرد : از همه صاحــب نظران، فعالان اقتصادی، 
اساتید و نخبگان کشــور دعوت می شود، اسناد تهیه 
شده برای ســند سیاســت صنعتی، معدنی و تجاری 

اعلام نظر نمایند.
به گزارش شــاتا، معاونت طرح و برنامه وزارت خانه 
به عنوان متولی تدوین این اســناد با همکاری موسسه 
مطالعات بازرگانی پس از انجام مطالعات اولیه و بر اساس 
بررسی های کارشناسی، بر اساس شاخص هایی مانند 

تکمیل زنجیره های ارزش، توسعه صادرات و جایگزینی 
واردات، سطح فناوری، اشتغال زایی، مزیت های نسبی 
و ارزش افــزوده، ۹ صنعت را به عنوان پیشــران تولید 

شناسایی و معرفی کرد.
همچنین در این سند، تعداد ۵۱ رشته فعالیت پایه 
و قابلیت ساز که سرمایه گذاری در برخی از محصولات 
مرتبط با آن ها تاثیر بسزایی در برقراری پیوند بین حلقه 
های پیشین و پسین زنجیره صنایع و توسعه اقتصادی 

کشور خواهد داشت مشخص شده است.

صنایع معرفی شــده شــامل فلزات اساسی، صنایع 
غذایی و آشــامیدنی، ماشــین آلات و دســتگاه های 
برقی، وســایل ارتباطی و تجهیزات، نساجی و پوشاک، 
وســایل نقلیــه موتــوری و تجهیزات حمــل و نقل 
دریایــی، کاغذ و محصولات کاغذی، ماشــین آلات و 
تجهیزات، لاستیک و پلاستیک و محصولات شیمیایی 
 و پتروشــیمی پس از شناســایی توســط موسســه

 مذکور جهت تصویب به معاونت طرح و برنامه وزارت 
صمت ارسال شدند.

در ادامه روند تصویب، این معاونت پس از اخذ نظرات 
اصلاحی متخصصان و نخبگان حوزه صنعت، سند نهایی 

را تصویب و به اطلاع عموم خواهد رساند.
لازم به ذکراســت اســناد ۹ گانه بر روی ســایت 
Intt. اندیشکده موسسه پژوهشهای بازرگانی به آدرس

itsr.ir در دسترس می باشد و متخصصان و صاحب نظران 
می توانند نظرات تکمیلی و اصلاحی خود را ، جهت جمع 
بندی و نهایی سازی به موسسه مطالعات و پژوهش های 

بازرگانی اعلام و ارسال نمایند.

کسانی که حتی یک پروژه را مدیریت نکرده اند، دولت را ناکارآمد 
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مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: بندر جاسک در سه فاز و 
با ظرفیتی بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تن ایجاد و به بزرگترین بندر تجاری 

کشور تبدیل خواهد شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ا وزارت راه و شهرسازي محمد راستاد با 
تاکید بر اینکه توسعه و ایجاد بنادر تجاری، گامی بسیار مهم و راهبردی از 
سوی سازمان بنادر و دریانوردی در سواحل مکران به شمار می آید، اظهار 
داشــت: بر اســاس مطالعات و هدفگذاری صورت گرفته، از سوی سازمان 
بنادر؛ یک بندر جدید بزرگ تجاری دیگر با قابلیت پهلودهی کشتی های 

اقیانوس پیما در طول سواحل مکران ایجاد خواهد شد.
وی ادامه داد: بهترین گزینه ممکن و ارزیابی شده در محدوده شهرستان 
جاســک قرار دارد و انتظار داریم پس از افق ۱4۰4 که طرح جامع بنادر 
بازرگانی تا آن زمان نهایی می شــود، به ســمت مراحل اجرایی این بندر 

جدید پیش برویم.

 مراحل ساخت و ظرفیت بندر
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه، این بندر بزرگ تجاری در 
محدوده حوالی کوه مبارک ایجاد خواهد شــد، گفت: ساخت این بندر در 
سه فاز برنامه ریزی شده و ظرفیت پیش بینی شده برای آن، بین ۱۰۰ تا 
۲۰۰ میلیون تن است که از نظر ظرفیت با مقیاس بنادر فعلی، به بزرگترین 

بندر تجاری کشور تبدیل خواهد شد.

راستاد افزود: یکی از مزیت های مهم جانمایی صورت گرفته به منظور 
ســاخت این بندر، دسترسی به اعماق بالا با حداقل هزینه است که کمک 
می کند بتوانیم بزرگترین ســایز کشتی ها را به راحتی پذیرش کنیم و به 

ظرفیت بالای بندری دست یابیم.
وی در رابطه با کاربری این بندر بزرگ تجاری و نیز زمان شروع ساخت 
آن، اعلام کرد: زمان ســاخت قطعا پــس از افق ۱4۰4خواهد بود و تا آن 
زمان به مرحله اجرایی می رســد، اما مراحل مطالعات تفصیلی را به مرور 

شروع می کنیم.

 مزیت بندر؛ نزدیک تر شــدن به مسیر تجارت جهانی شرق 
به غرب

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی در مورد کاربری این بندر بزرگ 
تجاری، بیان کرد: با توجه به اینکه حمل و نقل کانتینری بیشــترین سهم 
را در تجارت دریایی در دنیای امروز به خود اختصاص داده است، با ساخت 
این بندر، کشــور ما در خارج از تنگه هرمز به مســیر تجارت جهانی شرق 
به غرب نزدیک تر می شــود و این به عنــوان یک مزیت برای بندری که 
در این محدوده قرار داد به شــمار می آید و طبیعتا باید تمرکز خود را بر 
ایجاد ظرفیت کانتینری، به ویژه برای ترانزیت و ترانشیپ معطوف کنیم. 
راستاد ادامه داد: باید بتوانیم این بندر را به عنوان هاب کانتینری منطقه 
توسعه و تجهیز کنیم، هرچند در کنار آن می توانیم در رابطه با سایر محموله 
ها از جمله کالاهای فله خشک و کالاهای عمومی نیز ظرفیت سازی کنیم.

وی بــا تأکیــد بر اینکه عمــده تمرکز ســازمان بنــادر و دریانوردی 
 در رابطــه بــا ســاخت بنــدر مربوطــه، ایجــاد یــک ترمینــال بزرگ 
کانتینــری خواهد بود، گفت: بعد از ســال ۱4۱۱ باید بهره برداری از این 
بندر را آغاز کنیم.به گزارش سازمان بنادر و دریانوردي گفتنی است؛ کوه 
مبارک یکی از شــهرهای اســتان هرمزگان در جنوب ایران و شرق استان 
هرمزگان اســت. این شــهر در بخش بیابانی شهرستان جاسک و در کرانۀ 
دریای عمان واقع شــده و از طریق راه اصلی در ۱۵۵ کیلومتری میناب و 

۶۵ کیلومتری جاسک قرار دارد.

معاونت روابــط کار وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفــت: در قانون به صراحت 
آمده اســت که تنها مرجع تعیین دستمزد 
کارگران، شــورای عالــی کار بوده و دولت 
موظف به تعدیل نظرات ذینفعان است و ما 
نیز بنا نداریم در این موضوع دخالت کنیم.

 »حاتم شــاکرمی« درباره روند تعیین 
حداقل دســتمزد کارگــران، گفت: مرجع 
تعیین دستمزد، شورای عالی کار متشکل از 
نماینده کارگری، کارفرمایی و دولت است، 
بنابراین دولت به تنهایی راجع به دستمزد 

تصمیم نمی گیرد.
وی افزود: همانطور کــه در قانون آمده 
دولت در تعیین دستمزد نقش تعیین کننده 
ندارد و سعی می کند تفاهم و تعادل را بین 
کارگــر و کارفرما ایجاد کند و وزارت تعاون 
نیز بنا ندارد که در این موضوع دخالت کند 
بلکه تنها تعدیل نظرات طرفین را در دستور 
کار دارد و نقطه اثرگذار این اســت که بین 

کارگر و کارفرما تفاهم ایجاد شود.
معاون روابط کار وزیر تعاون درخصوص 
دلیل تعیین دستمزد در روزهای پایانی سال 
گفت: این امر به دو دلیل اســت یکی اینکه 
می خواهیم افزایش دستمزد کارکنان دولت 
در مجلس که در پایان سال در بودجه مصوب 
تعیین می شود، مشخص شود زیرا در کشور 
باید هماهنگی بین افزایــش مزدها وجود 

داشته باشد.
وی ادامــه داد: دیگــر اینکــه یکی از 
شاخص های تعیین دستمزد تورم و تعیین 
قیمت ســبد معیشــت زندگی است و این 
شــاخص ها در پایان ســال نهایی می شود 
بنابرای تعیین مزد به پایان ســال کشیده 
می شود و این مهم تنها در کشور ما نیست 
بلکه عمده کشورها مزد کارگران را در پایان 

سال تعیین می کنند.
 رشد 2 درصدی دریافتی کارگران 

نسبت به نرخ تورم

شاکرمی درباره روند افزایش دستمزد در 
دولــت تدبیر و امید گفت: در بحث افزایش 
مزد از ســال ۹۲ تا کنون، همــواره دولت 
تلاش کرده میانگین افزایش حداقل دریافتی 
کارگــران بیش از تورم باشــد. از همین رو 
توانستیم میزان دریافتی کارگران را بیش از 
۲ درصد نسبت به نرخ تورم افزایش دهیم.

وی افزود: سال گذشته در تعیین دستمزد 
۹۹ حداقل مزد و مزایای کارگران 4۲ درصد 
افزایش داشــت اما در طول ســال با وجود 
تحریم ها و مشــکلات اقتصادی با افزایش 
قیمت ها مواجه شــدیم کــه این امر میزان 
افزایش خــوب حداقل دریافتی کارگران را 
کمرنگ کرد و  امروز شــاهد هستیم با این 
افزایش هنوز کارگران در بحث تامین هزینه 

زندگی خود مشکل دارند.
این مقام مسوول اظهارداشت: در دو سال 
گذشــته، مزد کارگران در سال ۹8 را ۳۶.۵ 
درصد افزایش دادیم و در سال ۹۹ با وجود 
نرخ تــورم ۳4.8 درصــد، حداقل دریافتی  

کارگران 4۲ درصد رشد داشت.
وی ادامه داد: کمک هزینه مسکن تا قبل 
از دولــت تدبیر و امید 4۰ هزار تومان بود و 
این رقم در دو ســال اخیر )سال ۹8 و ۹۹(، 

به ۳۰۰ هزار تومان رسیده است. 
معاون وزیر تعاون با اشاره به اینکه از دو 
دهه قبل بین افزایش حقوق کارگران و میزان 
هزینه زندگی آنها شکاف وجود دارد، گفت: 
ترمیم یکباره شــکاف بین افزایش حقوق و 
هزینه های زندگی برای اقتصاد ما و فعالان 
اقتصادی و بنگاه ها شوک آور است و به دلیل 
شرایط اقتصادی حاکم واحدهای تولیدی ما 

تاب آوری ترمیم این شکاف را ندارند.

 قانون اجازه تعیین مزد چند باره 
در سال را نمی دهد

وی در پاســخ به این سوال که آیا قانون 
اجازه می دهد چند بار در سال برای دستمزد 
تصمیم بگیریم؟ گفت: در ماده 4۱ قانون کار 
به صراحت گفته شده سالی یک بار دستمزد 

تعیین شود یعنی تصمیم سالیانه در قانون 
آمده است.

شاکرمی افزود: اما اینکه تعیین دستمزد 
برای کل کشــور یکسان خواهد بود یا خیر؛ 
این ظرفیت تحت عنوان مزد ملی و منطقه ای 
در قانون پیش بینی شده و شورای عالی کار 
می تواند دستمزد منطقه ای و یا برای صنایع 

خاص نیز در نظر بگیرد.
وی با اشــاره به اینکه زیرساخت  تعیین 
مزد منطقه ای فراهم نیســت، افزود: تعیین 
مزد منطقه ای دو بار در کشــور تجربه شد، 
یکــی قبل از انقلاب که به مدت دو ســال 
این تصمیم اجرا شــد اما به دلیل افزایش 
مهاجرت و احســاس تبعیض و بی عدالتی 
مزدی این تصمیم اصلاح و بار دیگر به مزد 

ملی بازگشت.
معــاون وزیر تعاون ادامه داد: در ســال 
۱۳8۵ نیز مقرر شــد مزد متفــاوت برای 
قراردادهــای دائم و موقت اعلام شــود و با 
وجود اینکه تفاوت حداقل مزدی برای این دو 

گروه زیاد نبود اما احساس تبعیض کارگران 
قراردادی دائم موجب اعتراضات گسترده ای 
شد و شورای عالی کار در میانه سال مصوبه 
خود را اصلاح کرد و به مزد یکسان برگشت.

با مزد منطقه ای   دولت مخالفتی 
ندارد مشروط به اینکه حداقل ها پیش بینی 

شود
وی اظهارداشــت: بسیاری از افرادی که 
طرفدار مزد منطقه ای هستند در مذاکرات 
عنوان می کنند که حداقل مزد حذف شود اما 
وزارت تعاون با این موضوع مخالف است چرا 
که باید حداقل ها را برای مناطق پیش بینی 
کنیم اما در مجموع اگر کارگر و کارفرما در 
بحث تعیین حداقل مزد منطقه ای یا صنایع 
مختلف موافقت داشته باشند، دولت مخالفتی 

با آن نخواهد داشت.
شــاکرمی اضافه کرد: امروز تشکل های 
کارگری و کارفرمایــی در صنایع و مناطق 
مختلــف می توانند براســاس ظرفیت های 
موجود در قانــون کار در قالب مذاکرات و 
پیمان های دسته جمعی حقوق متفاوت غیر 
از حداقل پیش بینی شده در مصوبه شورای 

عالی کار تعیین کنند.
وی با تاکید براینکه دولت مخالف حذف 
حداقل مزد اســت، گفت: ما قائل به تعیین 
حداقل مزد حتی در مزد متفاوت منطقه ای 

و صنایع خاص هستیم.
معاون وزیر تعاون گفت: در بحث تعیین 
دســتمزد کارشناســان و افراد متفاوت در 
مســوولیت های مختلف اظهارنظر می کنند 
اما این اظهارنظرها شــخصی اســت و تنها 
مرجــع تصمیم گیــری در مــورد تعیین 
حداقــل مزد، شــورای عالی کار اســت و 
 غیر از این شــورا هیچ مرجعــی در قانون 
برای تعیین دستمزد پیش بینی نشده است 
و این تصمیم تنها در اختیار شــورای عالی 

کار قرار دارد. 

نقش دولت در تعیین مزد کارگران؟

جزییات ساخت بزرگترین بندر تجاری ایران با ظرفیت 100 تا ۲00 میلیون تن در بندر جاسک

رییس سازمان ملی استاندارد ایران: نشان استاندارد 
درجه بندی می شود تا مردم بدانند کالایی که خریداری 
می کنند چه رتبه ای دارد و بر اساس آن کیفیت و سلامت 

کالا را بشناسند.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولــت به نقل از 
استاندارد، غلامرضا شریعتی روز شنبه در دیدار با جمعی 
از مدیران خوزستان در اداره بنادر و دریانوردی منطقه ویژه 
اقتصادی بندر امام خمینی )ره(  بیان کرد: سیاست نظام 
و سازمان استاندارد حفظ سلامت و ایمنی جامعه است و 
تلاش داریم تا هیچ مشکلی در سلامت جامعه ایجاد نشود.

وی گفت: سعی میکنیم در کنار حفظ سلامت جامعه، 
مشکلات و دغدغه های واردکنندگان و صادر کنندگان 

را نیز رفع کنیم.
شــریعتی ادامه داد: برای ترخیص سریع تر کالاها از 
بنادر باید زمان نمونه برداری و فرایند آزمایشگاهی کوتاه تر 
شــود و برای بازرگانان مشخص باشد که دریافت پاسخ 

آزمایش در چه مدت زمانی انجام می شود.

وی افزود: یکی از مواردی که می تواند روند ترخیص 
و فعالیت استاندارد را سرعت ببخشد تفویض اختیار به 

مدیران استانی است.

تغییر معیار سنجش آفلاتوکسین نهاده های دامی
رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: میزان 
سنجش آفلاتوکسین در نهاده های دامی براساس پایه های 

علمی جهانی و بررسی هایی که سازمان انجام گرفته تغییر 
کرده و برای نهاده های دام گوشتی تا ۲۰ واحد و نهاده های 

دام شیرده تا پنج واحد در نظر گرفته شده است.
وی افزود: با این تغییر که براساس تحقیقات علمی در 
پژوهشگاه استاندارد انجام شده، مشکل ترخیص نهاده های 
دامی دپو شده در بنادر نیز برطرف می شود تا برای ایام 
عید و ماه مبارک رمضان در تامین مواد پروتئینی مشکلی 

در کشور نباشد.
رییس ســازمان ملی اســتاندارد ایران روز شنبه در 
ســفر یک روزه به خوزســتان از اداره استاندارد منطقه 
ویژه اقتصادی بندر امام خمینی )ره( و چند آزمایشگاه 
و انبارهای بندر امام )ره( در جنوب خوزســتان بازدید و 
روند ترخیص و نگهداری و آزمایش کالاها را در این بندر 

بررسی و ارزیابی کرد.
بندر امام خمینی )ره( بزرگترین بندر کشــور از نظر 
توان ذخیره سازی انواع محصولات است و نقش مهمی 

در تامین کالاهای اساسی کشور دارد.

مصدق سیاست مدار تنها
مصدق سیاســت مداری تنها بود و یارای سخن گفتن با نزدیکترین افراد را 

هم نداشت؛ ولی این هزینه ای است که سیاست مدار وطن خواه باید بپردازد.
 برای من تنهایی مصدق از هر چیز دیگری بامعناتر است. او سیاست مداری 
بــود که در طول نهضت ملی کم و بیش تنها بود. هرچند جبهه ای از نیروهای 
ملی ایجاد کرده  بود، اما درون جبهه کمابیش با مخالفت جدی روبه رو شد. 

در اوج مبارزه، او از ســوی عناصر وابســته به انگلیس و روس و از ســوی 
دلالان و ســوداگرانی که نانشان در ســفارتخانه ها پخته می شد، به فسادهای 
گوناگون متهم  شد؛ با وجود این، مقاومت کرد و تاریخ گواهی داد که تمام آن 
اتهام ها واهی بود و جز ترفند خود فاسدان چیزی دیگری نبوده است. البته من 
هیچ گاه در مقام تقدیس هیچ سیاست مداری نبوده و نیستم و اساسا تقدیس 
بزرگان را سرآغاز انحراف و فساد می دانم، ازاین رو بر این باور بوده و هستم که 
مصدق نیز باید نقد شــود؛ اما در اینجا تنها می خواهم به تنهایی او در غوغای 
فضاسازی عناصر وابسته به شرق و غرب و عناصر وابسته به آنان توجه کنم.

 جریانــی کــه هنوز هــم ادامــه دارد و به محض اینکه سیاســت مداری 
روبــه روی منافع عناصر وابســته و مفت خــوران و دلالان آنها قــرار گیرد، 
اتهامــی نیســت کــه از ســوی اردوگاه هــای به ظاهر دوســت و دشــمن 
 بــه او زده نشــوند؛ امــا مــن از مصــدق آموختــم کــه باید حتــی یکه و 

تنها ایستادگی کرد.
 در تعطیلات نوروز ســال ۱۳۹۹ از جمله کتاب هایی که خواندم، »خواب 
آشفته نفت، دکتر مصدق و نهضت ملی ایران« نوشته استاد بزرگ محمدعلی 
موحد بود. او می گوید روزنامه های حزب توده، متحد و ابزار دســت روســان 
در تمام دروه حکومت رزم آرا، جبهه ملی و شــخص دکتر مصدق را ســخت 

می کوبیدند.
 روزنامه آینده در شماره ۱۳۲۹.۷.۳ نوشت: »عوام فریبان آخرین تیر ترکش 

استعمارند و دکتر مصدق نماینده آن گروه است«. 
همین روزنامه در ۲۱ مهر همان ســال نوشت که »ملی سنگری است که 
در پــس آن دشــمنان عوام فریب خلق، دزدان، غارتگــران، مزدوران فرومایه 
اســتعمار، طفیلی ها و حشــرات پلید به توطئه چینــی، تخریب و تحریک و 
آشــوب و توهیم به مبارزان راه آزادی ادامه می دهند. ملی با استعمار مخالف 
اســت ولی درفش استعمار را بر دوش می کشد. با بیگانه دشمن است ولی، از 

بیگانه دستور می گیرد«.
 روزنامه چلنگر در شماره ۱8 آذر ۱۳۳۰ مصدق را »پیرکفتار خون آشام« 
خواند و روزنامه آخرین نبرد در شماره ۱۷ آذر حکومت مصدق را »رژیم ترور، 
آدم کشــی، غارت و دزدی اوباش و اراذل خواند«. طرفه آنکه مخالفان مصدق 
در مجلس عده ای از اراذل را در ۲۳ آذر ۱۳۳۰ به قسمت تماشاچیان دعوت 
کرده  بودند تا  هنگام ورود مصدق شــعار مرگ بر مصدق سر دهند و جلسه را 
به آشوب بکشانند. نطق عبدالقدیر آزاد، مدیر روزنامه آزاد و از مؤسسان جبهه 
ملی که رهبری گروهی به نام حزب اســتقلال را بر عهده داشــت، در جلسه 
۲4 آذر ۱۳۳۰ خواندنی اســت: »دکتر مصدقی که در حمایت انگلیس هاست، 
چــرا تظاهر و عوام فریبی کرده می گوید من با انگلیس ها مبارزه می کنم. باید 
با کمال تلخی اعتراف کنید که خودتان و دستگاهی که دارید عامل مستقیم 

و مخفی انگلیس ها هستید«. 
شوشــتری یکی دیگر از نمایندگان در همین جلســه مجلس مصدق را به 
بی دینی و رعایت نکردن فرایض مذهبی و فراتر  از آن، جعل اسناد و سوء استفاده 
ملی متهم کرد و گفت: »مگر شما همان کس نیستید که با وکیل الملک پدرم 
مرحوم علی اکبر دبیر سهرابی همدست شدید و با شیخ محمد رزاز نوکر مرحوم 
سیدعلی اکبر مجتهدتفرشی انساد و فرامین قراء قوچان را ... جعل نمودید؟«.

 داســتان خریــد برخی سیاســت مداران و نفوذ در جبهــه اصولگرایان و 
اصلاح طلبان و تکفیر و متهم  کردن سیاست مداران ملی به واسطه ایشان همچنان 
ادامه دارد؛ اما من آموختم اگر سیاســت مدار ملی در ایران تنهاست، باید این 

تنهایی را بپذیرد و از این فضاسازی ها نهراسد. 
به  گفته غلامحســین مصدق، پدر او این قدر تنها بود که حتی یارای گفتن 
برخی مطالب را به نزدیک ترین اشــخاص خود نداشت. البته که این وضعیت 
برای او هزینه داشت؛ ولی این هزینه ای است که سیاست مدار وطن خواه باید 
بپردازد. هرچند شــبکه های اجتماعی فرصتی هســتند که بتوان بی واسطه با 
مردم سخن گفت. البته ذی نفوذان نیز با پول و پروپاگاندا از همین شبکه ها با 
راه انداختن جنگ روانی حداکثر بهره برداری را به ســود هدف های فاسد خود 
می برنــد. چنانچه فرصت یابم و خدا توفیق دهد، برخی از فســادهای دلالان 
ظاهر الصلاح چه به نام اصولگرا یا اصلاح طلب را که با هزار ترفند درصدد ورود 
به معاملات بودند، بازگو خواهم کرد و خواهم گفت که وقتی آنان راه را بسته 
دیدند، چگونه اقدام به متهم کردن دیگران کردند. از اینکه راه را بر آنان بستم، 

بسیار خشنودم و احساس رضایت وجدانی دارم.

 داخلی سازی و جلوگیری از خروج ارز از کشور
در روز پایانی هشــتمین نمایشگاه بین المللی حمل و نقل ریلی ، مدیران 
عامل شرکت مهندســی و ساخت لوکوموتیو مپنا و مجتمع صنعتی اسفراین 

قرارداد اجرایی شدن ساخت ۲۲4 محور لوکوموتیو را امضا کردند.
به گزارش شــاتا، بر اساس این قرارداد که محمد اسلامی اصفهانی و علی 
ملک آن را در محل غرفه ایدرو امضا کردند ، شرکت مجتمع صنعتی اسفراین 
۱۶۰ محــور لوکوموتیو MAp ۲4 و همچنین ۶4 محور لوکوموتیو MAP ۳۰ را 

به سفارش شرکت لوکوموتیو مپنا تولید خواهد کرد.
داخلی ســازی انواع محور لوکوموتیو و واگن مســافری و باری که از سوی 
ایدرو و مجتمع صنعتی اسفراین صورت پذیرفته ، تاکنون موجب صرفه جویی 

ارزی ۲ میلیون یورویی در کشور شده است .
این قرارداد در پی تایید فنی محورها و همچنین تحویل نمونه های آزمایشی 
اجرایی شده است .پیشتر ، این محورها به صورت سی کی دی از شرکت های 

اروپایی تهیه و تامین می شد.
مجتمع صنعتی اسفراین ، تابعه سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران از 

بزرگترین تولید کنندگان قطعات فولادی و آلیاژی در کشور است.

 هجوم ملخ صحرایی به ایران از اواخر هفته جاری
 مدیرکل دفتر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور گفت: 
با توجه به مساعدشدن شرایط باد و دمایی از اواخر هفته جاری احتمال هجوم شدید 
موج اول ملخ صحرایی از شبه جزیره عربستان به استان های جنوبی ایران وجود دارد.

 »سعید معین« گفت: هر ساله از اوایل بهمن ماه شاهد حمله ملخ صحرایی بودیم 
که باید با دو تا سه نسل مبارزه انجام می شد اما امسال به دلیل شرایط آب و هوایی 

این موضوع به تعویق افتاد و تنها با یک نسل ملخ صحرایی مبارزه خواهیم کرد.
مدیرکل دفتر مبارزه با آفات عمومی و همگانی ســازمان حفظ نباتات کشــور 
اظهارداشت: با وجود برآوردهای پیشین، به دلیل تاخیر هجوم ملخ صحرایی و ورود 
آنها از اواسط اسفندماه سطح مبارزه ما بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار هکتار خواهد بود.وی 
ضمن اعلام آمادگی برای مبارزه با ملخ صحرایی در استان های جنوبی کشور تصریح 
کرد: به نظر می رسد امسال استان های هرمزگان، بوشهر، بخشی از خوزستان و جنوب 
استان فارس خط اصلی حمله ملخ های صحرایی باشند که هشدارهای لازم به جهاد 

کشاورزی استان های مربوط داده شده است.
معین با اشاره به اینکه امسال در آبان و آذرماه شاهد دو حمله ملخ صحرایی به 
ایران بودیم، گفت: در پی هجوم قبلی دستجات ملخ صحرایی از کویت، هند و پاکستان 
سرازیر شدند که عملیات مبارزه با آفت ملخ صحرایی در سطح ۲۱۹ هکتار استان 

های هرمزگان و بوشهر انجام شد.

زمان ماندگاری کالا در گمرکات به حداقل می رسد

 
 

معاون امور بانکی، بیمه و شــرکت های دولتی وزارت 
اموراقتصــادی و دارایی گفت: این وزارتخانه به پیروی از 
کشور های گروه بیست، پیاده سازی برنامه های فراگیری 
مالی را در دستور کار خود قرار داده و در حال تدوین آن 
هستیم.عباس معمار نژاد در آیین امضای نخستین تفاهم 
نامه همکاری مشترک بین بانکی میان بانک دی و پست 
بانک ایران افزود: بانکداری عاملی، اقدامی مهم در ارتباط 
با فراگیری خدمات و شــمولیت مالی است که از امروز 
توسط پســت بانک و بانک دی ارائه می شود.وی اضافه 
کرد: فراگیری مالــی در حقیقت به معنی ارائه خدمات 
بانکی، بیمه ای و بورسی در اقصی نقاط کشور با کمترین 

هزینه دسترسی و با کمک ابزارها و بسترهای دیجیتال 
است، بویژه اینکه اکثر مشتریان بانک دی از خانواده معظم 
شهدا و ایثارگران محسوب می شوند و این قشر می توانند 
از این خدمات برخوردار شوند.به گفته معاون وزیر اقتصاد، 
تفاهمنامه بانکداری عاملی که امروز بین پست بانک و بانک 
دی امضا شــد، یک بازی برد برد است، زیرا پست بانک 
به عنوان بانک عامل کارمزد خدمات خود را دریافت می 
کند و بانــک دی با کمترین هزینه خدمت خود را ارائه 
می نماید و در نهایت مشتری نیز با هزینه کمتر و راحتی 
بیشــتر خدمات را دریافت می کنند.وی افزود: امروز از 
بانکداری دیجیتال از مفهوم اکوسیستم استفاده می کنیم 

به این معنی که ذینفعان موجود در این اکوسیستم همه 
برای رسیدن به این هدف مشارکت و فعالیت می کنند و 
این مشارکت آنها را در رقابت قوی تر می کند.معمارنژاد 
درخواست کرد: مدیران پست بانک در مدل کسب و کار 
خود که برای بانکداری دیجیتال تدوین می کنند، موضوع 
بانکداری عاملی را به عنوان یکی از خط های جدید کسب 
و کار پست بانک در نظر بگیرند.معاون وزیر اقتصاد با اشاره 
به اینکه دیگر بانک های کشور نیز می توانند این تفاهم نامه 
را انجام دهند، افزود: قرار است در فاز اول خدمات دریافت 
و پرداخت وجه توســط دو بانک دی و پست بانک انجام 
شود، این در صورتی است که باید خدمات دیگری نظیر 

تکمیل و تبادل فرمها، تســهیلات، صدور و ابطال کارت 
و دیگــر خدمات بانک دی نیز به مرور ارائه شــود. گروه 
۲۰ که 8۵ درصد اقتصاد جهان را در اختیار دارد شامل 
آمریکا، اتحادیه اروپا، فرانسه، انگلیس، آلمان، ایتالیا، چین، 
ژاپن، روسیه، عربستان سعودی، اندونزی، استرالیا، ترکیه، 
برزیل، آرژانتین، کانادا، هند، کره جنوبی، آفریقای جنوبی 
و مکزیک است.این گروه از سال ۱۹۹۹ تشکیل شد و در 
سال ۲۰۰8 با تشکیل جلسه اضطراری برای بحث در باره 
واکنش به بحران مالی جهانی اهمیت خاصی پیدا کرد و از 
آن پس سالانه نشست این گروه با حضور سران کشورهای 

عضو برگزار می شود.

 ارزهای آزادسازی شده باید صرف امور زیربنایی شود
 آزادسازی یک میلیارد دلار از ارزهای مسدود شده در کره جنوبی، امیدواری برای دسترسی ایران به سایر منابع خود در بانک های جهانی را ایجاد کرد. در این میان، کارشناسان اقتصادی هشدار می دهند به منظور جلوگیری از ایجاد تورم جدید 
در آینده، باید از تکرار پدیده ارزپاشی جلوگیری به عمل آورد. توافق های لازم برای انجام اولین مرحله از آزادسازی منابع مسدود شده ایران در بانک های کره جنوبی، در حالی به گفته طرف های ایرانی و کره ای در حال نهایی شدن است، که به 
واسطه تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران، در سال های اخیر، ایران امکان دسترسی به این دارایی خود را نداشت. منابعی که گفته می شود به صورت عمده در بانک های کشورهای کره جنوبی، عراق، عمان و ژاپن مسدود شده اند و در صورتی 
که دولت جمهوری اسلامی ایران امکان دسترسی به آن ها را پیدا کند، برخی از مسائل و مشکلاتی که در پی ایجاد تحریم ها دچار آن شده است، تخفیف پیدا خواهند کرد.در این زمینه »علی سعدوندی« استاد دانشگاه و کارشناس اقتصادی با 
استقبال از برداشته شدن اولین گام در روند آزادسازی این منابع ارزی، به خبرنگار ایرنا گفت: مطابق با خبرهای منتشر شده، یک میلیارد دلار توافق شده با دولت کره جنوبی، به صورت خرید دارو و سایر مواد ضروری در اختیار ایران قرار خواهد 
گرفت، که امر مبارکی است و امیدوارم که سایر منابعی نیز که تا امروز مسدود بوده اند، در جایگاه درست هزینه شوند.وی با تاکید بر اهمیت نحوه هزینه کرد این منابع ارزی، ادامه داد: پس از مرحله دیپلماتیک و آزادسازی دسترسی به منابع 
ارزی کشور، موضوع بسیار مهم چگونگی هزینه کردن این منابع است. گاها در رسانه ها و حتی از زبان برخی کارشناسان و مسوولین شنیده می شود که می گویند ارزهای آزادسازی شده، باید مستقیما وارد بازار داخلی شوند و به اصطلاح طی 

فرایند ارزپاشی، نسبت به کنترل قیمت ارز در بازار داخلی اقدام کرد. بازاری که در ماه های اخیر و به واسطه مشکلات اقتصادی از جمله تحریم های آمریکا دچار التهابات زیادی است.

وزارت اقتصاد در حال تدوین برنامه های فراگیر مالی است
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رئیس جمهور از عراق به عنوان کشــور 
مسلمان و دوست ایران که از جایگاه مهمی 
در تعاملات سیاسی و امنیتی منطقه برخوردار 
اســت، نام برد و بر توسعه و تعمیق روابط و 
همکاری های دو کشــور در همه زمینه ها با 

این کشور تاکید کرد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
دکتر حسن  والمســلمین  حجت الاســلام 
روحانی در تماس تلفنی »مصطفی الکاظمی« 
نخســت وزیر عراق، با اشاره به ظرفیت های 
فراوان همکاری های ایران و عراق به عنوان 
دو کشور همسایه، افزود: ارتقاء سطح روابط 
اقتصادی همپای روابط سیاســی از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و تسهیل در صدور 
روادیــد تجاری بــرای تجــار و بازرگانان و 
شرکت های سرمایه گذاری خصوصی می تواند 

به توسعه این روابط کمک کند.
دکتــر روحانی در ادامه با تاکید بر اینکه 
امنیت، یکپارچگی، صلح و آرامش در عراق 
مورد توجه جدی و اولویت ایران است، تصریح 
کرد: ما بــا هرگونه مداخله خارجی در امور 
داخلی عراق مخالفیــم و آن را به ضرر این 

کشور و کل منطقه می دانیم.
رئیــس جمهــور همچنین با اشــاره به 
اینکــه میلیاردها دلار ارز متعلق به ایران در 
بانک های عراق برخلاف قانون بلوکه شده و 
برغم قول های مکرر مســئولین عراق هنوز 

منابع متعلق به ایران آزاد نشــده اســت، بر 
ضرورت آزادســازی فوری منابع ارزی ایران 
در عراق تاکیــد کرد.رئیس جمهور حضور 
نظامیان آمریکایی در کشــورهای منطقه از 
جملــه عراق را موجب بی ثباتــی و ناآرامی 
دانســت و افزود: آمریکایی ها همیشــه در 

منطقه نقش تخریبی داشته اند و تسریع در 
اجــرای مصوبه پارلمان عراق درمورد خروج 
نظامیان آمریکایی از این کشور می تواند به 
برقراری صلح و ثبات و آرامش در این کشور 
و منطقه کمک کند.دکتــر روحانی با بیان 
اینکه مشکلات و مسائل منطقه باید توسط 

خود کشورهای منطقه حل و فصل شود، بر 
آمادگی جمهوری اســلامی برای همکاری 
با کشــورهای منطقه در این زمینه با هدف 
حفظ امنیت و صلــح و آرامش تاکید کرد.

رئیس جمهور همچنین با اشاره به توافقات 
خوب تهران - بغداد برای توســعه و تعمیق 

مناســبات دو جانبه از جمله پروژه راه آهن 
شلمچه- بصره و همکاری ها در حوزه انرژی و 
تبادلات مرزی و ترانزیتی، بر ضرورت تسریع 
در اجرایی و عملیاتی شدن این توافقات تاکید 
کــرد و افزود: خوشــبختانه اقدامات مهمی 
در این زمینه انجام شــده و گام های خوبی 
برداشته شده است و باید تلاش کنیم تا این 

رابطه بیشتر و مستحکم تر شود .
نخســت وزیر عراق نیز در این گفت وگو 
از جمهوری اســلامی ایران به عنوان کشور 
دوست و همســایه خوب عراق نام برد و با 
تاکید بر توسعه و تعمیق روابط دو کشور در 
همه زمینه هــا، آغاز عملیات پروژه راه آهن 
شلمچه - بصره و اتصال خط آهن دو کشور 
را گام مهمی در مسیر توسعه روابط اقتصادی 

و تجاری بغداد - تهران عنوان کرد
» مصطفی الکاظمی« با قدردانی از ایران 
بخاطر کمک ها به برقراری امنیت و ثبات در 
عراق، تحریم های آمریکا علیه ایران را غیر 
قانونی و ظالمانه خواند و گفت: خوشبختانه 
با تغییرات ایجاد شده در دولت آمریکا شرایط 
جدیدی برای همکاری کشورها فراهم شده 
و عــراق همه تلاش خود را برای رفع کامل 

تحریم ها علیه ایران بکار خواهد بست.
نخســت وزیر عراق همچنین از تشکیل 
کمیته ای ویژه در این کشــور برای تسهیل 
در فرایند تزانزیت کالا بین دو کشور خبر داد.

 
 

 
 

دورنمای صنعت برق ایران چگونه خواهد بود؟
سرمایه گذاری در صنعت برق نیاز به تامین مالی از منابع متعددی دارد که 
برای تحریک آنها لازم اســت  محرک سرمایه گذاری کشور فعال شود. استفاده 
از تسهیلات صندوق توسعه ملی  مکانیزمی  است که می تواند بخش های دیگر 

سرمایه گذاری را نیز با خود همراه سازد.
بــا نگاهی اجمالی به عوامل تولید، شــرایط تقاضا  شــدت مصرف انرژی، 
استراتژی رقابت  عوامل تولید و نیز سایر صنایع پشتیبانی در صنت برق ایران  
می توان گفت که راهبردها و نقشــه راه توســعه کسب و کارهای صنعت برق 
ایران به پارامترهای متعددی وابستگی مستقیم دارد که بیان هر یک می تواند 
نمودار فعالیتی این صنعت حســاس را مشخص ساخته و افق زمانی آینده را 
ترســیم کند. برپایه آخرین بررســی های صورت گرفته در مرکز پژوهش های 
اتاق بازرگانی و نیز ســندیکای صنعت برق کشــور نشانگر آن است که ایران 
شــانزدهمین تولیدکننده و نیز هجدهمین مصرف کننده برق جهان است. اما 
به دلایل مختلف همچنان صنعت برق ایران وضعیت نامســاعدی را ســپری 
می کند تا جایی که دسترســی به موقع بــه برق به یکی از چالش های فضای 

کسب و کار تبدیل شده است.
بر اساس آخرین اطلاعات و آمارهای ارائه شده در پارلمان بخش خصوصی 
نشــانگر آن اســت که این صنعت در آینده نیز با کســری بودجه هزینه ای و 
ســرمایه ای مواجه خواهد شــد که احتمالا کار را سخت تر نیز خواهد ساخت. 
البته به خوبی می دانیم که صنعت برق ایران به عنوان یک صنعت زیرســاختی 
با چالش های متعددی روبه رو بوده که برخی از آنها به صورت مزمن باقی مانده 
و اســتمرار آنها موجب شده تا دسترسی به برق به یکی از چالش های فضای 
کســب و کار ایران تبدیل شــود و جایگاه ایران در رتبه بندی محیط کسب و 
کار را با تغییر مواجه کند. در این ارتباط و براســاس سوابق موجود اصلاحات 
ســاختاری مکرر و خصوصی ســازی ناکارآمد  اتلاف بالا و بهره وری پایین در 
بخش های تولید  انتقال و توزیع  تداوم کســری بودجه و انباشت بدهی وزارت 
نیرو و رشد چشمگیر مصرف خانگی برق به ویژه در روزهای گرم سال و به طور 
ویژه و اختصاصی به لحاظ پاندومی  کرونا در روزهای پیک زمســتان  شماری 
از مهم ترین مســائل صنعت برق در سالیان اخیر بوده که یکی از علل نمود و 
تداوم آنها  نابسامانی های موجود در اقتصاد صنعت برق کشور بوده و تبیین آن 
نیازمنــد تجزینه و تحلیل جریان مالی این صنعت با توجه به عملکرد بودجه 
وزارت نیرو اســت. از طرفی و براساس بررســی های صورت گرفته  با توجه به 
کســری منابع در حوزه سرمایه گذاری نیز باید گفت که برای افزایش ظرفیت 
ســالانه  تولید برق به میزان حداقل ۵ تا ۷ هزار مگاوات در هر سال بالغ بر ۳ 
تا 4 میلیارد دلار ســرمایه گذاری جدید نیاز اســت. این در حالی است که به 
دلیل کمبود منابع تامین مالی پروژه ها توســط دولت  عدم توانایی ورود بخش 
خصوصی به این نوع پروژه ها به دلیل عدم اعتماد و اطمینان متقابل در تامین 
نیازهای طرفین و از طرف دیگر عدم دسترسی به منابع مالی و فاینانس خارجی 
و بین  المللی به دلیل شــرایط تحریم  سرمایه گذاری در جهت برق متناسب با 
نیازها نیســت، علاوه بر اینکه بررسی روند سرمایه گذاری در بخش تولید برق 
در ســال های گذشته نشان می دهد این روند به صورت کاهنده بوده است. بر 
اســاس آخرین اطلاعات و آمارهای ارائه شده از سوی سندیکای صنعت برق 
ایران، جایگاه صنعت برق ایران در اقتصاد ملی شامل بیش از ۲ هزار بنگاه های 
کوچک و متوسط و نیز بزرگ بوده که اشتغال مستقیم در مجموع بخش های 
دولتــی و خصوصی را به بالاتر از ۱۵۰ هزار ) یکصد و پنجاه نفر( در بر گرفته 
که معادل یک درصد تولید ناخالص داخلی کشــور )GDP( و نیز بیش از ۱۳ 
هزار میلیارد تومان ارزش افزوده را شامل می شود. در همین ارتباط تعداد کل 
مشترکین در سال ۱۳۹۹ حدود ۳۷ میلیون بوده که شامل ۳۳ درصد خانگی، 
۱4 درصد کشــاورزی، ۳۵ درصد صنعتی و ۱8 درصد را سایر شامل مصارف 

عمومی روشنایی معابر و نظایر آن را در بر می گیرد.
امــا چالش های اصلی صنعت برق ایران را می تــوان به چهار بخش اصلی 

تقسیم کرد:
۱-چرخه معیوب اقتصاد برق شــامل قیمت گذاری برق  کســری بودجه و 

کاهش سرمایه گذاری
۲-مشــکلات پایداری شبکه شامل پایش و نگهداری و تعمیرات تاسیسات  

تلفات تولید و شبکه برق و الگوی مصرف برق
۳-مشــکلات زنجیره تامین و صادرات برق شــامل دسترسی به مواد اولیه 
از صنایع بالادســتی  توسعه فناوری و خرید ســاخت داخل، کاهش صادرات 

تجهیزات و خدمات فنی و مهندسی
4-نظــام حقوقی و قــرارداد یک جانبه و ناکارآمد نیز شــامل عدم تعدیل 

قراردادها  توقف قراردادها و انباشت بدهی به بخش خصوصی
با رعایت نکات فوق و چرخه معیوب اقتصاد برق باید گفت که صنعت برق 
ایران دچار یک جریان نامتعارف اقتصادی شده است. این قیمت گذاری نادرست 
منجر به عدم توازن درآمدها و هزینه شده و این عدم توازن به کسری بودجه 
دولت و انباشت منجر شده است و در اثر آن روند سرمایه گذاری در این صنعت 

مهم نیز نزولی شده است.
در این حالت صنعت برق ایران به موضوع حائز اهمیت دیگری یعنی پایش  
نگهداری و تعمیرات اساسی تاسیسات خود نیاز مبرم دارد که در کنار این مهم 
تلفات تولید و شبکه برق را با تعبیه یک نظام سیستمی نرخ بالای تلفات برق را 
در بخش تولید بازدهی نیروگاهی با توجه به عمر ناوگان که از استانداردهای 
بین المللی پایین تر بوده و نیازمند اجرای طرح های بهینه سازی است. در بخش 
انتقال و به ویژه بخش توزیع نیز تلفات شبکه بالاتر است. علاوه بر دو نکته مهم 
یاد شــده  یکی از چالش های کلیدی صنعت برق اتلاف برق به واســطه الگوی 
ناصحیح توســط مشترگان برق بوده اســت. این الگوی مصرف منجر به رشد 
تقاضای برق بیش از مقدار اقتصادی موردنیاز اســت. این در حالی است که تا 
تغییر الگوی مصرف و اســتفاده بهینه و اقتصادی از منابع برق  رشــد تقاضای 

برق متناسب با نرخ رشد توسعه زیر ساخت های برق خواهد شد.
با توجه به نکات پیش گفته و درک واقعی آنچه که بر صنعت برق می گذرد 
باید گفت که بر اســاس تجارب به دســت آمده و نیز مطالعات انجام شده در 
ســندیکای صنعت برق ایران که در کمیسیون انرژی اتاق تهران مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت  لازم است راهبردهای این صنعت در سه بخش اصولی، 
اصلاح اقتصاد برق  اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی و نیز توسعه ساخت داخل 

و صادرات مورد بررسی و تجزیه و تحلیل قرار دهیم.
الــف- راهبردهای اصلاح اقتصاد برق: در این باره لازم اســت اصلاح نظام 
قیمت گذاری و نیز تامین مالی ســرمایه گذاری و همچنین تســویه مطالبات 
بخش خصوصی بعنوان موارد اساســی در این بخش مورد توجه قرار گرفته تا 

مبانی اقتصادی این صنعت اصلاح و به بازدهی مناسب نزدیک شود.
ب - راهبــر اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی: با توجه به روند رو به رشــد 
نظام های قراردادی و اجرایی در فعالیت های مترتب بر سامانه کلی برق  ضرورت 
دارد اصلاح رژیم حقوقی  اجرای قرارداد تیپ و حل معضل قراردادهای متوقف 
شده مورد توجه جدی مسوولان امر قرار گرفته و در اولویت بالاتری نسبت به 

اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی صنعت برق ایران اقدام کند.
ج - راهبــرد توســعه ســاخت داخــل و صــادرات: همــگان شــرایط و 
محدودیت هــای پاندومی  کرونا و تغییرات پی در پی شــرایط حاکم بر روند 
تولید و توســعه را شاهد هســتند و پارامترهای اثرگذار بر برنامه های ساخت 
 و توســعه محصولات ایــن صنعت را شناســایی کرده اند. در ایــن باره لازم

 است اولویت ها به طور جدی در نظر گرفته شده و به عنوان عامل های کلیدی 
برای امر توســعه ساخت داخل و ســپس صادرات محصولات اقدامات جدی 

صورت گیرد.

معافیت شاغلان صنایع دستی شناسنامه دار از پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی در سال 1400

انعکاس نگرانی های اتاق های سه گانه ایران

ظرفیت بازار بدهی برای تأمین مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی کشور آماده است

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی بیان کرد: »قالیبافان، 
بافندگان فرش و شــاغلان صنایع دستی شناسنامه دار از پرداخت حق بیمه 

سهم کارفرمایی معاف شدند.«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی، علی اصغر مونسان با 
اعلام این خبر  گفت: »در نشست علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان 
بررســی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال ۱4۰۰، با الحاق یک جزء به بند 
)و( تبصره )۲( ماده واحده لایحه بودجه با ۱84 رأی موافق، ۲۵ رأی مخالف 

و ۱۲ رأی ممتنع از مجموع ۲۳۷ نماینده حاضر در جلسه موافقت شد.«
او تصریح کرد: »براساس این رای دولت مکلف است به منظور تداوم و پایداری 
و برخورداری مشمولان قانون معافیت پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی تا 
میزان ۵ نفر کارگر مصوب ۱۳۶۱ )بر اساس فهرست کارگرهای مشمول مصوب 
دولت(، قانون بیمه اجتماعی، قالی بافان، بافندگان فرش و شاغلان صنایع دستی 
شناسنامه دار مصوب سال ۱۳88 و ماده )۷( قانون هدفمندسازی یارانه مصوب 

سال ۱۳8۷ و نیز قانون بودجه مصوب سال ۱۳8۶ هستند.«
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: »بر این اساس 
منابع مالی مورد نیاز از حق بیمه ســهم در مورد تعهد دولت از محل اعتبار 
پیش بینی شــده در ردیف هــای )۱۱(، )۲۵( و تبصره )۱4( از محل ســایر 

ظرفیت های این قانون و کســری منابع مالی مــورد نیاز با واگذاری اموال و 
ســهام دولت در شرکت ها و صندوق ها، ظرف سال ۱4۰۰ به سازمان تأمین 

اجتماعی تأدیه خواهد شد.«
او افزود: »بنا بر این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه مکلف است با همکاری 
سازمان تأمین اجتماعی نسبت به سامان دهی مشمولان و به میزان برخورداری 
آنان از حق بیمه حمایتی سهم دولت متناسب با استقرار در مناطق محروم، 
کمتر توســعه یافته، مرزی یا برخوردار و میزان درآمدزایی و اهمیت تولید و 
فعالیت اقشار و اصناف یا کارگرهای مشمول و لحاظ عدالت توزیعی در قالب 
توافقنامه های ســه جانبه فی مابین ســازمان برنامه و بودجه، سازمان تأمین 
اجتماعــی  و وزارتخانه تخصصی ذی ربط با هر صنف و قشــر حاوی تعیین 
تعداد مشمولان و درصد حق بیمه سهم دولت برای هر یک از اصناف و اقشار 
مشــمول بر آن نسبت به تخصیص منابع سهم دولت، ظرف سال ۱4۰۰ به 

صورت فصلی )سه ماهه( اقدام کند.«

معاون وزیر اقتصاد و رییس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران با ارسال نامه ای اعتراضی، نگرانی ها و انتقادات اتاق های سه گانه 
ایران به نمایندگی از بخش خصوصی و مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود 
محیط کسب وکار در زمینه شاخص کسب وکار در خصوص ابهام در فرمول و 

روش ارزیابی اطلاعات ارسالی را به بانک جهانی منعکس نمود.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا( در نامه ارسالی از 
سوی دکتر سید علی محمد موسوی به  عبدالحق بجاوی مدیر اجرایی بانک 

جهانی موارد ذیل انعکاس یافته است:
-  اهمیت وجود تصویری روشن از تلاش های کشورمان  در زمینه بهبود 

محیط کسب و کار،
-  ابراز نگرانی از وجود ابهام در فرمول و روش ارزیابی اطلاعات ارســالی 

کشورمان در بانک،
-  اعلام تلاش های وزارت امور اقتصادی و دارایی و کسب نظر و همکاری 
مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کســب وکار با شرکت های بخش 
خصوصی در ایران و بهره گرفتن از دیدگاه های اتاق های بازرگانی، اصناف و 

تعاون  در بهبود محیط کسب و کار،
-  ابراز نارضایتی از بانک جهانی بابت عدم تایید تمامی دستاوردهای کشور 

در حوزه کسب و کار،
گفتنی اســت برخی از ایرادات روش شناسی نماگرهای شاخص سهولت 
انجام کسب وکار بانک جهانی توسط مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب وکار وزارت اقتصاد از طریق مشورت با بخش خصوصی و اتاق بازرگانی، 

صنایع، معادن و کشاورزی، اتاق اصناف و اتاق تعاون ایران تنظیم و طی نامه 
دکتر موسوی به بانک جهانی منعکس گردیده است، به شرح ذیل می باشد:

-    فروض در نظر گرفته شده از طرف بانک جهانی برای هر نماگر به گونه ای 
است که به سختی می توان یک نمونه عینی از آن در برخی کشورها یافت و این 
امر تکمیل پرسشنامه را برای پرسش شوندگان با مشکل روبرو می کند. با توجه 
به اینکه در برخی نماگرها، هزینه ها بر حسب دلار در محاسبات وارد می شود 
لازم است در کشورهایی مثل ایران که نرخ های ارز متعدد دارند اینکه کدام 
نرخ ارز ملاک عمل قرار می گیرد، شفاف گردد. به عبارت دیگر در روش شناسی 
به صورت شفاف توضیح داده نشده است که هزینه هر کشور با چه نرخی به 
دلار تبدیل می شــود و به نظر می رسد در مورد ایران نرخ واقعی دلار که بر 
مبنای آن در بازار مبادله می شود بیش تر از نرخی است که بانک جهانی در 
نظر می گیرد و بنابراین هزینه واقعی نماگرها )به دلار( کم تر از مقداری است 

که گزارش می شود. عدم لحاظ شرایط تحریم یا سایر محدودیت های اقتصادی 
و سیاســی که برای برخی از کشورها وجود دارد قطعا روش شناسی را دچار 

اختلال خواهد نمود چرا که شرایط یکسانی لحاظ نشده است.
-    عــدم توجه بانک جهانی در انتخاب پرسش شــوندگان و جمع آوری 
اطلاعــات و داده ها بعضا از پرسش شــوندگان غیرمتخصص، منجر به ایجاد 

تورش در نتایج خواهد شد.
-    در روش شناســی شاخص ســهولت انجام کسب وکار به تفاوت های 
کشــورها در زمینه های مختلف از جمله اندازه اقتصاد، موقعیت جغرافیایی، 
جمعیت، عوامل نهادی و فرهنگی و ... توجهی نشده است. به طور کلی این 
تمایز قائل نشــدن بین گروه کشورهای مختلف، باعث شده که کشورها در 
تلاش برای ارتقای رتبه، به تغییرات در قوانین و مقررات داخلی خود در جهت 
یکسان سازی با قوانین کشورهای برتر در این شاخص و یا به تعبیر دیگر به 
مســابقه مقررات زدایی بدون فکر، مبادرت ورزند، در حالی که قوانین یکسان 

لزوما تاثیر مشابهی در فضای کسب وکاری متفاوت آن ها نخواهد داشت.
-    عــلاوه بر آن اشــکالاتی اختصاصی در خصــوص نماگرهای تجارت 
فرامرزی، نماگر دسترســی به بــرق، نماگر پرداخت مالیات،  نماگر حمایت 
از سهامداران خرد و نماگر ورشکستگی و پرداخت دیون با بانک جهانی نیز 

منعکس شده است. 
شــایان ذکر است، مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب وکار 
مستقر در وزارت امور اقتصادی و دارایی مرجع ملی ارتباط با بانک جهانی در 

خصوص شاخص سهولت کسب و کار می باشد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در جریان نشســت هم 
اندیشــی با کار آفرینان و تولید کنندگان در محل این 
وزارتخانــه، از آمادگی ظرفیت بازار بدهی برای تأمین 

مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی کشور خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شبکه 
اخبار اقتصــادی و دارایی ایران )شــادا(، دکتر فرهاد 
دژپســند در سخنان خود با اشــاره به اینکه طی ۱۰ 
سال اخیر بطور عموم، شعار های ابلاغی سال از سوی 
مقام معظم رهبری، با محوریت اقتصاد بوده است، اظهار 
داشت: نامگذاری سال ۱۳۹۹ به عنوان » جهش تولید« 
نشــان از اهمیت این امر و ضروت توجه بیش از پیش 
دولت و مجموعه وزارت اقتصاد به این موضوع و نقش 
بســیار مهم و اساسی بخش خصوصی است که ما خود 
را موظف می دانیم، موانع پیش روی آن را رفع کنیم.

دکتر دژپســند برقراری ارتباط مســتمر با فعالان 
بخــش خصوصی و تولید کننــدگان را یکی از اولویت 
های خود برای پذیرش مسئولیت وزارت اقتصاد عنوان 
کرد و با اشــاره به حضور رؤســای سازمان هایی چون 
گمرک جمهوری اسلامی، امور مالیاتی و بورس و اوراق 
بهادار در جلسه، گفت: بنظر من با توجه به اولویت ها، 
دغدغه ها و مشــکلات تولید کنندگان، باید جلسه ای 
نیز با حضور مدیران بیمه و فعالان اقتصادی در راستای 

رونق و جهش تولید برگزار شود.
وی گفت: برخی موارد و مشکلات، دست ما به عنوان 
وزارت اقتصاد نیســت و الزام قانونی است و برای رفع 
آنها نیاز به اصلاح قوانین توسط مراجع بالاتر است اما 
بعضی مســایل مثل حذف مقررات زائد و بهبود فضای 

کسب و کار، توسط خود ما قابل حل است.
دژپســند ادامه داد: یکی از کارهایی که می توانیم 
در این راستا انجام بدهیم، سفر به استان های مختلف 

و مشاهده نزدیک مشکلات واحد های تولیدی است.
وزیــر اقتصاد بــا بیان اینکه »اگر بــه عنوان دولت 
و حکومــت، پایبند تعهدات خودمــان در قبال بخش 
خصوصی نباشــیم، اقتصاد کشــور را به مشــکل می 

اندازیم«، تصریح کرد: بنا بر این، رابطه ما، تشــریفاتی 
نیست و این قبیل جلسات، پیش نیاز سیاست گذاری 
های ما اســت و تا کنون خیلی از سیاست های دولت، 
از جمله امکان تســویه ریالی تســهیلات ارزی تولید 
کنندگان از صندوق توسعه ملی، برآیند همین جلسات 

با فعالان بخش خصوصی است.
 وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید 
بر اینکه بنگاه های بزرگ مقیاس نباید وقت خود را برای 
تأمین منابع مالی تلف کنند، گفت: خوشبختانه شورای 
عالی بورس و اوراق بهادار، راهکار خوبی برای ســرعت 
بخشیدن به تامین مالی بنگاه ها در نظر گرفته است. 
دژپسند با بیان اینکه سهولت در تامین مالی تولید 
اهمیت بســیار زیادی دارد، گفت: به همین ســبب به 
تازگی در وزارت اقتصاد وظیفه »تأمین مالی« را نیز به 
سایر وظایف »معاونت امور بانکی، بیمه و شرکت های 

دولتی« اضافه کرده ایم.
وی ادامه داد: پس از تحمل سه سال جنگ تحمیلی 
اقتصادی و تحریم های ظالمانه و نابخردانه دشــمنان، 
بنا بر اعلام مرکز آمار، در سه ماهه سوم سالجاری رشد 

اقتصادی نفتی و غیر نفتی کشور، مثبت شده است.

وزیر اقتصــاد اعلام کرد: در ۱۱ ماهه امســال ۳۲ 
میلیــارد دلار صادرات غیر نفتی، آن در هم شــرایط 
کرونایی، داشته ایم، در حالی که فراموش نکرده ایم، به 
خاطر همین بیماری، در دو ماه فروردین و اردیبهشت 

عملا قادر به هیچ صادراتی نبودیم.
دژپسند افزود: امسال همچنین، با وجود محدودیت 
های پیش گفته، میزان صادرات و واردات کشــور، به 
ترتیب، تنها ۱8 و ۱۵ درصد نســبت به ســال گذشته 
کاهش داشــته اســت.وی با یادآوری اینکه 8۵ درصد 
واردات کشــور شــامل مواد اولیه، کالای واسطه ای و 
سرمایه ای است، گفت: این اهمیت واردات در شرایط 
فعلی برای تولید کشــور را نشان می دهد.وزیر اقتصاد 
همچنین گفت: در ۱۰ ماهه امسال ۱4۰۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده است؛ 
در حالیکه این رقم در کل ســال ۱۳۹8 معادل ۹۷۵ 

هزار میلیارد تومان بود.
وی افزود: معتقدیم نظام بانکی باید چابک تر و فعال 
تر شــود ولی اینکه »عملکرد موفقی نداشته است« را 
قبول ندارم. وزیر اقتصاد گفت: وقتی گفته می شــود با 
دو هزار میلیارد تومان می توان دو هزار شــغل ایجاد 

کرد، این وظیفه بازار سرمایه و نظام بانکی را دو چندان 
می کند.وی تصریح کرد: ما باید از این شــرایط درس 
بگیریــم که نباید تلاش کنیم اقتصاد را با روش »قفل 

کردن« پیش ببریم. 
وزیر اقتصاد با اشــاره به فضای مملو از عزم و اراده 
جلســه امروز خود با فعالان اقتصادی، گفت: این نشان 

می دهد، بخش خصوصی پویا و زنده است.
دژپســند با یادآوری اینکه بخش خصوصی بخاطر 
ماهیت خود به فکر کســب منابع و بیشترین منفعت 
است، یاد آور شد: هر انتظار دیگری از بخش خصوصی 
بیهوده است و این دولت است که باید به دنبال تکثیر 
خدمات عمومی باشد.وی گفت: همکاران ما در گمرک 
جمهوری اسلامی از تمام اختیارات و روزنه های قانونی 
برای تسهیل واردات و رونق بخش تولید استفاده کرده 
اند و حتی گاهی همراه با ریسک عمل کرده اند و این 
کاری است که باید در سازمان های دیگر نیز انجام شود.

وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه بارقه امید برای نجات اقتصاد کشور از تحریم های 
ظالمانه بوجود آمده است، افزود: البته ما نباید خودمان 
را در چارچــوب تحریم ها گرفتار کنیم اما باید بدانیم 
که باز کردن گره تحریم ها می تواند کمک شــایانی به 

بهبود اوضاع می کند.
دژپسند اعلام کرد: خوشــبختانه دارد »روانی« در 
انتقال منابع از خارج به داخل کشور ایجاد می شود؛ و 
امیدواریــم این روند، تداوم پیدا کند و صادر کننده ما 

بتواند، راحت منابع خود را به کشور برگرداند.
وی افزود: همچنین خوشــبختانه منابع نفت ما هم 
از نظــر قیمت و هم میزان صــادرات در حال افزایش 
است و امیدواریم بتوانیم منابعی از این محل به اقتصاد 
برگردانیم و به شــرایطی برسیم که اگر چه در اعماق 
وجودمان بخاطر گرانی و فشار وارده به مردم، ناراحت 
هســتیم، این امید را داشته باشیم که روند ما، روندی 
رو به بهبود اســت و می توانیم با همدلی و هم افزایی، 
سریع تر بجایی برسیم که از بار مشکلات کاسته شود.

ضرورت آزادسازی فوری منابع ارزی ایران در عراق  
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ایده روز 
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شماره : 1042

اجرای 4۲00 متر عملیات حفاری در فاز 11 پارس جنوبی
مدیرعامل گروه پتروپارس گفت: با وجود 
شرایط جوی نامساعد و ناپایدار زمستانی در 
خلیج فارس، عملیات حفاری فاز ۱۱ پارس 
جنوبی با جدیت و بــدون وقفه ادامه دارد و 
تاکنون چهار هزار و ۱8۰ متر حفاری انجام 

شده است.
»حمیدرضا مســعودی« گفت: عملیات 
حفاری فاز ۱۱ پارس جنوبی از ۲4 آذر آغاز و 
تاکنون چهار هزار و ۱8۰ متر عملیات حفاری 

روی چاه های فاز ۱۱ انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه به منظور دستیابی به 
تولید زودهنگام از آخرین فاز پارس جنوبی، 
حفاری  ها در دو مرحله انجام می  شود، افزود: 
در مرحله نخست یک چاه توصیفی و سه چاه 
تولیدی، حفاری و تکمیل می  شود و در ادامه 
پس از نصب سکوی تولیدی، هشت چاه دیگر 

حفاری و تکمیل خواهند شد.
مدیرعامــل گروه پتروپارس با بیان اینکه 
نصب لوله  های هادی و ســیمان کاری حفره 
۳۲ اینــچ ۱۲ حلقه چــاه و همچنین نصب 
لوله جداری و ســیمان کاری حفره ۲4 اینچ 

سه حلقه چاه تکمیل شده است، بیان داشت: 
اکنون عملیات حفــاری حفره ۲4 اینچ چاه 

چهارم آغاز شده است.
مســعودی با تاکید بر اینکه ملاک عمل 

پتروپارس استفاده حداکثری از توان تولیدی 
و خدماتی کشــور و حمایت از کالای ایرانی 

است، گفت: تاکنون ۱۰۰ درصد قراردادهای 
مطالعات اولیه و ســرویس  های عمومی، ۵۰ 
درصد خریدهای زیرســطحی و روسطحی و 
۱۰۰ درصد قرارداد پیمانکاران زیرسطحی و 
روسطحی با شرکت  ها و تامین  کنندگان داخلی 
بسته شده که به این ترتیب به اشتغال زایی 
حدود ۵۰۰ نفر به صورت مستقیم و نزدیک 
به ۲ هزار نفر به صورت غیرمستقیم انجامیده 
است. در ابتدا قرار بود تا توسعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی توسط کنسرسیومی متشکل از توتال، 
سی. ان. پی. سی چین و پتروپارس ایران انجام 
شود. اما به دلیل خروج آمریکا از برجام ابتدا 
توتال و ســپس شرکت چینی از این قرارداد 
خارج شدند و در نهایت قرارداد توسعه تنها 
فاز باقی مانده از میدان مشترک پارس جنوبی 

به پتروپارس واگذار شد. 
بر اســاس اعلام وزارت نفت، تولید از این 
بخش از میدان از سال آینده آغاز خواهد شد و 
برای صرفه جویی در هزینه ها، یکی از سکوهای 
فاز ۱۲ که قابلیت تولید در آن منطقه را ندارد 

به موقعیت فاز ۱۱ منتقل می شود.

  اجرای سنّت حسنه درختکاری در شرکت گاز استان آذربایجان 
شرقی

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان آذربایجان شرقی، در اقدامی 
نمادین مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره شــرکت با شــعار آشتی با طبیعت، 

نسبت به کاشت چند اصله نهال در اداره مرکزی اقدام نمودند.
 بر اساس این گزارش: مدیرعامل این شرکت با تأکید بر اهمیت درختکاری و 
ضرورت حفظ محیط زیست گفت: منابع طبیعی جزء ثروت های ملیّ و امانتی 
در دست ما برای نسل آینده کشور می باشد لذا می بایست امانتداری امین برای 
 کشور و فرزندانمان باشیم و در حفظ محیط زیست از هیچ کوششی دریغ ننماییم. 
پســندیده  ســنّت  داشــت:  ظهــار  توحیــدی  رهنمــای  رضــا  ســیّد 
 درختــکاری یکــی از مهــم تریــن راهکارهــای اجرایی در حفــظ منابع

 طبیعی و زیستی می باشد که خوشبختانه هر سال در این شرکت اجرایی می 
گردد. مدیرعامل شرکت گاز در پایان تصریح کرد: گاز نعمت پاک و دوستدار 
محیط زیست می باشد که بکارگیری این انرژی پاک کمترین آسیب را برای 
منابع طبیعی دارد و در همین راستا با تدابیر اتخاذی و ایجاد بسترهای لازم 
، با اتمام گازرســانی بخش های خانگی شهری و روستایی، زمینه لازم برای 
تأمین گاز بخش های صنعتی و حرکت به ســمت و ســوی صنعت پاک نیز 

فراهم گردیده است.

 رضایتمندی مردم شریف اســتان، نتیجه گسترش مسئولیت 
اجتماعی وتوسعه گازرسانی وعدالت اجتماعی است

مدیرعامل شــرکت گازاستان مرکزی بااشــاره به اینکه هدف ازطرحهای 
توسعه گازرسانی همگام باگســترش مسئولیت اجتماعی ورسیدن به عدالت 
اجتماعی ورضایت مندی مردم اســت گفت : خدمت رسانی ازطریق راههای 
توسعه گازرسانی به شهرهاوروستاها وتحقق پویش سبزو گازرسانی صددرصدی 
، مدیریت شبکه گسترده گازبا بکارگیری نیروهای توانمند ، متخصص ومتعهد 
، دستیابی به امکانات مکانیزه وسرعت بخشیدن باحداقل زمان وحداکثرسرعت 
بمنظور امدادرســانی ازجمله موارد مهم جهت رضایتمندی وامنیت وآرامش 

فکری شهروندان گرامی می باشد.
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومی شــرکت گازاستان 
مرکزی محمدرضاسمیعی گفت:عملکرداین مجموعه بسیارمثبت ارزیابی شده 
وازاقدامات مهم برای به روزشــدن نیازمندیهای مرتبط باشرکت گازاستان ، 
دســتیابی به اطلاعات جغرافیایی ، خدمات غیرحضوری ارتباط بامشترکین 
جهت تبادل اطلاعــات الکترونیکی ، امدادمکانیزه جهت جلوگیری ازهرگونه 
حــوادث وخطرات احتمالی ، آموزش نیروهای شــاغل درهرواحدبراســاس 
نیازسنجی واســتانداردهای روزمورد نیاز، نگهداشــت وحفاظت ازتاسیسات 
وتعمیرات به موقع تاسیسات مستهلک شده ازاهم خدمات  دراین مجموعه می 
باشد. وی درادامه گفت : باتوجه به حدیث نبوی )کلکم راع وکلکم مسئول عن 
رعیته()هرکدام ازشما مسئول هستید ودرباره افرادی که به سخن شماگوش 
می دهند بازخواســت خواهید شــد( میزان رضایتمندی مردم ازطرح تکریم 
ارباب رجوع وازطریق انجام نظرسنجی از مشترکین محترم گازطبیعی درسطح 
استان ،درسرلوحه کاراین شرکت بوده وپاسخگویی به مشترکین وارائه خدمات 

ضروری وبسیارمهم  وضروری می باشد.

 گازرساني به ۵7 واحد صنعتي و مصرف کننده عمده در سالجاری
مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل خبر داد: بهره مندی ۵۷ واحد صنعتی 

عمده و جزء در یازدهماهه نخست سالجاری از گاز طبیعی.
به گزارش روابط عمومي شرکت گاز استان اردبیل، اسماعیلی مدیر عامل 
این شرکت با اشاره به جایگزیني گاز طبیعي با سوخت فسیلي در واحدهاي 
صنعتي اظهار داشــت : اســتان اردبیل با توجه به ظرفیت های کشاورزی و 
معدنی و همچنین به لحاظ وجود شهرکهای صنعتی و صنایع تبدیلی گسترده 
در جایگزینی گاز طبیعی با ســوختهای فسیلی عملکرد مناسبی داشته و در 
این رابطه شرکت گاز استان اردبیل تا بحال به یک هزار و ۵۰۱ واحد صنعتی 

عمده و جزء گازرسانی کرده و خدمات ارایه می دهد.
وی در رابطه با ایجاد زیرساختهای گازرسانی در شهرکهای صنعتی نیز به 
اقدامات گسترده شــرکت در خصوص گازرسانی به محورهای صنعتی اشاره 
نمود و گفت: در ســطح اســتان یک هزار و ۵۰۱ واحد صنعتی از نعمت گاز 
طبیعی بهره مند هستند که از این تعداد ۱۲۲8 واحد صنعتی به عنوان مصرف 
کننده جزء و ۲۷۳ واحد صنعتی نیز به عنوان مصرف کننده عمده می باشند.

وی می افزاید: افتتاح پروژه گازرســانی به فاز ۲ محور صنعتی پارس آباد 
در دهه فجر امسال ، به لحاظ جایگزینی گاز طبیعی با سوختهای فسیلی در 

صنایع و کارخانجات مستقر در این شهرک صنعتی که در 

 رییس اداره مخابرات شهرستان آشتیان معرفی شد 
آئین معارفه رییس جدید اداره مخابرات شهرستان آشتیان برگزار شد .

بــه گزارش پایگاه خبــری مخابرات منطقه مرکزی آییــن معارفه رییس 
جدید اداره مخابرات شهرســتان آشــتیان با حضور مهندس ملک حسینی ، 
مدیر مخابرات منطقه مرکزی،مدیر اداری و منابع انســانی ،رئیس اداره روابط 

عمومی و جمعی ازکارکنان در نماز خانه این اداره برگزار شد . 
در این مراســم مهندس ملک حسینی با توجه به تاریخ دیرینه شهرستان 
آشتیان اظهار داشــت : شهر آشتیان جزو قدیمي  ترین شهرهاي ایران است 
که تاریخي کهن دارد وهمواره مورد توجه بوده است ،بطوریکه در سال جاری 
جهت رفاه حال شهروندان وهمکاران، بیش از یک میلیارد وچهارصد میلیون 

ریال صرف توسعه وبهسازی ساختمان اداری این شهرستان شده است. 
وی در ادامه افزود : باید با همدلی و تلاش بیشتر و همچنین تعامل سازنده 
با ســایر دستگاه های اجرایی، با ارایه خدمات با کیفیت در خدمت مشتریان 

ومردم شریف شهرستان باشیم .
در پایان این مراســم طی حکمی از طرف مدیر مخابرات منطقه مرکزی، 
محمد طهماسبی آشتیانی به عنوان رییس جدید اداره مخابرات این شهرستان 

معرفی شد .

 گرامیداشــت یاد۱7هزار ایثارگر زن با کاشت همزمان ۱7 هزار 
اصله نهال در سراسر کشور

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده روز شــنبه با حضور در محل 
باغ موزه گیاه شناسی و غرس یک نهال در آیین سراسری کاشت ۱۷هزار اصله 
نهال به یاد ۱۷هزار شهیده، جانباز و آزاده زن انقلاب اسلامی،دفاع مقدس و 

دفاع سلامت، شرکت کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، دکتر معصومه ابتکار در این مراسم 
گفت: کنگره یادبود »لشکر فرشتگان تاریخ ساز« برای تجلیل از حدود ۱۷هزار 
زن ایثارگــر که در جریــان مبارزات انقلاب اســلامی، دوران دفاع مقدس و 
عرصه های دیگری نظیر ســلامت کشور حضور داشــته و به فیض ایثارگری 
نایل شــده اند، برگزار می شود و عنوان این کنگره نیز برگرفته از بیانات مقام 

معظم رهبری است.
معــاون رئیس جمهور در امور زنان و خانــواده افزود: برگزاری این کنگره 
تلاشی برای شناسایی زنان شهید، جانباز و آزاده کشور است تا به عنوان الگوی 
زنان و دختران جامعه معرفی شوند.دکتر ابتکار اظهار داشت: پیام کاشت نهال 
به نام این ایثارگران این است که همانگونه که درخت مایه حیات و برکت است، 
زنان ایثارگر کشور نیز به عنوان الگوهای عملی به جامعه زنان و دختران کشور 

معرفی شده و مایه حیات و شکوفایی زندگی در جامعه باشند.

لایحه قانون آب به کجا رسید؟

تأمین و انتقال پایدار گاز در زمستان ۹۹

لایحه قانون آب )ویرایش نخســت( به طور رسمی 
در تاریخ ۹ بهمن ماه در حضور وزیر نیرو رونمایی شد و 
آن طور که مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان آب و آبفای 
وزارت نیرو اعلام کرده روند دریافت نظرات و پیشنهادات 

همه گروه ها تا ۲۰ اسفندماه همچنان ادامه دارد.
 از تاریخ انتشــار ویرایش نخست لایحه و به منظور 
دریافــت نظــرات صاحبنظران، متخصصــان و عموم 
علاقه مندان، ســاز و کار دریافــت دیدگاه ها از طریق 
مکاتبات رسمی، بارگذاری نظرات در پورتال وزارت نیرو 
)سامانه اختصاصی به روزرسانی قانون آب( و همچنین 
برگزاری سه نشست تخصصی با نمایندگان دستگاه های 
اجرایی و حاکمیتی، شرکت های آب منطقه ای، سازمان 
آب و برق خوزســتان و دفاتر تخصصــی وزارت نیرو، 
ســمن ها و انجمن های غیردولتی با ارســال دعوتنامه 
رســمی پیگیری شــد.صدیقه ترابــی- مدیرکل دفتر 
برنامه ریــزی کلان آب و آبفای وزارت نیرو در این باره 
با اشاره به نشست هم اندیشی )ویرایش نخست( لایحه 
قانون آب با نمایندگان دستگاه های اجرایی و حاکمیتی 
در دوم اســفندماه سال جاری، گفت: در این جلسه که 
از طریــق ویدئو کنفرانس با حضور نمایندگان بیش از 

۲۰ دســتگاه اجرایی و حاکمیتی، نمایندگان شرکت 
مدیریت منابع آب ایران و همچنین نمایندگانی از جامعه 
دانشگاهیان برگزار شد، نمایندگان ۱4 دستگاه نظرات 

خود را در خصوص این لایحه اعلام کردند.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان آب و آبفای وزارت 
نیرو خاطرنشان کرد: علاوه بر ارائه نظرات در ارتباط با 
مواد لایحه قانون آب، نمایندگان برخی از دستگاه ها بر 
لزوم مشارکت هرچه بیشتر ذی نفعان در ادامه فرآیند 
تدوین قانون آب و توجه بیشتر تیم تدوین لایحه قانون 
آب به نظرات ارائه شده، عدم تعجیل و شتاب زدگی در 
تدوین قانون و بازبینــی و اصلاح مفاد لایحه از منظر 
حقوقی تأکید کردند.ترابی با بیان اینکه نشســت دوم 
هم اندیشی با حضور نمایندگان دفاتر تخصصی وزارت 
نیرو، شرکت های آب منطقه ای استان ها و سازمان آب 
و برق خوزستان در ۵ اسفندماه برگزار شد، اظهار کرد: 
در این جلسه که نمایندگان ۱۹ شرکت و سازمان حضور 
داشــتند، دیدگاه ها عمدتا با ورود کارشناسی و فنی به 
جزئیات و با تمرکز بر محتوای مواد لایحه قانون آب ارائه 
شــد.وی افزود: تغییر فصول لایحه قانون آب، ویرایش 
لایحــه از لحاظ مباحث حقوقــی، به کارگیری موضوع 

ســازگاری با کم آبی، به کارگیری نظام مهندسی آب، 
تعریف یک ماده برای حق دسترسی به آب برای همگان، 
مشــخص کردن نحوه تعیین آب قابل برنامه ریزی، در 
نظر گرفتن تغییــرات اقلیمی آتی در تعیین حقابه ها، 
توجه بیشتر به مباحث ســیلاب و خشکسالی و ملزم 
کردن صنایع پرمصرف و صنایع بزرگ به اســتفاده از 
فناوری های نوین در صرفه جویی مصرف آب، برخی از 

پیشنهادهای ارائه شده در این جلسه بود.
مدیــرکل دفتــر برنامه ریــزی کلان آب و آبفــای 
وزارت نیرو با اشــاره به جلســه هم اندیشی با سمن ها 
و انجمن های غیردولتی در ۷ اســفندماه ســال جاری 
یادآور شد: در این جلسه نیز که با دعوت از نمایندگان 
سمن ها و انجمن ها از جمله شبکه سازمان های مردم نهاد 
محیط زیســت و منابــع طبیعی کشــور، نظام صنفی 
کشاورزی و منابع طبیعی کشور، کمیسیون کشاورزی 
و صنایــع غذایی اتاق تعاون ایران، اتحادیه انجمن های 
علوم آب ایران، کمیته ملی سدهای بزرگ ایران و کمیته 
ملی آبیاری و زهکشی ایران برگزار شد، نمایندگان بیش 
از ۳۵ سمن و انجمن مردم نهاد شرکت کرده و نظرات 
خود را در ارتباط با مواد لایحه قانون آب ارائه کردند.

وی با بیان اینکه یکی از مطالبات اغلب مشــارکت 
کننــدگان اختصاص یــک بازه دو تا ســه ماهه برای 
اظهارنظر و مشارکت در تدوین مواد قانونی در قالب یک 
سازوکار مشخص بود، گفت: در همین راستا پیشنهاد 
شد روند بررسی لایحه قانون آب با تشکیل کارگروه های 
تخصصی و برگزاری جلسات تکمیلی ادامه یابد و نتایج 
به صورت تلفیق نظرات و مباحث،   به دبیرخانه تدوین 
قانــون آب ارائه شــود.ترابی همچنین یادآور شــد: با 
درخواست معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی، 
نشســت اختصاصی نیز در تاریخ ۶ اسفندماه با حضور 
نمایندگان معاونت های مختلف وزارت جهاد کشاورزی، 
موسسات تحقیقاتی وابسته و سازمان مراتع، جنگل ها 
و آبخیزداری کشــور و نمایندگان منتخب نظام صنفی 
کشــاورزی و منابع طبیعی تشکیل شد.مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی کلان آب و آبفای وزارت نیرو با بیان اینکه 
روند دریافت نظرات و پیشــنهادها در ارتباط با لایحه 
قانون آب )ویرایش نخست( همچنان ادامه دارد، گفت: 
با توجه به اســتقبال صورت گرفته، مهلت زمانی ارائه 
نظرات قبلًا از ســوی وزیر نیرو تا تاریخ ۲۰ اسفندماه 

۱۳۹۹ تمدید شده است.

 معاون وزیر نفت در امور گاز گفت: شرکت ملی گاز ایران وظیفه خود را 
در زمینه تأمین و انتقال پایدار گاز در زمستان ۹۹ به خوبی انجام داده است.

 »حسن منتظرتربتی« در آخرین نشست سوخت زمستانی این شرکت در 
محل دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران برگزار شد، افزود: در فصل زمستان 
با اینکه میانگین دما به نسبت پاییز و زمستان ۹8، افت و خیز بیشتری داشت 
و مصرف گاز در بخش های مختلف افزایش یافت، اما هیچ مشکلی در تأمین 

و عرضه گاز به وجود نیامد.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران ادامه داد: در واقع دو اتفاق شاخص در 
بخش انتقال و توزیع گاز ســبب شد شرکت ملی گاز ایران امسال نیز مانند 
سال های گذشته، با وجود شرایط سخت شیوع ویروس کرونا، عبور موفقی را از 
زمستان تجربه کند. یکی از این اتفاق های شاخص این بود که ما به هیچ وجه در 
هیچ یک از میدان های تولید، حبس گاز نداشتیم، یعنی هر مقدار گاز تولیدشده، 
بلافاصله برای انتقال و توزیع، برداشت می شد و نکته دوم و مهم بعدی آن بود 

که در در هیچ نقطه ای از کشــور، افت فشار یا قطعی گاز نداشتیم که نشان 
داد شــرکت ملی گاز ایران وظیفه خود را در بحث تولید، انتقال و توزیع گاز 

به خوبی انجام داده اســت.  تربتی دستیابی به این دستاوردها در سال ۹۹ را 
نتیجه برنامه ریزی مناسب، استفاده از تجربه های مدیران و همکاری و همدلی 
مناسب در همه بخش ها دانست و اظهار کرد: گاهی در جامعه احساس می شود 
گاز بدون هیچ مشکلی تأمین و توزیع می شود، در حالی که در واقع این طور 
نیست و دریافت، پالایش، انتقال و توزیع روزانه و دائمی بیش از هزار میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی و برنامه ریزی مطلوب برای توزیع در بخش های خانگی، 
صنعتی، تجاری، صادراتی و دیگر بخش ها کاری بسیار دشوار، حساس، سخت 
و نفس گیر است و همه کارکنان، مدیران و دست اندرکاران شرکت ملی گاز 
ایران و بخش های بالادستی به صورت شبانه روزی برای تأمین پایدار و بدون 

دغدغه گاز طبیعی به مردم کشور، تلاش ویژه و مضاعفی دارند.
 با وجود سرمای هوا در زمستان سال جاری و همچنین افزایش مصرف گاز 
به دلیل شیوع کرونا، قطعی گاز در بخش خانگی و تجاری اتفاق نیافتاد و حتی 
گازرسانی به نیروگاه ها نیز در روزهای سرد سال تا ۲۵ درصد افزایش یافت.

واگذاری 1۸۸0 انشعاب رایگان گاز به مددجویان لرستان

از نفت ارزانی که خریدید استفاده کنید!

 مدیرعامل شــرکت گاز لرســتان گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 
۱۹ هزار مشــترک جدید به مشترکین ما اضافه شده اند که از این تعداد 
۱88۰ انشعاب به صورت رایگان به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد 

و سازمان بهزیستی واگذار شده است.
کرم گودرزی با اشــاره به این که ما دومیــن دارنده منابع گاز طبیعی 
در دنیا هســتیم اما به این معنی نیست که هرگونه دوست داشته باشیم 
می توانیــم مصرف کنیم، اظهار کرد: نه فرهنگ و نه آموزه های دینی ما 
هیچوقت پرُمصرفی و بدمصرفــی را توصیه نکرده اند بلکه از امر نیز نهی 

شده ایم.
وی ادامه داد: ما باید درســت مصرف کنیم که نتیجه آن افزایش رشد 

اقتصادی و توسعه زیرساخت های اقتصادی است.
گودرزی با اشاره به این که ما باید کاری کنیم که مصرف گاز در بخش 
خانگی به حداقل برســد، افزود: اگر ما درســت و بهینه مصرف کنیم آن 
گازی را که می توانیم در زیرساخت های اقتصادی استفاده کنیم در منازل 

به صورت غیر علمی نمی سوزانیم.
مدیرعامل شرکت گاز لرســتان با اشاره به این که شرکت ملی گاز در 
راســتای اجرای این هدف و اصلاح الگوی مصرف امسال طرح های خوبی 

را ارائه کرده است، عنوان کرد: یکی از این طرح ها، طرح ملی بهینه سازی 
موتورخانه ها بود که این امر با ســه کار انجام می شود که هزینه های آن را 

شرکت ملی گاز به طور کامل پرداخت می کند.
وی افــزود: در این طرح صنف شــوفاژکاران با تنظیم مشــعل، نصب 
رســوب گیر و تأمین عایق های پوششــی به راحتی می توانند مصرف گاز 
موتورخانــه را کم کنند که در این صورت در مصرف گاز خود مشــترک 
صرفه جویی ایجاد می شــود.گودرزی بیان کرد: طرح دیگر در راســتای 

فرمایشــان مقام معظم رهبری مبنی بر کمک به اقشار کم درآمد جامعه 
است که مصوبه ابلاغ شده به این صورت است که مشترکینی که کمتر از 
۲۰۰ متر مکعب در ماه گاز مصرف می کنند گازبهای آن ها رایگان است.

مدیرعامل شرکت گاز لرستان ادامه داد: مشترکینی هستند که بیشتر از 
۲۰۰ مترمکعب در ماه گاز مصرف می کنند که چنانچه نسبت به سال های 
۹۶ و ۹۷ بتواننــد مصرف خود را ۱۰ درصد کاهش دهند برای آن ها ۱۵ 
درصد تخفیف لحاظ می شود.وی تصریح کرد: مشترکینی نیز هستند که 
این سقف را رعایت نمی کنند و نسبت به مدت مشابه سال های ۹۶ و ۹۷ 
مصرف بیشــتی دارند که به ازای ۱۰ درصد افزایش مصرف ما ۱۵ درصد 

جریمه برای آن ها لحاظ می کنیم و این رقم تصادعی است.
گودرزی تأکید کرد: اگر اصلاح الگوی مصرف از طرف مشترکین رعایت 
شــود نه تنها گازبهای آن ها افزایــش نمی یابد بلکه با تخفیفاتی که داریم 

شاهد کاهش گازبهایشان خواهند بود.
مدیرعامل شرکت گاز لرستان عنوان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون 
۱۹ هزار مشــترک جدید به مشترکین ما اضافه شده اند که از این تعداد 
۱88۰ انشعاب به صورت رایگان به مددجویان تحت پوشش کمیته امداد 

و سازمان بهزیستی واگذار شده است.

اوپک و متحدانش درخواســت هنــد برای افزایش 
تولید را نادیده گرفتند و عربستان سعودی از دهلی نو 
خواســت از نفتی که سال گذشته با قیمت فوق العاده 

ارزان خریده بود، استفاده کند.
 دارمندرا پرادهان، وزیر نفت هند در آستانه نشست 
چهارم مارس تولیدکنندگان اوپک پلاس با اشــاره به 
افزایش قیمت نفت که به تقاضا برای ســوخت در این 
کشور آسیب زده و فشارهای تورمی را افزایش داده، از 
اوپک و متحدانش خواسته بود محدودیت عرضه خود 

را تسهیل کنند.
پرادهان پس از تصویب عدم افزایش تولید نفت در 
نشست پنج شنبه وزیران اوپک پلاس، به رویترز گفت: 
به عنوان یکی از بزرگترین کشــورهای مصرف کننده 
نفت، هند نگران است که اقداماتی که از سوی کشورهای 
تولیدکننده دنبال می شــود، احیای مبتنی بر مصرف 
را تضعیــف کرده و به مصرف کنندگان به خصوص در 

بازار حساس به قیمت هند آسیب بزند.
قیمتهای نفت هفته گذشته در پی تصمیم اوپک و 
متحدانش برای عدم افزایش تولید، به بالاترین حد در 

بیش از یک سال اخیر صعود کردند و نفت برنت تا مرز 
۷۰ دلار پیشروی کرد.

شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی در کنفرانس مطبوعاتی پس از نشست وزیران 
اوپک و متحدانشان در پاسخ به پرسشی درباره تقاضای 
هند گفت: دهلی نو باید بخشی از نفتی که سال گذشته 
با نرخ بسیار ارزان خریداری و انبار کرد را استفاده کند.

وزیر انرژی عربســتان ســعودی گفت: درباره هند، 

بسیار ساده است. من از دوستم می خواهم که بخشی 
از نفت ارزانی که در آوریل، مه و ژوئن ســال گذشــته 
خریداری کردند را استفاده کند. برداشت نکردن از این 
ذخایر یک هزینه فرصت دارد. هند در فاصله آوریل تا 
مه ســال ۲۰۲۰ به میزان ۱۶.۷۱ میلیون بشکه نفت 
خریداری کرد و هر سه ذخایر نفت استراتژیکی که در 
ویساخاپاتنام آندراپرادش و مانگالور و پادور در کارناتاکا 
ایجاد کرده بود را پر کرد. به گفته پرادهان، قیمت خرید 

هر بشکه نفت در آن زمان به طور متوسط ۱۹ دلار بود.
اگر شــرکتهای نفتی تصمیم بگیرند افزایش قیمت 
جهانی نفت را به مصرف کنندگان منتقل کنند، قیمت 
بنزیــن و دیزل که در حال حاضر هم در رکورد بالایی 
قرار دارد، افزایش بیشتری پیدا خواهند کرد. قیمتهای 
بنزین و دیزل در مدت پنج ســال گذشته تغییر نکرده 
اند و شرکتهای نفتی در گذشته در آستانه انتخابات در 
سالهای ۲۰۱۷ و ۲۰۱8 در ایالاتی مانند اوتارپرادش و 

گجرات، قیمتها را بازبینی نکردند.
ایالتهای بنگال غربی، تامیل نادو، کرالا، پوندی چری 

و آسام تا چند هفته دیگر انتخابات برگزار می کنند.
پرادهان هفته پیش گفته بود هند که شاهد احیای 
تقاضا برای ســوخت و بازگشــت آن به دوران پیش از 
شیوع پاندمی است، قیمتهای نفت معقول و مسئولانه 

می خواهد.
هند که ســومین واردکننده و مصرف کننده بزرگ 
نفت در جهان است، سال گذشته از تصمیم اوپک پلاس 
برای کاهش تولید با در نظر گرفتن ســقوط تقاضا در 

بحبوحه شیوع ویروس کرونا حمایت کرده بود.
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چیدمان عجیب داوران لیگ برتر فوتبال!
بحث چیدمان داوران در فوتبال ایران، 
از جمله موضوعات مهم و پرحاشیه ای بوده 
که در فصل بیستم لیگ برتر، این موضوع 
به اوج خود رسیده است. پیش از انتخابات 
فدراسیون فوتبال، این شائبه مطرح بود که 
چیدمان های داوری ها روی مدار انتخابات و 
رأی گرفتن برای عده ای می چرخد،  تا جایی 
کــه این موضوع و بکارگیری داوران گمنام 
و متعدد مورد نقد بســیاری از کارشناسان 

داوری قرار گرفت.
در این بین شاید کم کردن حساسیت ها 
و شــائبه های داوری می توانــد مهمترین 
کاری باشــد که در حوزه داوری در دستور 
کار فدراســیون جدید قــرار بگیرد. بعد از 
انتخابــات ۱۰ اســفند و تغییرات به وجود 
آمده در فدراســیون فوتبال انتظار می رود 
که تغییرات محسوسی رفته رفته در روند 
چیدمان داوری ها و کم شــدن شــائبه و 
حواشی این حوزه به وجود بیاید، مسئله ای 
که حداقل در چیدمان داوران هفته هفدهم 

به وضوح دیده نمی شود.
دیدار استقلال - فولاد خوزستان بدون 
شک حســاس ترین دیدار هفته به حساب 
می آید. این بازی با اتفاقات و حواشــی که 

در بــازی دور رفــت در اهواز و حتی فصل 
پیش بین دو تیم رخ داد، دارای حواشی و 
حساسیت های خیلی بالای خواهد بود. رخ 
دادن اتفاقات و حواشی عجیب و غریب در 
دیدار های اخیر فولاد و اســتقلال به حدی 

بوده که شاید بتوان گفت سختی کار داورانی 
که در این دیدار قضاوت می کنند، نزدیک به 
دربی پایتخت باشد، اما این حساسیت بالا 
به نظــر در انتخاب داوران این بازی خیلی 

لحاظ نشده است.

کمیل غلامی که برای این بازی انتخاب 
شــده اســت، قطعاً یکی از داوران جوان و 
آینده دار فوتبال ایران به حســاب می آید، 
اما این انتخاب کماکان شــائبه هایی را به 
همراه داشته است. غلامی در فصل جاری 

تنها در ســه بازی )تراکتــور - آلومینیوم، 
گل گهر - شــهر خودرو، ماشین ســازی - 
گل گهر( به عنوان داور اصلی قضاوت کرده 
و در چهار دیدار دیگر به عنوان داور پشــت 
دروازه و یا داور چهارم حضور داشته است. 
معدود دیدار هایی کــه غلامی در این 
فصل قضــاوت کرده، دیدار هایی با ضریب 
حساسیت های خیلی بالایی نبوده اند و حالا 
این داور به یکباره مســئول قضاوت یکی 
از مهمتریــن و پرچالش تریــن دیدار های 
نیم فصل دوم می شــود،  آنهم در حالی که 
او سه هفته است قضاوتی در لیگ نداشته 
و در بیشتر حضور هایش در زمین قضاوت 
به عنوان داور اصلی را تجربه نکرده است.

همانطور که در بالا اشــاره شــد کسی 
توانایی های کمیل غلامی  منکر  نمی تواند 
به عنوان یــک داور آینده دار شــود، ولی 
بــا توجه به فضایی کــه این روز ها داوری 
فوتبــال ایــران تجربــه می کنــد و البته 
حساسیت توأمان دیدار استقلال و فولاد، 
به نظر می رســد تصمیمات در راســتای 
آرام ســازی فضــا و کاهــش شــائبه ها و 
اعتراضات نیســت و کماکان نقد هایی به 

نحوه چینش داوران وجود دارد.

 
 

 
 

سکوت در برابر فرار مالیاتی خارجی های فوتبال!؟

پایان رقابت های بدنسازی قهرمانی کشور با معرفی تیم های برتر

آغاز مرحله هشتم اردوی تیم ملی کاراتهتعطیلی اردوی تیم ملی بوکس تا پایان سال

با وجود اینکه باشــگاه های ایرانی با بازیکنان و مربیان خارجی تسویه 
حســاب می کنند اما مشخص نیست تکلیف مالیات درآمد این خارجی ها 

چه می شود.
 قانون نانوشــته ای در فوتبال ایران وجود دارد که می گوید در قرارداد 
هر بازیکن و مربی خارجی باید نوشــته شــود که مالیات درآمد بر عهده 
کارفرما اســت و حقوق پرداختی به صورت خالص خواهد بود. این یعنی 
باشگاه و یا فدراسیون اگر مربی و بازیکن خارجی استخدام کنند، متعهد 
می شوند مالیات درآمد افراد استخدام شده را پرداخت کنند تا آنها حقوقی 

که می گیرند، خالص باشد.
در سال های اخیر هم گاهی موضوع مالیات خارجی ها بر سر زبان افتاد 
و با وجود اینکه عنوان شد تقبل مالیات دستمزد آنها غیر موجه است اما 
باز هم شاهد ادامه گنجاندن این بند در قراردادها بودیم. در همین حال، 
نکته بسیار مهم فرار مالیاتی است که در این نوع قراردادها شکل می گیرد.

بر اســاس قوانین مالیاتی، اداره مالیات تنها مودی مالیاتی را به عنوان 
کســی که باید مالیات درآمد خود را پرداخت کند می شناسد و کاری به 
قراردادها و توافق با کارفرما ندارد. در واقع اگر یک فوتبالیســت با مربی 

خارجی در قرارداد خود بندی بگنجاند که مالیات درآمد برعهده کارفرما 
است، این قرارداد صرفا توافقی میان طرفین است و اداره مالیات بر اساس 

آن نسبت به اخذ مالیات از کارفرما اقدام نمی کند.
این یعنی اگر بازیکن یا مربی خارجی، مالیات قرارداد خود را پرداخت 
نکند، تا زمانی که در ایران حضور داشته باشد با محدودیت هایی همچون 
ممنوع الخروجی و یا توقیف اموال )در صورتی که اموالی در ایران داشــته 
باشــد( مواجه می شــود اما اگر فرد مذکور ایران را ترک کند، عمل دیگر 

ممنوع الخروجی کارســاز نیســت و اداره مالیات هــم اقدامی برای وصل 
مطالبات خود از کارفرما طرف قرارداد انجام نمی دهد.

به طور مثل وقتی در ســال ۲۰۰۶ برانکو ایوانکوویچ تیم ملی فوتبال 
ایران را ترک کرد، مالیات قراردادش پرداخت نشــد و او تا ۹ ســال بعد 
که هدایت پرســپولیس را بر عهده بگیرد، از ترس ممنوع الخروجی هیچ 
وقت به ایران نیامد. در قرارداد با فدراســیون فوتبال نوشته شده بود که 
پرداخت مالیات قرارداد بر عهده فدراســیون فوتبال است اما اداره مالیات 

فقط برانکو را مسئول پرداخت مالیات می دانست.
حالا به نظر می رسید باز هم این چه ادامه دارد. در چند سال گذشته 
فدراســیون فوتبال و باشگاه ها بر اساس احکام فیفا، چندین میلیون دلار 
بابت دستمزد به مربیان و بازیکنان خارجی پرداخت کرده اند اما دقیقا کسی 
نمی داند آیا مالیات این مبالغ پرداختی، به حساب اداره مالیات واریز شده 
است یا مودی مالیاتی که در خارج از کشور است، باید آن را پرداخت کند؟

بــه طور مثال آیا مالیات قرارداد کی روش، ویلموتس و خیلی دیگر از 
بازیکنان و مربیان خارجی، تســویه حساب شده است یا شاهد یک فرار 

مالیاتی بزرگ هستیم؟

شــانزدهمین دوره مسابقات قهرمانی کشور با قهرمانی تیم جزیره کیش در 
رشته های فیزیک و بادی کلاسیک و قهرمانی تیم اصفهان در رشته های فیزیک، 
ماسکولار فیزیک و پرورش اندام به پایان رسید. شانزدهمین دوره مسابقات قهرمانی 
کشور روز گذشته ۱4 اسفند ماه با حضور ۵۱8 ورزشکار در رشته های پرورش 
اندام، بادی کلاسیک، فیزیک، فیزیک کلاسیک و ماسکولار در تالار شهر جزیره 
کیش آغاز به کار کرد.در نخستین روز از این مسابقات ابتدا ۱۳۳ ورزشکار در ۶ 
دســته قدی رشته فیزیک به رقابت پرداختند. پس از آن ۳۳ نفر از ورزشکاران 
در ۲ دسته قدی ماسکولار بر روی استیج رفتند و سپس نوبت به ۱۰۳ ورزشکار 
از مدعیان قهرمانی در ۶ دسته قدی بادی کلاسیک رسید. در نهایت مسابقات 
فیزیک کلاسیک با حضور ۷۲ مدعی در ۵ دسته قدی برگزار شد.امروز )۱۵ اسفند 
ماه( و روز پایانی شانزدهمین دوره مسابقات قهرمانی کشور ۳۶ نفر از پیشکسوتان 
پرورش اندام در 4 دسته وزنی با حریفان خود رقابت کردند. پس از آن جوانان در 

۲ دسته وزنی مثبت و منفی ۷۵ کیلو گرم برای کسب عنوان قهرمانی به میدان 
رفتند. در پایان نوبت به صف آرایی ۱۱۷ پرورش اندام رده سنی بزرگسالان رسید 
تا در مجموع این رقابت ها تیم های برتر کشور معرفی شناخته شوند.در رشته 

»فیزیک کلاسیک« تیم کیش موفق شد عنوان قهرمانی را به نام خود ثبت کند و 
تیم کرمانشاه نایب قهرمانی را از آن خود کرد. تیم البرز نیز به مقام سومی بسنده 
کرد.همچنین تیم کیش در رشته »بادی کلاسیک« هم صدر نشین شانزدهمین 
دوره مسابقات قهرمانی کشور شد. تیم خراسان رضوی مقام دوم و تیم هرمزگان 
سکوی سوم را بدست آوردند.در رشته »فیزیک« تیم اصفهان از سایرین پیشه 
گرفت و قهرمانی را از آن خود کرد. تیم های مازندران و گیلان به ترتیب عنوان 
های دوم و سوم را کسب کردند.تیم اصفهان همچنان صدر نشین است اما این 
بار در رشــته »فیزیک کلاســیک« و تیم های البرز و کیش به مقام های دوم و 
سوم دست یافتند.در پایان رقابت های شانزدهمین دوره مسابقات قهرمانی کشور 
جدال بر سر قهرمانی پرورش اندام بود که همچنان تیم اصفهان سکان قهرمانی را 
در دست گرفت و تیم هرمزگان سایه نشین این رقابت ها شد و تیم کیش مقام 

سوم را به نام خود ثبت کرد.

اردوی تیم ملی بوکس ایران لغو و به بعد از تعطیلات نوروز موکول شد.
 اردوی تیم ملی بوکس ایران قرار بود از امروز )شنبه( ۱۶ اسفند ۱۳۹۹ به مدت ۱۰ روز برگزار شود که با تصمیم 

فدراسیون، کادر فنی و فدراسیون پزشکی ورزشی تعطیل و به پس از تعطیلات عید نوروز موکول شد.
پس از مشــورت مسوولان فدراســیون بوکس با مسوولان فدراسیون پزشکی درباره شیوع موج جدیدی از کرونا 
خصوصا کرونای جهش یافته و هم چنین نیاز سالن بوکس احمد ناطق نوری به تعمیرات، تصمیم بر این شد تا اردوی 

پایان سال تیم ملی لغو و به سال آینده موکول شود.
بدین ترتیب دور جدید تمرینات تیم ملی بوکس پس از تعطیلات نوروز برگزار می شود.

شایان ذکر است پس از لغو رقابت های گزینشی المپیک در پاریس، برنامه دقیق مسابقات بوکس در سال ۲۰۲۱ 
هنوز به طور رسمی از سوی فدراسیون جهانی بوکس اعلام نشده و تا به این لحظه بازی های المپیک توکیو نزدیک ترین 

رویداد بین المللی بوکس ایران در رده بزرگسالان محسوب می شود.

مرحله هشتم اردوی تیم ملی کاراته از امروز آغاز می شود.
مرحله هشتم اردوی تیم ملی کاراته کشورمان با رعایت پروتکل های بهداشتی از امروز در مجموعه ورزشی انقلاب 

آغاز می شود.
ملی پوشان کاراته ایران عصر امروز وارد اردو خواهند شد تا آزمایش کرونا از تمام نفرات حاضر در اردو به عمل آید 
و پس از اعلام نتایج، تمرینات تیم ملی کاراته از جمعه آغاز گردد.طبق اعلام سید شهرام هروی، سرمربی تیم ملی، 
مرحله هشتم اردو تیم ملی کاراته آقایان کشورمان تا اعزام به مسابقات استانبول ادامه خواهد شد.نخستین مرحله از 
رقابتهای لیگ جهانی در سال ۲۰۲۱ موسوم به »کاراته وان« طی روزهای ۲۲ تا ۲4 اسفندماه به میزبانی ترکیه در 

شهر استانبول برگزار خواهد شد.
اردوهای ملی پوشان کاراته ایران جهت حضور در رقابت های کاراته وان استانبول، مراکش و پاریس که یکی از 

رقابت های گزینشی برای المپیک توکیو است، تشکیل شده است.

ملی پوش قایقرانی روئینگ گفت: برای حضور در انتخابی 
المپیک نسبت به سال بیشتر تمرین کردم و تاکنون پیشرفت 

خوبی داشته ام.
نازنین ملایی درباره ی وضعیت خود در فاصله یک ماه 
و نیم تا آغاز مسابقات انتخابی المپیک روئینگ بیان کرد: 
رکوردی که تمرینات دارم، راضی کننده است و نسبت به 
سال گذشته پیشــرفت خوبی داشته ام. من چیزی برای 
انتخابی المپیک کم نگذاشــته ام و از سال گذشته بیشتر 
تمرین کردم و رکوردهایم را نیز تغییر دادم. تنها مسئله این 
است که چون مدت زیادی بخاطر شیوع ویروس کرونا در 
مسابقات نبودم، از وضعیت رقیبان اطلاعی ندارم ۱۰۰ درصد 
نمی توانم  بگویم چه نتیجه ای می گیرم. قطعا رقیبان هم 

پیشرفت داشته اند. 
او در مورد رقیبان خود در انتخابی المپیک نیز گفت: من 
دو رقیب از کره جنوبی و چین تایپه دارم. نماینده کره جنوبی 
در المپیک لندن و ریو حضور داشته و ورزشکار قدیمی است. 
نماینده چین تایپه خیلی خوب در مسابقات ظاهر شده است.

بانوی ملی پوش ایران در پاسخ به این پرسش که فکر 
می کند تا قبل از انتخابی المپیک قایق های خریداری شده 

به دست شان برسد، تصریح کرد: بعید می دانم به انتخابی 
المپیک برسد. چون در یک سال گذشته خبری نشد و فکر 
نمی کنم دراین یک ماه و نیم هم خبری شود. اگر قایق ها 
به دســتمان می رسید که اتفاق خوبی بود و باعث می شد 
زمانی که به انتخابی المپیک می رویم نیاز نباشد چند روز 
از تمرین راب برای تنظیم قایق ها بگذاریم. خیلی بد است 

که قایق ها زود از آن سر دنیا آمده اما یک سال در کشور 
خودمان مانده است.

ملایی در مورد اینکه مصرف اشتباه دارو مشکلاتی را برای 
او به وجود آورده بود، تاکید کرد: اتفاقی که برای من افتاد 
بخاطر اشتباه دارویی بود. من از دو پزشک در مورد مصرف 
دارو ســوال کرده بودم و به من گفته بودند که مصرف آن 

ایرادی ندارد. روز تست هم به ماموران نادو  اعلام کردم این 
دارو را مصرف می کنم و حتی مامور ضد دوپینگ با پزشکم 
هم صحبت کرد و  مامور هم در برگه را نوشت که من چه 

دارویی مصرف کرده ام.
او ادامه داد: وقتی آن اتفاق افتاد فکر نمی کردم بخاطر 
آن قرص باشد اما بعدا متوجه شدم بخاطر همین قرص بوده 
است. مدارک پزشکی ام را ارائه دادم و پزشک فدراسیون هم 
که گفته بود که خودش عنوان کرده خوردن آن دارو مشکلی 
ندارد در نهایت با تایید مدارکم، این مسئله حل شد. البته به 
نظرم خوب شد که زودتر متوجه شدم که نباید این دارو را 
مصرف می کردم چون اگر در مسابقه اتفاق می افتاد، هیچ 
گونه نمی شد آنها را قانع کرد . مدارک من در ایران بود و 
کاملا ماجرای پیچیده ای می شد. ملایی در مورد اینکه در 
تست انتخابی تیم ملی کسی با او به رقابت نپرداخت، گفت: 
آقای فرزام سرمربی تیم ملی نامه رسمی ارسال کرد که می 
خواهد تســت انتخابی بگیرد هر کسی مدعی است، بیاید 
شرکت کند اما هیچ کسی اعلام آمادگی نکرد. از این نظر 
خوب شد که این تست برگزار شد چراکه بعدا جای حرفی 

باقی نمی ماند که چرا انتخابی برگزار نشد.

 لیگ قهرمانان به تعویق می افتد؟
دنیای ورزش تورنتو نوشت: یک رسانه سعودی از تعویق انتخاب میزبان لیگ 

قهرمانان آسیا به دلیل اوج گیری کرونا خبر داد.
نشریه الاقتصادیه عربستان خبر داد کنفدراسیون آسیا پرونده انتخاب میزبان های 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان ۲۰۲۱ را به دلیل تداوم شیوع کرونا و اوج گیری این 

بیماری در برخی کشورها، به هفته آینده موکول کرد.
این رسانه سعودی مدعی شد که AFC شرط جدیدی برای کاندیداهای میزبانی 
گذاشــته و آن داشتن دو ورزشگاه مجهز در یک شهر است تا به صورت همزمان 
بازی های گروه را برگزار کند.کنفدراسیون آسیا از ماه گذشته پرونده کاندیداهای 
میزبانی را دریافت کرد و دو هفته پیش زمان کاندیداتوری به پایان رسید ولی هنوز 
میزبان های گروه ها را مشخص نکرده است. AFC برای ۵ باشگاه که از ۵ گروه لیگ 
قهرمانان در غرب میزبانی خواهند کرد، مبلغ ۲.۷ میلیون دلار کمک می کند.این 
رسانه سعودی در این گزارش ادعای عجیبی کرد و مدعی شد تنها عربستان، امارات 
و ازبکستان درخواست رسمی برای میزبانی کردند.این ادعای رسانه سعودی درباره 
درخواســت میزبانی لیگ قهرمانان آسیا درحالیست که پیش از نمایندگان ایران 

)استقلال، پرسپولیس، تراکتور و فولاد( به صورت رسمی اقدام کردند.

 سال 72 حجازی به استقلال می رفت، شاید دایی هم آبی می شد
پیشکســوت سابق استقلال و پرسپولیس به حرف های مومنی واکنش نشان 
داد. امروز محمد مومنی پیشکسوت استقلال در برنامه سلام صبح بخیر شبکه سه 
گفت علی دایی استقلالی است. این اظهارنظر او بازتاب زیادی در فضای مجازی 
و رسانه ها داشت. بهزاد داداش زاده پیشکسوت سابق استقلال و پرسپولیس حالا 

در این باره اظهار نظر جالبی می کند. 
دایی در طرشت

ســال ۷۰ که من به پرســپولیس رفتم، طرشت زمین خاکی بود. علی پروین 
همیشــه پاتوقش همان جا بود. مهدی عرب زمین را اجاره می کرد. علی دایی 
درس می خواند و خوابگاهش آنجا بود. یک وقت هایی با کتانی می ایستاد یا می 
نشست کنار زمین خاکی . بازیکنان پرسپولیس می آمدند و هر وقت یار کم می 
آوریم علی دایی هم با ما بازی می کرد. انصافا بازی اش هم خوب بود ولی کسی 
او را نمی شــناخت.  ۶ ماهی گذشــت او به بانک تجارت رفت. این تیم در گروه 
پرسپولیس بود. سرمربی اش هم حجازی بود. با آنها بازی کردیم و دایی یک گل  
به ما زد. یادم نیست بردیم یا باختیم. آنجا بود که مهدی عرب به علی پروین گفت 
این بازیکن را شــناختی؟ این همان جوانی بود که کمکی برایمان بازی می کرد. 
در زمین خاکی. که دیگر علی آقا تصمیم داشــت او را بیاورد ولی  اســتعفا داد و 
رفت. عابدینی که مدیرعامل شد سریعا جذبش کرد. شاید اگر ناصر حجازی سال 
۷۲،۷۳ سرمربی استقلال می شد دایی هم آبی می شد چون اعتقاد زیادی به این 

بازیکن داشت. خدا بیامرز ناصرخان علی دایی را کشف کرد.
حجازی اگر سرمربی استقلال می شد

این را هم بگویم علی دایی سیســتم بازی و کاراکترش به پرسپولیس خورد. 
ما باید یک واقعیت را در فوتبال بپذیریم. همیشه در تاریخ دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس یکسری بازیکنان به تیم پرسپولیس آمدند که سیستم بازی شان به 
اســتقلال می خورد یا یکسری بازیکنان در استقلال بودند و هستند که سیستم 
بازی شــان به می خورد.  مثلا احمد مومن زاده سیســتم بازی اش به استقلال 
نمی خورد و اتفاقا باید به پرســپولیس می رفت. او تهاجمی و درگیر شونده بود. 
استقلال اما همیشه بازیکن طراح و فانتزی را بیشتر جذب می کرد. پرسپولیس 
اگر بازیکن طراح یا تکنیکی می خواست در خط هافبک دو سه تا می گرفت ولی 
استقلال اکثر بازیکنانش فانتزی باز بودند. شما دیدید نامجو در پرسپولیس موفق 
نبود یا رضا احدی ولی آنها در استقلال بی نظیر بودند. یکسری بازیکنان مثل من، 
نیکبخت، عابدزاده، هاشمی نسب، عزیزیان و... می توانستیم برای دو تیم بازی کنیم.

 پرسپولیس پیگیر کارت بازی ترابی
مهر نوشت: باشگاه پرسپولیس در آستانه چندساعت مانده به بازی با صنعت 

نفت آبادان دنبال صدور کارت بازی مهدی ترابی است.
تیم فوتبال پرسپولیس در حالی از ساعت ۱۵ امروز شنبه میهمان صنعت نفت 
آبادان در ورزشگاه تختی است که کارت بازی مهدی ترابی هنوز صادر نشده است.

هافبک سرخپوشان پایتخت که همراه با کاروان این تیم در آبادان است حضورش 
در ترکیب این تیم در هاله ای از ابهام قرار دارد.

باشگاه پرسپولیس که به تازگی توانست مطالبات ماریو بودیمیر مهاجم کروات 
پیشین خود را پرداخت و از سایه محرومیت حضور در نقل و انتقالات خارج شود 
با شکست بازیکنان داخلی خود نظیر: سوشا مکانی و شایان مصلح روبرو شده است.

باشگاه پرسپولیس برای اینکه کارت بازی ترابی صادر شود باید رضایت شاکیان 
خود را جلب کند اما آنها در فاصله چهار ساعت مانده به آغاز بازی با نفت آبادان 

نتوانسته اند نظر سوشا را جلب کنند.
ابراهیم شــکوری معاون اجرایی باشــگاه به همراه جعفر سمیعی مدیرعامل 
پرسپولیس با حضور در فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ پیگیر این ماجرا شده اند 
تا بتوانند کارت بازی ترابی را قبل از شــروع بازی در آبادان دریافت کرده و این 

بازیکن بتواند در ترکیب پرسپولیس بازی کند.

 سردار آزمون عاشق چه چیزی است؟
سرمربی زنیت امروز حرف های جالبی درباره مهاجم تیم ملی زد.

 آنتونیو تیموشچوک، مربی تیم زنیت سن پترزبورگ درباره علاقه شدید سردار 
آزمون مهاجم ملی پوش کشورمان به اسب صحبت کرد.او در این باره گفت: »سردار 
آزمون اسب ها را خیلی دوست دارد. او حدود ۲۵ اسب دارد. وقتی با آزمون درباره 
اسب ها صحبت می کنید از وجد چشمانش می درخشد. من در رونمایی از مستند 
»سریک« اسب آزمون حضور داشتم. ماجرای این مستند این است که به ناحق این 
اسب را دوپینگی اعلام می کنند. فیلم به شکل خوبی ساخته شده است. سردار هم 
در این فیلم حاضر است که درباره عملکرد اسب هایش صحبت می کند.«تیموشک 
در پایان گفت: »سردار عاشق اسب ها است. وقتی شما ۱۰ اسب پیش روی خود 
داشته باشید واقعا سخت است که بدانید هر کدام چگونه می دود و چه وضعیتی 
دارد اما برای سردار این کار راحت است. او همه چیز را درباره اسب ها می داند و 

این جزئی از زندگی اش است.«

 هدیه ۱6میلیاردی جهانبخش به فوتبال ایران
قرار اســت که باشگاه برایتون بابت مکانیزم مشارکت در حق آموزش علیرضا 
جهانبخش، مبلغ ۵۷۳ هزار یورو به فدراسیون فوتبال ایران بپردازد.چندی پیش 
فدراســیون فوتبال در خبری کوتاه به بیان جزییاتی از یک پرونده با محتویات 
کمتر شنیده شده خبر داد که موضوع آن درخصوص پرونده علیرضا جهانبخش با 
موضوع مکانیزم مشارکت بود. موضوعی که در فوتبال ایران کمتر به آن پرداخته 
شــده بود و عبارت مکانیزم مشارکت برای بسیاری از فوتبالدوستان یک موضوع 
ناشناخته بود.اما مفهوم دقیق  مکانیزم مشارکت چیست؟ در کنار مقررات فیفا در 
خصوص شرایط دریافت حق آموزش از سوی باشگاه های آموزش دهنده بازیکن، 
مقررات مشابه اما مجزایی تحت عنوان Solidarity Mechanism )مکانیزم مشارکت( 
وجود دارد که در فوتبال ایران کمتر شناخته شده است. مکانیزم مشارکت از جمله 
روش هایی اســت که باشگاه های آموزش دهنده بازیکنانی که به سطح حرفه ای 
رسیده اند، می توانند از طریق آن، منتفع شده و کسب درآمد کنند.برای نمونه در 
انتقال نیمار از بارسلونا به پاری سن ژرمن که در زمان این انتقال نیمار ۲۵ سال 
سن داشت، باشگاه سانتوس برزیل که نیمار در آن حدود ۱۰ سال آموزش دیده 
و پرورش یافته بود، مبلغی حدود ۹ میلیون دلار به عنوان سهم مکانیزم مشارکت 

از باشگاه پاری سن ژرمن دریافت کرد.

خوب شد قبل از مسابقه متوجه مشکل قرص ها شدم

 
 

 سکوت دبیر فدراسیون در خصوص مجوز فعالیت بوکس بانوان!
دبیر فدراسیون بوکس در پاسخ به پرسشی مبنی بر آخرین وضعیت مجوز فعالیت بانوان این رشته، سکوت کرد.حمیدرضا قبائی زاده گفت: همین که لیگ برتر بوکس پس از سال ها آن هم در شرایط کرونایی برگزار شد، نکته مثبتی است 

و سطح کمی و کیفی مسابقات هم خوب بود.
وی با بیان اینکه رقابت های لیگ مزایای زیادی دارد، تصریح کرد: از لحاظ درآمد برای بوکسورها خوب است و از طرفی بهترین های کشور با هم رقابت می کنند و خودشان را آماده نگه می دارند.

قبائی زاده با بیان اینکه بوکسورهای ما ظرفیت کسب مدال جهانی را دارند، افزود: امیدواریم با تمهیداتی که اندیشیده شده هرچند که کار خیلی سختی است اما در آینده نزدیک شاهد کسب مدال جهانی باشیم.دبیر فدراسیون با اشاره به 
اقدامات برای سازمان دهی بوکس حرفه ای در کشورمان، تصریح کرد: در حال رایزنی با سازمان بوکس حرفه ای هستیم که همکاری هایی در این زمینه داشته باشیم و بوکسورهای حرفه ای که می خواهند در این رشته فعالیت کنند زیر نظر 
فدراسیون فعالیت خودشان را ادامه دهند.وی تاکید کرد: در این صورت بوکسورهای ایرانی می توانند زیر نظر سازمانِ مورد حمایت فدراسیون فعالیت کنند.قبائی زاده در پاسخ به پرسش ایسنا درباره مجوز فعالیت بوکس بانوان فقط سکوت 

کرد و چیزی نگفت.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك 7  
 | کد پستی ۱۵667-6۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸۳27299
 | چاپ :نگار نقش 
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امام باقر علیه السلام:

ـ لجِابرٍِ ـ :فَوَالّل ماشیعَتُنا إلّ مَنِ اتَّقَی 
اللَّ وأطاعَهُ ، وما کانوا یعُرَفونَ یا جابرُِ 
إلّ باِلتَّواضُعِ . . . وتلِاوَةِ القُرآنِ ، وکَفّ 

الألَسُنِ عَنِ النّاسِ إلّ مِن خَیرٍ .
ـ خطاب به جابر ـ :به خدا سوگند 

، شیعه ما نیست ، مگر کسی که 
از خداوند، پروا داشته باشد و از 

خدا فرمان برد . اینان ـ ای جابر ـ 
شناخته نمی شوند ، جز با فروتنی... 
و تلاوت قرآن و نگه داشتن زبان از 

مردم بجز در خیر . 
الکافي: ج 2 ص 7۴ ح ۳ 

 دلر                           2۴6,6۱۰ 
 یورو                          297,9۰۰ 
 پوند انگلیس             ۳۵۱,۴6۰
 درهم امارات               6۸,9۱۰   
 لیر ترکیه                    ۳۳,۵۰۰
 سکه امامی          ۱۰۸,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰۴,۵۰9,۰۰۰
 نیم سکه              62,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               ۳9,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۳,۰۰۰,۰۰۰

طلا
 و 

رز
ت ا
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 ق

دلتنگی  زیدان و مسی را ببینید!

فناوری
 توسعه ابزار مبتنی بر هوش مصنوعی برای تشخیص کووید-۱9

محققان موسســه فناوری هندی گاندی نگر)IIT( ابزاری یادگیری عمیق 
مبتنی بر هوش مصنوعی برای تشــخیص کووید-۱۹ از تصاویر اشعه ایکس 

قفسه سینه ایجاد کرده اند.
به نقل از گجتس نو، از این ابزار آنلاین که احتمال ابتلای فرد به کووید-۱۹ 
را نشــان می دهد می توان برای تشخیص اولیه و سریع بیماری قبل از انجام 
آزمایش پزشکی دقیق استفاده کرد.این ابزار توسط انستیتوی بهداشت عمومی 

هند آزمایش شده است.
»کوشپال سین یاداو«)Kushpal Singh Yadav( یکی از محققان این مطالعه 
گفت: با توجه به امکانات محدود آزمایش برای کووید-۱۹، برای توسعه ابزارهای 
هوش مصنوعی برای تجزیه و تحلیل ســریع با استفاده از اشعه ایکس عجله 
کردیم. توسعه یک ابزار قابل اعتماد نیاز به ترکیبی از الگوریتم ها و داده های 
مناسب دارد. محققان این مطالعه داده های تصاویر اشعه ایکس بیماران آلوده 
به کووید-۱۹ و همچنین افراد سالم را از منابع موجود در اینترنت جمع آوری 
کردند. آنها یک سیستم یادگیری ماشین را با استفاده از الگوریتم های یادگیری 

عمیق و با وارد کردن این تصاویر آموزش دادند.
یاداو در ادامه افزود: مدلی که ما استفاده کردیم از ۱۲ لایه شبکه عصبی 
تشکیل شده است که مشابه نورون های مغز انسان است. روش یادگیری عمیق 
این مزیت را دارد که به طور خودکار می تواند ویژگی های تشخیص بیماری را از 
طریق عکس های اشعه ایکس فرا گیرد. ابزار ما همچنین از تصاویر عفونت های 
دیگر ریوی مانند سل، ذات الریه برای اطمینان از صحت تشخیص ابتلای فرد 

به کووید-۱۹ )از سایر بیماری های ریوی( استفاده می کند.

 کشف یک سنگ عجیب در نیمه پنهان ماه
ماه نورد چین موسوم به »یوتو ۲« یک تکه سنگ دراز و کشیده یافته که 

ممکن است حاصل برخورد شهاب سنگ به ماه باشد.
به نقل از اسپیس، فضاپیمای »چانگ ای Chang›e(»4 4( چین اکنون برای 
بیست و هفتمین روز قمری در نیمه تاریک ماه به کار خود بازگشته است، اما 
این کشف های روز قمری قبل توسط این ماموریت است که دانشمندان را به 
هیجان آورده است. به گزارش شینهوا، رسانه دولتی چین فرودگر »چانگ ای 
4« و ماه نورد »یوتو Yutu(»۲ ۲( پس از یک خواب زمستانی در سرمای شدید 
شب ماه در ۶ فوریه، اکنون فعالیت خود را از سر گرفته اند. این ماه نورد در روز 
قمری قبل، با یک نمونه سنگ عجیب بر سطح ماه روبرو شد که تیم عملیات 

»یوتو ۲« از آن به عنوان یک نقطه عطف در این ماموریت یاد می کنند.
طبق اعلام اداره ملی فضایی چین)CNSA( ، دانشمندان این ماموریت با تیم 

هدایت »یوتو ۲« توافق کردند که این سنگ ارزش بررسی دقیق تر را دارد.
این تیم ســپس برنامه ریزی کرد تا به نزدیکی این ســنگ برود و تجزیه 
و تحلیــل آن را با ابزار »طیف ســنج تصویری نور مرئــی و نزدیک به مادون 
قرمز«)VNIS( انجام دهد که نور پراکنده شــده یا منعکس شده از سطح مواد 

را به منظور شناسایی ترکیب آنها تشخیص می دهد.
»VNIS« برای بررســی تعدادی از سنگ ها و نمونه های رگولیت در امتداد 
مســیر »یوتو ۲« در سراســر دهانه »فون کارمن« مورد استفاده قرار گرفته 
است. این موارد شامل نمونه های شیشه ذوب شده غیر عادی و مواد احتمالی 

از گوشته ماه است.
»دن موریارتی« دانشمند ناسا در مرکز پروازهای فضایی گودارد به اسپیس 
گفت: به نظر می رســد این ســنگ شکلی شبیه به سنگ شکسته شده دارد 

که از زمین بیرون زده است. این سنگ قطعاً غیرمعمول و غیرعادی است.
وی افــزود: برخوردهای مکرر، تنش های ناشــی از چرخه های حرارتی و 
ســایر شرایط آب و هوایی در سطح ماه، همگی در طول زمان سنگ ها را به 
شکل های کم و بیش کروی و گرد درمی آورند. وی می گوید که شکل لبه های 
این سنگ نشان می دهد که این سنگ از نظر زمین شناسی جوان است و به 
تازگی به ماه رســیده است. وی می گوید: من حدس می زنم که این سنگ از 
یک برخورد که در نزدیکی دهانه رخ داده، آمده است. این احتمال وجود دارد 
که سنگی با این ابعاد توسط فرآیندی به نام »پاشش«)spallation( تولید شده 
باشد، جایی که قطعات سالم جدا شده از شهاب سنگ یا صخره های ماه بدون 
تجربه فشار بسیار زیاد میان سطوح برخوردی به اطراف پرتاب می شوند. البته 
این فقط یک حدس اولیه اســت. پیگیری و بررسی داده های »VNIS« بینش 

بسیار بیشتری را برای دانشمندان فراهم خواهد کرد.
ماه نورد »یوتو ۲« و فرودگر »چانگ ای 4« به ترتیب از طول عمر عملیاتی 
۹۰ روز زمینی و یک ساله خود فراتر رفته اند. این ماه نورد از زمان استقرار بر 
ســطح ماه در تاریخ ۳ ژانویه ۲۰۱۹ تاکنون در مجموع ۶۲8 متر مسیر را در 

ماه طی کرده است.
گفتنی اســت که در نوامبر سال گذشته میلادی چین مأموریت بازگشت 
نمونه از ماه موسوم به »چانگ ای ۵« را انجام داد و در نهایت موفق به آوردن 

۱.۷۳ کیلوگرم نمونه سنگ و خاک ماه به زمین شد.

 خودت برو ببین زمین تخت نیست!
یک فرد اسکاتلندی برای پایان دادن به اعتقاد عجیب زمین تخت گرایان 
که اعتقاد به مسطح بودن زمین دارند، اقدام به راه اندازی یک کمپین تامین 

مالی کرده است تا یکی از سرآمدان زمین تخت گرایان را به فضا بفرستد.
به نقل از آی ای، زمین تخت گرایان افرادی هستند که با وجود همه شواهد 
موجود امروزی، همچنان معتقدند که زمین صاف اســت و کروی نیســت. 
اعتقــادات و اقدامات آنها تاکنون ماننــد ایجاد وبلاگ هم بی ضرر بوده و هم 
مانند اقدام فردی موسوم به »مایک هیوز« ملقب به »مایک دیوانه« که برای 
اثبات مســطح بودن زمین ســوار بر موشک دست سازش، خود را به کشتن 

داد، خطرناک بوده است.
اکنون یک نفر در اسکاتلند تصمیم گرفته است در مورد عقاید نادرست این 
افراد کاری انجام دهد. »مارک گولد« مردی از باکسبورن اسکاتلند، کمپینی 
به نام »GoFundMe« ایجاد کرده است که هدف آن ارسال یک زمین تخت گرا 

به فضا است تا با چشمان خودش ببیند که زمین حقیقتا یک کره است.
در توضیح کمپین وی آمده اســت: این کارزار برای ثابت کردن گرد بودن 
زمین یک بار برای همیشه به زمین تخت گرایان است! در حال حاضر ۲۵۰ 
هزار دلار پول لازم اســت تا بتوان یک صندلی در پرواز شــرکت »ویرجین 
گلکتیک«)Virgin Galactic( رزرو کرد و به مدار زمین پرواز کرد. اگر زمین تخت 
گرایان واقعاً می خواهند مسطح بودن زمین را ثابت کنند، من انتظار دارم که 

بیشترین کمک ها در این کارزار از جامعه زمین تخت گرایان باشد.

این کمپین تاکنون تنها موفق به جمع آوری ۲4۲ دلار شده است که نشان 
می دهد جامعه زمین تخت گرایان با وجود این احتمال که ممکن است بتوانند 

عقیده خود را ثابت کنند، علاقه زیادی به سفر به فضا ندارد.
»گولد« می گوید که پس از جمع شدن پول کافی، اقدامات لازم برای ارسال 
یک زمین تخت گرای عالی رتبه را در صورتی که تمایل به تبدیل شــدن به 
اولین زمین تخت گرایی که به فضا رفته است، انجام خواهد داد. وی می گوید: 
یک زمین تخت گرای خوش شانس برای ناامید کردن بقیه زمین تخت  گرایان 
انتخاب خواهد شد. وی افزود: لطفاً با این کمپین همراه شوید، زیرا این کار به 
خاطر علم انجام می شــود و بالاخره فرضیه مسطح بودن زمین را رد یا اثبات 

می کند و ما سرانجام می توانیم این موضوع را ختم کنیم.
وی همچنین در صورتی که کســی فکر می کند این کمپین یک شوخی 

است، تاکید کرد که در مورد این کمپین کاملا جدی است.
مدل زمین تخت یا تصور صاف بودن کره زمین مفهومی باستانی و رد شده 
در مورد شــکل زمین به عنوان یک صفحه یا قرص هندسی است.  بسیاری 
از تمدن های قدیمی از جمله یونان تا زمان عصر کلاســیک، تمدن های خاور 
نزدیک تا عصر هلنیستی، هند تا زمان امپراتوری گوپتا و چین تا قرن هفدهم 
میــلادی به کیهان نگاری زمین تخت اعتقاد داشــتند. چرا که در زمان های 
قدیم که ابزارها و فناوری امروزی وجود نداشت، برخی مردم آن زمان تصور 

می کردند که زمین باید مسطح باشد.
نظریه زمین کروی به  واسطه فیثاغورث در فلسفه یونان باستان مطرح شد 
و ارسطو توانست با استفاده از شواهد تجربی، کروی بودن زمین را ثابت کند.

تصــور زمین تخت در حال حاضر رد شــده و زمین کروی از نظر علمی 
به طور کامل به اثبات رســیده  اســت. با این  حال در عصر کنونی گروه های 
زمین تخت گرا از طریق شــبه علم و تئوری های توطئه ســعی در تبلیغ تصور 

غیرعلمی زمین تخت دارند. 

 استفاده از تپه ها به عنوان باتری!
یک استارتاپ انگلیسی قصد دارد از طریق یک فناوری مشابه با نیروگاه های 
برق آبی اما در مقیاس کوچکتر و در مقیاس در دسترس تر، از تپه ها به عنوان 

باتری های بزرگ استفاده کند.
 »RheEnergise« به نقل از آی ای، یک استارتاپ مستقر در انگلیس به نام 
در حال کار بر روی یک روش جدید برای ذخیره انرژی های تجدیدپذیر است 

که در آن از جاذبه تپه ها استفاده می کند.
این مفهوم مشابه با نیروگاه های برق آبی موجود است که وقتی انرژی کم 
اســت، آب را به بالای کوه ها پمپاژ می کنند و در صورت نیاز برای تولید برق 

بیشتر از طریق توربین های در حال چرخش، آن را سرازیر می کنند.
این سیســتم جدید برخلاف ســدهای عظیم مورد نیاز برای نیروگاه های 
برق آبی می تواند در تپه های نســبتاً کوچک ســاخته شود، به این معنی که 
تأثیر کمتری بر محیط زیســت دارد و بهره گیری از آن در مناطق وسیع تری 

امکان پذیر است.
ضمن اینکه سیستم »RheEnergise« به جای آب، از مایعی استفاده می کند 
که دو و نیم برابر چگال تر از آب است، به این معنی که می تواند انرژی مشابه با 
انرژی قابل تولید با آب را در یک تپه کوچک تر ذخیره کند. این مایع همچنین 
در لوله هایــی که می توانند در زیر زمین قــرار بگیرند بالا و پایین می رود تا 
موجب مخدوش شدن چشم اندازهای طبیعی و ضرر به محیط زیست نشود.
این سیستم همچنین می تواند برای ذخیره مقدار خاصی از انرژی تنظیم شود.

»اســتفان کروشــر« مدیر اجرایی شــرکت »RheEnergise« می گوید: 
همین طور که شبکه تامین انرژی در حال گذار به سمت استفاده از فناوری های 
تولید انرژی تجدیدپذیر است، شما همچنین به یک فناوری ذخیره سازی قابل 
توزیع نیاز دارید که بتوانید آن را در محل های مختلف تاسیس کنید. سیستم 
ما به جای اینکه سال ها صرف ساختن آن شود، در مدت بسیار کوتاه تری قابل 
ساخت است و یک پروژه کوچک از آن می تواند ظرف مدت ۹ ماه ساخته شود 

و برای یک پروژه بزرگ ۱۵ ماه کافی خواهد بود.
این فناوری همچنین توانایی آن را دارد که به بســیاری از معادن متروکه 
در شــمال انگلیس زندگی جدیدی متمرکز بر انرژی تجدیدپذیر بدهد، زیرا 

می تواند در تأسیسات زیرزمینی نصب شود.
تیم »RheEnergise« نقشه برداری از ۹۵۰۰ سایت در انگلیس را با تپه هایی 
ایده آل برای ســازگاری با این فناوری انجام داده اســت. آنها در تلاش برای 
تأمین پشتوانه مالی هستند و این فناوری ممکن است هنوز ماه ها با نصب در 

یکی از سایت هایی که مشخص شده است، فاصله داشته باشد.

 بهره گیری سامســونگ از رایانش کوانتومی برای ســاخت 
باتری های بهتر

شــرکت سامســونگ برای تحقیق روی بهینه ســازی باتری های خود به 
محاســبات کوانتومی روی می آورد و امیدوار است که کمک گرفتن از رایانه 
کوانتومــی »هانیول«)Honeywell( بتواند مشــکلات این شــرکت را در این 
زمینه حل کند. به نقل از انگجت، حتی کوچکترین تغییرات و پیشــرفت در 
فناوری باتری ها هم می تواند در تصمیم گیری ما نسبت به خرید دستگاه های 
الکترونیکی تعیین کننده باشــد و اکنون شرکت سامسونگ امیدوار است که 

رایانش کوانتومی به آن در این حوزه کمک کند.
این شــرکت فناوری و محققان کالج سلطنتی لندن از سیستم »هانیول« 
مدل H۱ برای کشــف کاربردهای محاسبات کوانتومی در توسعه باتری های 
استفاده می کنند. این پلتفرم در حالت ایده آل با الگوریتم های پیچیده ای که 

برای رایانه های معمولی بسیار سنگین است، سر و کار خواهد داشت.
اولین آزمایش سیســتم مدل H۱ برای شبیه سازی پویایی مدل چرخش 
متقابل یا ریاضیات مربوط به مطالعه مغناطیس استفاده شد. این تیم از ۱۰۰ 
دروازه قدرتمند دو کیوبیتی)یعنی عملیات های کوانتومی انجام شده بین دو 

کیوبیت( برای تولید نتایج بسیار دقیق و مطابق با انتظارات استفاده کرد.
قبل از اینکه سامسونگ و همکارانش از رایانش کوانتومی برای بهبود باتری ها 

به روشی عملی استفاده کنند، کارهای بیشتری در این زمینه لازم است.
شرکت هایی نظیر شرکت خودروسازی »بی ام و« نیز اخیرا از تصمیم خود 
نسبت به بهره گیری از رایانش و رایانه های کوانتومی برای بهبود محصولات و 

خدمات خود پرده برداشته اند و این اقدام در همه گیری است.
اگر سامســونگ بتواند چالش های ساخت باتری های پیشرفته را برطرف 
کند، می تواند تلفن های هوشمند، تبلت ها و سایر دستگاه های الکترونیکی را 
با دوام بیشتری تولید کند که رقبای آن نخواهند توانست با آن رقابت کنند.

ریچارد گاریوت)Richard Garriot( در اواخر این ماه از درازگودال ماریانا عبور 
خواهد کرد و تبدیل به اولین بریتانیایی می شود که هم به اعماق فضا رفته و هم 

به عمیق ترین نقطه ی اقیانوس می رود.
 به نقل از دیلی میل، این کارآفرین ۵۹ ســاله که پیش از این به قطب های 
شمال و جنوب رفته و از بقایای کشتی تایتانیک دیدن کرده است یکی از کسانی 

خواهد بود که به اعماق درازگودال ماریانا خواهد رفت.
طول این درازگودال ۱۵8۰ مایل)۲۵۵۰ کیلومتر( اســت و ۶8۲۵ مایل )۱۰ 

کیلومتر( زیر سطح اقیانوس است و به »گودال چلنجر« نیز معروف است.
 Soyuz(۱۳-آقای گاریوت در ســال ۲۰۰8 در طول ماموریت سایوز تی ام ای
TMA-۱۳( از ایســتاه بین المللی فضایی دیدن کــرد و پس از ۱۲ روز به زمین 
بازگشت. در طول سفرش او فیلم »اوج ترس«)Apogee of Fear( را فیلم برداری 
کرد که اولین فیلم علمی -تخیلی اســت که کاملا در فضا ضبط شده است. این 

فیلم به همراه مستندی از سفر فضایی او بر روی DVD منتشر شد.
او همچنیــن بــه طور پنهانــی چندیــن کارت به همراه خاکســتر جیمز 

دوهــان)James Doohan( بازیگــری که نقش مهندس مونتگومری اســکاتی 
 )Star Trek(در سری فیلم های استارترک )Montgomery ‹Scotty› Scott(اسکات
را بازی می کرد به همراه برد. میزان بیشتری از خاکستر اقای دوهان بعدها توسط 

موشک فالکون ۹ اسپیس ایکس در سال ۲۰۱۲ به فضا فرستاده شد.
آقای گاریوت به میرور گفته اســت: اواخر این ماه من به عمیق ترین نقطه ی 

زمین می روم و بسیار هیجان زده ام.
وی افزود: سخت است که این تجربه را با فضا مقایسه کنیم زیرا دیدن زمین 
 overview(»از فضا تجربه ای فوق العاده  اســت. تجربه ای به نام »اثر نگاه اجمالی
effect( وجود دارد که به معنای واقعی کلمه می تواند زندگی تان را متحول کند 
و بیشــتر کسانی که به مدار زمین می روند آن را تجربه می کنند. من هم آن را 
تجربــه کردم. درحالی که نمای بیرونی از دریچه ی زیردریایی فقط به اندازه ای 
است که نور اجازه بدهد. مثل این است که به ماه نگاه کنید اما در فاصله ی ۱۰ 
فوتی )۳ متر( و تنها چیزی که می بینید سنگ و غبار و پستی بلندی است. این 

تجربه بسیار متفاوت خواهد بود.
سفر دریایی آقای گاریوت به طور کلی با احتساب 8 ساعت رفت و برگشت 
حدود ۱۲ ساعت طول خواهد کشید تا او چهار ساعت برای تحقیق و جستجو 
در کف اقیانوس داشــته باشد. این فضانورد سابق می گوید که که در سفرش به 
اعماق اقیانوس قصد دارد لباســی که در ســفر فضایی پوشیده بود بر تن کند. 

لباسی که هم پرچم بریتانیا و هم پرچم آمریکا را در قسمت جلویی اش دارد.
سفر دریایی آقای گاریوت توسط شرکت تریتون)Triton ( ایالات متحده تحت 
نظر شرکت کالادان اوشنیک)Caladan Oceanic( طراحی شده است. این شرکت 
پروژه ای چند میلیون پوندی برای کاوش و مطالعه اعماق اقیانوس ها انجام می دهد.

جان رمزی)John Ramsay( 4۰ ســاله و تام بلیدز)Tom Blades( ۳۷ ســاله 
بریتانیایی که در دوون زندگی می کنند، مهندسان اصلی تریتون هستند و این 

زیردریایی را طراحی کرده اند.

از سفر به اعماق فضا تا سفر به اعماق اقیانوس

پرتاب ۲ مأموریت »استارلینک« دیگر در روزهای آینده

گروهی از محققان موفق به توسعه یک برنامه شده اند که افراد در عرض سه 
ماه می توانند توسط آن تغییراتی را در شخصیت خود اعمال کنند.

 به نقل از تکنولوژی نتوورکس، ویژگی های شخصیتی مانند وظیفه شناسی 
یــا جامعه پذیــری الگوهایی از تجربه و رفتار هســتند که می توانند در طول 

زندگی ما تغییر کنند.
تغییــرات فردی معمولاً به تدریــج اتفاق می افتد زیرا افــراد به تدریج با 
خواســته های جامعه و محیط خود سازگار می شوند. با این حال تاکنون هنوز 
مشــخص نشــده که آیا برخی ویژگی های شــخصیتی را نیز می توان از نظر 
روانشــناختی)به صورت کوتاه مدت و به صورت هدفمند( تحت تأثیر قرار داد 
یا خیر. اکنون محققان دانشــگاه های زوریخ، سنت گالن، براندیس، ایلینوی و 

مؤسسه فناوری فدرال زوریخ  به بررسی این موضوع پرداختند.
محققان در مطالعه خود حدود ۱۵۰۰ شرکت کننده را به مدت سه ماه با 
یک برنامه تلفن هوشــمند ویژه توسعه یافته مورد ارزیابی قرار دادند و سپس 
ارزیابی کردند که آیا شخصیت آنها تغییر کرده است یا خیر. پنج ویژگی اصلی 
شخصیتی: گشاده رویی، وظیفه شناسی، جامعه پذیری، باملاحظه بودن و آسیب 

پذیری عاطفی مورد بررسی قرار گرفت.
تمام ارتباطات افراد بــا مربی دیجیتال به صورت مجازی)چت بات( انجام 
می شد. چت بات روزانه در یک برنامه مشخص به شرکت کنندگان کمک می کرد 

تا آنها تغییرات دلخواه را بر روی خود اعمال کنند.
اکثر شــرکت کنندگان گفتند که می خواهند آسیب پذیری عاطفی خود را 
کاهش دهند، وظیفه شناســی یا برون گرایی خــود را افزایش دهند. افرادی 
که بیش از سه ماه در آزمایش شرکت کردند، نسبت به گروه کنترل که فقط 
برای دو ماه شــرکت کردند، موفقیت بیشتری در دستیابی به اهداف و تغییر 
رفتار خود داشــتند. دوستان نزدیک و اعضای خانواده آنها نیز تغییراتی را در 

آنها مشاهده کردند که بیانگر تغییر یک ویژگی خاص شخصیتی آنها بود.
»ماتیاس آلماند«)Mathias Allemand( اســتاد روانشناسی دانشگاه زوریخ 

گفت: شــرکت کنندگان و دوستانشــان به طور یکسان گزارش دادند که سه 
ماه پس از پایان آزمایش، تغییرات شــخصیتی ایجاد شده با استفاده از برنامه 
همچنان در رفتار آنها ثابت بوده اســت. این نتایج شــگفت آور نشان می دهد 
که ما برده شخصیت خود نیستیم و می توانیم به عمد تغییراتی را در تجربه و 

الگوهای رفتاری معمول ایجاد کنیم.
یافته های حاضر نه تنها برای تحقیق جالب است، بلکه می تواند در زمینه های 
مختلف زندگی نیز کاربرد داشــته باشــد. به عنوان مثال در ارتقا ســلامت و 

پیشگیری از ابتلا به بیماری ها نیز می تواند مفید باشد.
برنامه تلفن هوشــمند »PEACH« به عنوان بخشی از پروژه محققان توسعه 
یافت و بنیاد ملی علوم ســوئیس)SNSF( نیز بودجه آن را تامین کرد. برنامه 
PEACH همچنین شامل ژورنالینگ دیجیتال، یادآوری اهداف فردی، کلیپ های 
ویدئویی و بخشــی برای دیدن نتایج تلاش های فردی و میزان پیشرفت است. 
این برنامه به عنوان یک ابزار تحقیقاتی توســعه داده شــد. با این حال تصور 
می شود برنامه های تحقیقاتی مانند PEACH به طور گسترده در دسترس قرار 

خواهند گرفت.

تغییر شخصیت افراد با کمک یک اپلیکیشن

شرکت فضایی خصوصی »اسپیس ایکس«)SpaceX( قصد دارد طی چند روز 
 )Starlink(»آینده دو مجموعه دیگر به مجموعه ماهواره های اینترنتی »استارلینک
بیافزاید. به نقل از اسپیس، قرار است چند روز پس از آنکه شرکت »اسپیس ایکس« 
پیش سفارش های اشتراک سرویس اینترنت »استارلینک« را آغاز کرده، اگر شرایط 
آب و هوا مساعد باشد، دو موشک »فالکون ۹« در یکشنبه شب و چهارشنبه صبح 
از فلوریدا به فضا پرتاب شوند و پروژه اینترنت ماهواره ای »استارلینک« را بیش از 

پیش به به عملیاتی شدن به صورت تجاری نزدیک کنند.
این دو مأموریت بعدی »استارلینک« که انتظار می رود هر کدام حدود ۶۰ ماهواره 
را در خود جای دهند، از دو سکوی پرتاب مختلف با موشک های »فالکون ۹« به پرواز 
درخواهند آمد. اولین پرتاب از سکوی 4۰ در ایستگاه نیروی فضایی کیپ کاناورال 
ساعت ۱۱:۲۱ یکشنبه شب به وقت منطقه زمانی شرقی)۰۷:۵۱ دوشنبه به وقت 
ایران( انجام شد. همچنین شرکت اسپیس ایکس مشغول آماده سازی یک موشک 
»فالکون ۹« دیگر برای پرتاب از سکوی ۳۹A در مرکز فضایی کندی ناسا در ساعت 

۰۰:۵۵ بامداد چهارشنبه به وقت منطقه زمانی شرقی)۰۹:۲۵ پنجشنبه( است.
طبق گفته »اسپیس ایکس«، پرتاب تعیین شده برای روز چهارشنبه از اواخر 
ژانویه تاکنون چندین بار به تأخیر افتاده است تا فرصت بیشتری برای بازرسی های 

بیشتر از موشک فراهم شود. همچنین پرتاب برنامه ریزی شده برای یکشنبه شب 
قبلاً برای شنبه شب برنامه ریزی شده بود. چشم انداز هواشناسی برای هر دو پرتاب 
چندان مناســب نیست و احتمال شرایط قابل قبول در یکشنبه شب 4۰ درصد 
پیش بینی شده است. اما شرایط برای چهارشنبه ۷۰ درصد خوب گزارش شده است.

»اســپیس ایکس« قصد دارد با استفاده از دو قایق بدون سرنشین در اقیانوس 
اطلس، هر دو تقویت کننده مرحله اصلی موشک را از هر دو مأموریت به سلامت 
فرود آورد. بنابراین »اســپیس ایکس« ظرف مدت کمتر از دو هفته بعد از آخرین 
مأموریت »استارلینک« خود ۱۲۰ ماهواره دیگر را به مدار زمین خواهد فرستاد. 
آنها گروه های نوزدهم و بیستم از مجموعه ماهواره های »استارلینک« هستند که 

از ماه مه ۲۰۱۹ توسط موشک های »فالکون ۹«  پرتاب شده اند.
»اسپیس ایکس« اکنون بیش از ۱۰۰۰ ماهواره در صورت فلکی »استارلینک« 
خود دارد و در اواخر امسال این تعداد را به ۱۵84 خواهد رساند. البته این شرکت 
در اینجا متوقف نخواهد شــد و قصد دارد ماهواره های دیگری را به مدار قطبی 
زمین پرتاب کند تا بتواند با 44۰۰ ماهواره یک پوشش جهانی اینترنت فراهم کند.

ماهواره های »استارلینک« که توسط تکنسین های »اسپیس ایکس« در ردموند 
واشنگتن ساخته شده اند، هر کدام حدود ۲۵۰ کیلوگرم وزن دارند.

کمیسیون ارتباطات فدرال آمریکا)FCC( به »اسپیس ایکس« اجازه داده است تا 
در نهایت حداکثر ۱۲ هزار ماهواره »استارلینک« را وارد مدار زمین کند.

»اســپیس ایکس« در همین هفته جاری پذیرش پیش سفارش های کاربران 
احتمالی اینترنت »استارلینک« را آغاز کرده و ۹۹ دلار از هر مشتری برای خدمات 
دریافت می کند. »اسپیس ایکس« می گوید، پس از تأیید مشتری، 4۹۹ دلار برای 
آنتن و مودم »استارلینک«، به علاوه ۵۰ دلار هزینه حمل و نقل دریافت خواهد شد 
و هزینه اشتراک ۹۹ دلار در ماه است.»اسپیس ایکس« پیش بینی کرده است که این 
سرویس اواخر سال جاری میلادی در سراسر ایالات متحده در دسترس قرار گیرد.

آزمایش شــبکه »استارلینک« ماه ها اســت که در کانادا در حال انجام است. 
»اسپیس ایکس« می گوید در حال حاضر بیش از ۱۰ هزار کاربر مشترک سرویس 

»استارلینک« هستند.


